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Satversmes tiesa atcēlusi Vides aizsardzības un reģio
nālās attīstības ministra Kaspara Gerharda rīkojumu, 
ar kuru savukārt tika atcelts Salaspils domes lēmums 
par pastāvīgo komiteju izveidi. Saskaņā ar ST lēmu
mu, deputātiem taisnība šai jautājumā būs jāmeklē 
Administratīvajā tiesā. Savukārt Satversmes tiesas 
tiesnesis Jānis Neimanis norādījis, ka šim spriedu
mam ir tālejoša ietekme ne tikai noregulējot konkrē
to strīdu starp novada domi un ministru, bet plašāk.

Pateicoties jaunai datu noplūdei no nodokļu paradīzes, 
pirmo reizi publiskajā telpā iezīmējas vismaz daļēja 
Ventspils mēra Lemberga meitas Līgas Lembergas īpašu
mu vērtība, ziņo pētnieciskās žurnālistikas centrs “Re:
Baltica”. “Cerise Trust Savings”, kur L.Lemberga norādīta 
kā labuma guvēja, izdevies iegūt vismaz 10 miljonu USD 
(ap 8,7 miljoniem eiro) vērtus aktīvus.

Internetā izlasot, ka kāds ir izrēķinājis un darījis pasau
lei zināmu Ventspils Kultūras centra senioru, sieviešu 
kora “Ziemeļzvaigzne” dalībnieču vidējo vecumu, tā 
diriģente Angelika Dzintara esot iesaukusies: “Fui, cik 
neprecīzi! Viņas visas ir košā dziedamā vecumā!” 

T 
ik tiešām – kāda gan nozīme gadiem, ja gars ir 
možs, balsis skan vīdamās un  zem kājām piecus 
gadus gaidītais ceļš uz kārtējiem Dziesmu svēt-
kiem Rīgā? Ja sirdīs vārdos neizsakāms lepnums un  
gandarījums kā līdzvērtīgiem dalībniekiem doties 

uz galvaspilsētu gandrīz sešus simtus lielajā  daudz jaunāku 
Ventspils dziedātāju un dejotāju saimē, kurā iekļūts ar dzī-
ves pieredzes diktētu, ļo-oti neatlaidīgu darbu. Kā mantru ik 
dienas atkārtojot diriģentes Angelikas vārdus: ”Mēs varam! 
Un darām!”

AR DIEVA DOTU UN MANTOTU SPARĪGUMU
Pašas dāmas uzskata, ka šis sparīgums viņām ne tikai 

gēnos, bet arī  kolēģu atstāts mantojumā kopš tiem lai-
kiem, kad pašdarbības kolektīvs ar zīmīgo nosaukumu 
“Ziemeļzvaigzne” 1989. gadā dibināts kā Latvijā pirmais 
politiski represēto personu jauktais koris. Tā nosaukumā 
netieši atgādinot, ka korī patiešām ir daudzi Sibīrijā un PSRS 
Tālajos Ziemeļos katorgu izcietušie cilvēki ar  padomju režī-
ma nesalauztu, spilgti patriotisku garu, kurus pat nāves 
nometnēs  stiprus uzturējušas ne vien ilgas pēc dzimtenes 
un tuviniekiem, bet arī atmiņas par brīvajā Latvijā dziedā-
tām dziesmām. Tās svešumā kā savdabīgs protests tiku-

Ar “Ziemeļzvaigzni” karogā un sirdī

šas atkārtotas domās un pusbalsī dziedātas kopā ar likte-
ņa biedriem. No toreizējo koristu atmiņām noprotams, ka 
pēc atgriešanās Latvijā apvienoties  korī un izmantot iespē-
ju patriotiskās un tautiskās dziesmas dziedāt jau pilnā balsī 
viņi uzskatījuši ne vien par tolaik vēl tikai relatīvi atgūtās 

brīvības izpausmi, bet arī pilsonisku pienākumu, Atmodas 
gados ar agrāk nedzirdētu repertuāru uzstājoties skolās un 
darba kolektīvos. 

Pašvaldību uzņēmumiem turpmāk būs daudz grūtāk 
konkurences cīņā izstumt no tirgus privātos uzņēmē
jus,  jo saskaņā ar grozījumiem Konkurences likumā, 
Konkurences padomei piešķirtas plašākas pilnvaras 
vērsties pret negodīgiem pašvaldību uzņēmumiem. 
Tas nozīmē, ka pašvaldības vairs nevarēs nodrošināt  
saviem uzņēmumiem nepamatotas priekšrocības 
attiecībā pret analogus pakalpojumus sniedzošiem 
citiem tirgus dalībniekiem.

Satversmes tiesas 
spriedums, ar kuru 
nāksies rēķināties  
arī Ventspils domei

Pirms gada VARAM vēr-
sās Salaspils novada domes 
deputāts ar lūgumu izvēr-
tēt novada domes lēmu-
mu par pastāvīgo komite-
ju izveidošanu un locekļu 
ievēlēšanu. VARAM aicinā-
ja Salaspils novada domi 
precizēt saistošos notei-
kumus un katras politis-
kās partijas vai vēlētāju 
apvienības pārstāvju skai-
tu komitejās noteikt iespē-
ju robežās proporcionāli 
no katras politiskās parti-
jas vai vēlētāju apvienības 
ievēlēto deputātu skaita. 
Tā kā četru komiteju sastā-
va veidošanā proporciona-
litātes princips nebija ievē-
rots, ministrs lēmumu par 
pastāvīgo komiteju izvei-
di atcēla. Savukārt dome 
vērsās Satversmes tiesā, 

un ST lēma, ka ministra  
rīkojums bijis neatbilstošs 
likuma “Par pašvaldībām” 
49.panta pirmajai daļai.

Tā kā Satversmes tiesas 
spriedums un tajā snieg-
tā attiecīgās tiesību nor-
mas interpretācija ir obli-
gāta visām valsts un paš-
valdību institūcijām, arī tie-
sām, ST spriedums minē-
tajā lietā būs saistošs arī 
administratīvajā tiesve-
dībā starp Ventspils pilsē-
tas domes opozīcijas depu-
tātu Ģirtu Valdi Kristovski 
un Ventspils pilsētas domi. 
Atgādināsim, ka runa ir par 
mazākuma deputātu dar-
bības prettiesiskiem iero-
bežojumiem no politiskā 
vairākuma deputātu puses.  

"Panama-2" skandāls. 
Kā miljonu ieguvēja 
parādās arī Lemberga 
meita

Foto:  AFP_9F6ET

Tā sauktais pirmais 
“Panamas dokumentu” 
skandāls izcēlās 2016.gada 
aprīlī un atklāja, ka izvairī-
šanās no nodokļu nomaksas 
ir visā pasaulē plaši izplatī-
ta sērga. Vēl vairāk, izrādī-
jās, ka vairāku valstu poli-
tiskie līderi, kuriem būtu 
visciešāk jāiestājas par tie-

siskumu un likuma ievēro-
šanu, izmantojuši Panamas 
juridiskās firmas “Mossack 
Fonseca” pakalpojumus 
gan savas turības slēpšanai, 
gan, iespējams, kukuļņem-
šanas ceļā iegūtas naudas 
legalizēšanai. 
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Pašvaldību uzņēmumiem 
nāksies samazināt apetīti

Likuma grozījumi ir 
nepieciešami, jo Latvijā, 
tajā skaitā arī Ventspilī, 
viena no uzņēmējdarbības 
vides problēmām ir kon-
kurences neitralitātes prin-
cipa neievērošana publis-
ku personu darbībā, kas 
izpaužas kā nepamatotas 
priekšrocības publisku per-
sonu kapitālsabiedrībām. 
Latvijā pašvaldības jau 
izsenis pamanījušās sniegt 
ne vien ar komunālo sfēru 
saistītus pakalpojumus, bet 
iesaistījušās arī tradicionā-
lās privātuzņēmēju darbī-
bas sfērās. Pašvaldības zār-
cinieki, pašvaldības ēdinā-
tāji, zobārsti un viesnīc-
nieki, būvnieki, kravu pār-
vadātāji, televīzijas aprai-
des nodrošinātāji un pat 
spirta brūži atņem darbu 
privātajiem uzņēmējiem, 
un komersants vienkār-
ši spiests aiziet no tirgus, 

bet darbinieki paliek bez 
darba.  Uzņēmējam, kurš 
operē ar saviem privāta-
jiem līdzekļiem, ir grūti vai 
pat neiespējami konkurēt 
ar uzņēmumiem, kuri biz-
nesā iegulda pašvaldības 
naudu. Kā savulaik norā-
dīja Konkurences padomes 
priekšsēdētāja Skaidrīte 
Ābrama, “sekas ir bēdīgas 
– darba nebūs. Būs paš-
valdības kapitālsabiedrība, 
taču pastāv risks, ka tas 
ilgtermiņā būs neefektīvs 
uzņēmums”.

KĀPĒC PAŠVALDĪBU 
LOBIJS IR PRET?

Jāatzīmē, ka izmaiņas 
Konkurences likumā attie-
cībā uz pašvaldību uzņē-
mumiem bija izstrādātas 
jau sen, taču pašvaldības to 
ieviešanu centās bremzēt.  

Pirms Dziesmu un deju svētku gājiena šā gada 1. jūlijā.
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Izdevējs: 
Biedrība “Par taisnīgumu un atklātību”

Bezdarba līmenis Ventspilī 
noslīdējis līdz 4,0%
Ventspils pilsētā reģistrētā bezdarba līme-
nis darbspējas vecumā noslīdējis līdz 4,0%, 
liecina pašvaldības publiskotā informācija, 
atsaucoties uz Nodarbinātības valsts aģen-
tūras datiem. Lai gan nedēļas laikā bez-
darbnieku rindas ir samazinājušās tikai par 
pieciem cilvēkiem, procentuāli attiecība ir 
noslīdējusi līdz vēsturiski zemākajam 4,0% 
līmenim. Pašlaik pilsētā oficiāli reģistrēti 869 
bezdarbnieki.

Bērni un jaunieši strādā arī 
jūlijā
Jūlijā Ventspils pašvaldības nodarbinātības 
pasākumā darbu uzsākuši 123 bērni un jau-
nieši, 15 no viņiem ir vecumā no 13 līdz 14 
gadiem, 108 vecumā no 15 līdz 20 gadiem. 
Jūnijā darbu beidza 102 bērni, no tiem 14 
bērni vecumā no 13 līdz 14 gadiem un 88 
bērni un jaunieši vecumā no 15 līdz 20 
gadiem. Bērnam vai jaunietim šajā prog-
rammā darbs tiek nodrošināts vienu mēne-
si, tādējādi dodot iespēju strādāt un nopelnīt 
pēc iespējas vairāk bērniem. 

Parakstīts līgums par 
finansējumu siltumtīklu 
būvniecībai 
Pašvaldības SIA "Ventspils siltums" parakstījis 
līgumu ar CFLA par Kohēzijas fonda finansē-
juma piešķiršanu investīciju projektam, kas 
paredz jaunu siltumtīklu būvniecību Ventspilī. 
Tiks izbūvēti 11 jauni siltumtīklu posmi, līdz 
ar to Brīvības ielas 38 katlumājas zonā būs 
iespējams pieslēgt 19 jaunus patērētājus. 
Kopējās projekta izmaksas ir 1 323 925,91 
eiro, tostarp Kohēzijas fonda līdzfinansējums 
40% apmērā no projekta kopējām attiecinā-
majām izmaksām jeb 436 461,45 eiro.

Aicina pieteikties Ventspils 
pilsētas svētku gājienam
Pašvaldība aicina pašvaldības uzņēmumus, 
dienestus, iestādes, filiāles, pārvaldes ar 
atraktīvām darbinieku prezentācijām un teh-
nikas parādi pieteikties pilsētas svētku gājie-
nam, kas notiks 4.augustā. Pieteikties var līdz 
20.jūlijam, nosūtot e-pasta pieteikumu uz 
gajiens@ventspils.lv.

Sākusies pieteikšanās Latvijas 
Nūjošanas festivālam 
Ventspilī 11.augustā notiks Latvijas Nūjošanas 
festivāls, kuru ik gadu organizē tieši Ventspils. 
Nupat ir sākusies pieteikšanās pasākumam, 
informē Ventspils pilsētas Sporta pārvalde. 
Dalībniekiem būs pieejamas divas distances 
– 5,3 km un 10,55 km. Festivāla moto šogad 
ir "Nūjojam vasaras košumā!".

Avarē mazbānītis
Pagājušās nedēļas nogalē Ventspils Piejūras 
dabas parkā avarēja mazbānītis, tā lokomo-
tīvei ietriecoties vagonos. Mazbānīša avārijas 
iemesls bija sliežu pārmijas nenofiksēšanās. 
Negadījumā tehnika nav būtiski cietusi, un 
mazbānītis turpinās kursēt pa ierasto maršrutu.

Notverts dedzinātājs
Valsts policija pabeigusi izmeklēšanu krimi-
nālprocesā par tīšu dedzināšanu Ventspilī, 
un aizdomās turamais aizturēts. Ilgākā laika 
posmā trīs dažādu Inženieru ielas daudzdzī-
vokļu namu kāpņu telpās vairākkārt konsta-
tēts piedūmojums un ugunsgrēks. Vienā no 
gadījumiem kāpņu telpā dega elektrosadales 
skapis. Cilvēki nav cietuši.

VENTSPILĪ

REDAKCIJAS KOMENTĀRS

DEPUTĀTA VIEDOKLIS

Melnā strīpa
Sena anekdote vēsta, ka dzīve esot kā zebras strīpas – te 
melnā, te baltā, bet visas, vienalga, beidzoties zebrai zem 
astes. Un tad nu katram pašam atliek nolemt, kāda tad tā 
zebra ir: balts zirgs ar dažām melnām strīpām, vai melns 
zirgs ar dažām baltām strīpām... Tieši šīs analoģijas no dzīv
nieku pasaules vistiešāk asociējas arī ar pašmāju šīrudens 
sabiedrisko aktivitāti numur 1: Saeimas vēlēšanām.

Mēs sen jau to esam pelnījuši! Tā gribas izteikties uzreiz pēc Satversmes tiesas lēmuma un tiesneša Jāņa 
Neimaņa komentāriem, vērtējot Salaspils pašvaldības pārkāpumus pret mazākuma deputātiem, kā arī 
dodot atbilstošu tiesisku vērtējumu VARAM juridiskajam primitīvismam. Satversmes tiesas lēmums ir no
pietns trieciens autoritārisma un tiesiskā nihilisma, demokrātijas pārkāpumu neretajām izpausmēm, kas 
sazēlušas ne vienā vien pašvaldībā, un diemžēl jo īpaši Ventspils pilsētas domē. 

Valsts galvenais ministrs Māris Kučinskis nulle kā sākušos Saeimas 
priekšvēlēšanu maratonu jau paspējis nodēvēt par tik “melnu”, cik 
melnu vēlētājs vēl nebūs piedzīvojis. Un jāsaka – tālu no patiesī-
bas viņš nav. “Kompromātu” straumes gluži kā Niagāra gāžas pār 
lētticīgo un revolucionārās pārliecības pārņemto smadzenēm. Ja 
arī pats “kompromātu karš” vismaz priekšvēlēšanu kontekstā nav 
nekas jauns, tad jaunas ir formas, kādās šis karš izpaužas. Un tieši 
tas satrauc visvairāk. Iepriekš bija pierasts, ka šāda formāta kari 
vairāk aprobežojas ar publiskiem, bet ļoti vispārīgiem konkurentu 
nomelnojošiem saukļiem, kas tālāk par “lozungu līmeni” neaizgāja: 
zaglis, korumpants, kas tautu iedzinis nabadzībā... U.t.jp., u.t.t. Bet 
aicinājums uz rīcību bija apbrīnojami līdzīgs it visiem potenciālajiem 
Saeimas krēslu kārotājiem. Vieniem – nomest veco eliti un izmēzt 
šos Augēja staļļus, lai dotu vietu jauniem Saulvežiem. Otriem – vest 
valsti uz saulaino tāli traucē vien nelabvēļu klaigas un koalīcijas 
pārējo partneru neizlēmība.  Šo uzstādījumu tad arī tiražēja priekš-
vēlēšanu diskusijas un publikācijas medijos.

Tagad laiki mainījušies. Dienaskārtībā parādījušies jauni “X faili”. 
Arvien biežāk un pārliecinošāk laikrakstu un portālu publikācijas 
un TV raidījumi pievēršas pēkšņi no nekurienes uznirušiem “papī-
riem”, atmaskojumiem un faktiem iz kandidātu grēcīgās pagātnes, 
kas normālos apstākļos būtu vien nenozīmīgi fakti, vai arī – gadīju-

Ģirta Valda Kristovska karstais komentārs 
uzreiz pēc Satversmes tiesa lēmuma

Proti, Ģ.V.Kristovskis vērsās Administratīvajā 
rajona tiesā Liepājā, lūdzot tiesu uzlikt Ventspils 
pilsētas domei par pienākumu izsniegt viņa 
prasīto informāciju, kā arī atzīt par prettie-
siskiem Ventspils pilsētas domes viņam, kā 
mazākuma deputātam, noteiktos informācijas 
ievietošanas ierobežojumus pašvaldības ofi-
ciālajā interneta portālā Ventspils.lv. Liepājas 
tiesa iesniegumu noraidīja, bet deputāts vēr-
sās ar blakussūdzību Augstākajā tiesā, kura 
nolēma to nodot izskatīšanai Augstākās tiesas 
Administratīvo lietu departamenta kopsēdē.

Komentējot Satversmes tiesas spriedu-
mu Salaspils novada domes un ministra 
Kasparda Gerharda lietā, Satversmes tiesas 
tiesnesis Jānis Neimanis norādīja, ka sprie-
dumā atrodamas atziņas par pašvaldību un 
valsts attiecībām, par pašvaldības tiesisko 
statusu Latvijā, par pašvaldības deputāta 
tiesisko statusu un vairāku tiesību principu, 
tostarp proporcionalitātes principa ievēroša-

Satversmes tiesas spriedums,  
ar kuru nāksies rēķināties arī Ventspils domei

Aizvadītā gada laikā mēs, Ventspils pilsē-
tas pašvaldības četri mazākuma deputāti, 
neskaitāmas reizes, visdažādākajos gadīju-
mos esam aizrādījuši uz A.Lemberga vadītā 
vairākuma deputātu un domes administrā-
cijas, tās Likumības komisijas apkaunojošo 
mūsu, mazākuma deputātu, darbības iespē-
ju mērķtiecīgu ierobežošanu, uz mūsu neie-
kļaušanu pašvaldības padomēs vai darba 
grupās, par apzinātu un prettiesisku paš-
valdības rīcībā esošās informācijas liegša-
nu, par pašvaldības, tas ir, nodokļu maksā-
tāju un sabiedrības resursu, izmantošanu 
ekskluzīvi vairākuma vai viena prettiesis-

ki Ventspils pilsētas domes priekšsēdētā-
ja amatu sagrābuša deputāta interesēs. Ja 
VARAM minēto pārkāpumu gadījumos nerī-
kojās, lai gan tos atzina, tad līdz šim tas bija 
labs iemesls A.Lembergam un dažiem viņa 
tuvākiem atbalstītājiem daudzināt tuvredzī-
go augstprātības mantru, ka “šeit nav Brisele, 
šeit ir Ventspils”! 

Tieši tā! Tas ir bijis tuvredzīgi un augstprā-
tīgi pret mūsu Latvijas valsti! Tāpēc ir gan-
darījums, ka Satversmes tiesas lēmums ir 
apliecinājums, ka mūsu valstī vēl godaprāts 
pastāv. Ja līdz šim uz mūsu neērtajiem jautā-
jumiem Ventspils pilsētas domes priekšsēdē-

tāja vietnieks J.Vītoliņš varēja mums pateikt, 
“palieciet pie savām domām, mēs palie-
kam pie savām”, tad pēc Satversmes tiesas 
lēmuma šādi triviāli paņēmieni vairs cauri 
neies! Sākas autoritārisma un prettiesiskuma 
noriets Ventspils pilsētas pašvaldībā! Sākas 
mazākuma deputātu iespēju laiks par pašval-
dības pārkāpumiem vērsties Administratīvajā 
tiesā! Līdz šim šādu iespēju nebija! Tas būtis-
ki ierobežos vairākuma deputātu patvaļu un 
bezrūpību, realizējot prettautisku un nede-
mokrātisku, cinisku pārvaldību. Ventspilnieki, 
jūs esat ilgi uz to gaidījuši! Jūs to jau sen bijāt 
pelnījuši! Paldies Satversmes tiesai! 

 turpinājums no 1. lpp. nu pašvaldības domes darbībā. Spriedums 
atbild uz būtisku jautājumu, vai un kādas ir 
pašvaldības deputāta tiesības un kāds ir šo 
tiesību efektīvs aizsardzības mehānisms. “Šis 
spriedums iezīmē arī citu deputātu individu-
ālo tiesību mehānismu, ne tikai tiesības pie-
dalīties domes komiteju darbībā. Piemēram, 
uzstāties domes sēdēs, pieprasīt un saņemt 
informāciju, balsot. Ja šīs tiesības individuālā 
gadījumā pašvaldības dome pret kādu depu-
tātu pārkāpj vai deputāts uzskata, ka pārkāpj, 
viņam ir tiesības savas aizskartās tiesības aiz-
sargāt noteiktā veidā, iesniedzot pieteikumu 
Administratīvajā tiesā,” uzsvēra J.Neimanis.

Kādas tad ir Satversmes tiesas sprieduma 
konsekvences, kuras ir attiecināmas arī uz 
Ventspils pilsētas domi?

ST atzina, ka no pašvaldības iedzīvotāju inte-
rešu pārstāvības pienākuma izriet pašvaldības 
domes pienākums nodrošināt visiem deputā-
tiem vienlīdzīgas tiesības līdzdarboties domes 
darbā. Deputāta līdzdarbības tiesības nozīmē 
katra deputāta tiesības uz vienlīdzības pama-

tiem darboties domes pastāvīgajās komitejās. 
Respektīvi, ikvienam deputātam, neraugoties 
uz to, vai viņš pārstāv pozīciju vai opozīciju, ir 
tiesības piedalīties pašvaldības komiteju darbī-
bā – sēdēs – un lēmumu pieņemšanā.

ST arī norādīja, ka pašvaldības domei ir pie-
nākums ievērot proporcionalitātes principu, 
lai ikviens deputāts tiktu pilnvērtīgi iesais-
tīts tās darbībā. Tā kā pašvaldības dome dar-
bojas arī ar savu pastāvīgo komiteju starp-
niecību, proporcionalitātes princips ir jāie-
vēro arī organizējot domes darbu komitejās 
un komisijās. Atkāpes no proporcionalitātes 
nevar tikt attaisnotas, atsaucoties uz poli-
tisku izšķiršanos. “Vairākums nevar ar balsu 
vairākumu ievēlēt komitejās tikai savus pār-
stāvjus. Proporcionāli jādod iespēja arī opo-
zīcijai piedalīties komiteju darbībā,” uzsvēra 
Jānis Neimanis. 

Tāpat Satversmes tiesa secināja, ka paš-
valdības domes deputāta subjektīvo publisko 
tiesību aizskāruma pārbaudi uz deputāta pie-
teikuma pamata veic Administratīvā tiesa. 

mos, kad situācija nopietnāka – nekad neieraudzītu dienasgaismu. 
Eļļu ugunij pielej arī sociālie tīkli, kurus šajā gadījumā gribētos dēvēt 
par “tā saucamajiem sociālajiem tīkliem”, jo aktīvākie ziņu pārpub-
licētāji ir “it kā cilvēki”, kuri pamatīgos daudzumos “uzprasās drau-
dzēties” reāliem ļaudīm. Visam klāt nāk arī vispārējo situāciju grau-
jošas “ziņas”, kas, neraugoties uz savu absolūto idiotismu, ļaužu 
vidū tomēr gūst popularitāti... “No 2022. gada Latvijā tiks atceltas 
pensijas”, “Valmierā sagrūst lielveikals, ir bojāgājušie”, “No nākamā 
gada atkal tiks ieviests obligātais karadienests”, “Benzīns Igaunijā 
kļuvis uz pusi lētāks, Latvijā cenas aug”... Bet ziņās visā nopietnībā 
tiek iztirzāts fakts, ka “partijas X vadītājs” ir kukuļņēmējs, jo viņa 
30 gadus neredzētais klasesbiedrs ir pieķerts, dodam kukuli ceļu 
policistam... Šķiet, katrs sociālo tīklu lietotājs būs manījis šos un vēl 
citus līdzīgus rakstus, ar norādi uz “kreiso” portālu uzturētām “ziņu 
lentēm”... Un manījis savu līdzbiedru vidū itin daudzus, kas ar šīm 
ziņām dalījušies un metušies komentēt.

Melnās kampaņas, protams, ir iedvesmojušās no Trampa un dažu 
Eiropas valstu galējo populistu panākumiem, ietverot savā arsenālā 
puspatiesības, neesošu “dokumentu” vicināšanu, “pierādījumus”, kas 
nav nekas vairāk par apgalvojumiem un sazin kādus līkločus metošām 
“loģiskām ķēdēm”, safabricētas fotogrāfijas un viltus ziņu virsrakstus. 
Doma viena – šī brīža uzdevums: sagraut uzticēšanos, nojaukt robežu 
starp patiesību un meliem. Un melnā strīpa baltajam zirgam tiek vilkta 
trekna jo trekna. Visā šajā “bezkompromisu cīņā” gan ir kāds fakts, kas 
plašākas publikas acīm paliek neredzams: kas ir šī procesa diriģenti? Jo 
kampaņu veidotāji, plānotāji un tiešie īstenotāji Latvijā ir mazskaitlīga 
“kopiena”, kas līdz šim “kampaņojuši” salīdzinoši civilizētā veidā. Taču 
apmērs un vēriens, ar kādu pie mums iebrāžas “kompromāts” un vil-
tus ziņas, liek šaubīties par to, ka lielais ideju un “kompromātu kara” 
ģenerators atrodas kaut kur tepat. Atliek vien uzdot jautājumu: ar ko 
šīs vēlēšanas neredzamajiem režisoriem šķiet tik īpašas?

Novēlot neapmulst informācijas un dezinformācijas, īstu un viltus 
ziņu mudžeklī, patiesi jūsu – “Ventspilnieks.lv” 
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Kā jūs vērtējat situāciju ar Artusa Kaimiņa aizturēšanu, 
paturēšanu izolatorā, drošības līdzekļa piemērošanu un 
sekojošo tā atcelšanu? Kas īsti notika?

Notika uzbrukums vienai konkrētai politiskai partijai – “KPV 
LV”, notika drošības dienestu kontrolēta iejaukšanās poli-
tiskajā procesā, kura nebija iespējama bez valsts augstāko 
amatpersonu līdzdalības.  Par to liecina jau Saeimā steigā 
pieņemtie nesagatavotie un anonīmie lēmumi. Kā advo-
kāts varu teikt, ka tam nebija nekādas loģikas un steigas, jo 
tobrīd nenotika nekādas darbības. Runa ir par notikumiem, 
kuri it kā risinājušies pirms diviem gadiem – un arī tas ir bal-
tiem diegiem šūts. Uzbrukums “KPV LV” sākās pēc tam, kad  
TV24 "Preses klubā" sāku saukt konkrētus uzvārdus un turpi-
nāju iesākto tematu  intervijā “Dienas Biznesam”. Neilgi pēc 
tam raidījumā “Tieša runa” man bija asa vārdu pārmaiņa ar 
tieslietu ministru Dzintaru Rasnaču, un tā paša raidījuma laikā 
Dzintars Rasnačs solīja mūs visus salikt cietumā.

Biju arī drošības dienestos – Drošības policijā, Korupcijas 
novēršanas un apkarošanas birojā, Kriminālpolicijā, kur runā-
ju par šiem jautājumiem un norādīju arī uz attiecīgām shē-
mām, kur es kā advokāts tās Latvijā redzu. Pēc tam ļoti likum-
sakarīgi sākās attiecīgās darbības… Man ir pamats uzskatīt, 
ka tās ir gan valdošās valsts varas motivētas un akceptē-
tas, gan arī, ņemot vērā, ka publiski nosaucu arī Jura Juraša 
vārdu, tajās ir zināms atriebības elements. Ja skatāmies visas 
darbības par un ap Juri Jurašu, tās interesantā veidā savel-
kas ciešā lokā. Ir taču interesanti, ka Rasnača preses sekre-
tārs ir Andris  Vitenbergs, kas kādreiz 
bija Jutas Strīķes un Jura Juraša cilvēks 
KNABā… 

Kā zvērināts advokāts es ikdienā 
saskaros ar informāciju tieslietu un 
iekšlietu jomā, un, līdzīgi kā ikvienam 
advokātam, man ir pieejama informā-
cija, ko lielākā daļa sabiedrības varbūt 
nezina. Tagad, tinot dažus notikumus 
atpakaļ, man jāatzīst, ka jau iepriekš 
saņēmu zināmu brīdinājumu, kuram 
tajā brīdī nepievērsu nekādu uzmanību.  Brīdinājums skanē-
ja: “Jurašs gatavo jums pārsteigumu.” 

No kā tas bija?
Avoti bija vairāki, taču man nebija laika ar to nodarboties, 

un es tiešām šai ziņai nepievērsu uzmanību. Kopsavelkot 
varu teikt – šie notikumi pierāda, ka valsts vara ar savām 
metodēm ir nevis centusies atklāt kādu noziedzīgu nodarī-
jumu, bet gan centusies pazemot cilvēkus un izrēķināties ar 
spēcīgāko politisko opozīciju. Uz to skaidri norāda jau attie-
cībā uz Artusu Kaimiņu pieļautie cilvēktiesību pārkāpumi un 
viņam noteiktie Satversmei neatbilstošie ierobežojumi, kuri 
pēc divām dienām tika atcelti. Pat teorētiski pieņemot, ka 
Kaimiņš ir lielākais Latvijas bandīts, viņa aizturēšana Saeimā 
nebija nepieciešama. Viņš taču nekur nebēga. Viņš pats nāca 
uz Saeimu, zinot, kas tur notiks, nevis izmantoja laiku, lai 
kaut kur slēptos. Jo mums nav ko slēpt, mēs spēlējam ar 
atklātām kārtīm, ko nedara mūsu pretinieki.  

Kāpēc tādā gadījumā bija vajadzīgs šis šovs? Kāpēc 
Artusu Kaimiņu nevarēja vienkārši izsaukt uz KNAB lie
cību sniegšanai?

Ne velti ir teiciens – ir cilvēks, pantu atradīsim. Šajā gadījumā 
šī metode tiek pielietota. Inkriminētas tiek faktiski divas epizo-
des – viena no tām ir pārmetums, ka kompānija ar 70 miljonu 
apgrozījumu, kas pieder Viesturam Tamužam, ir oficiāli maksā-
jusi citai SIA 2000 eiro mēnesī, un šis maksājums esot fiktīvs! 
Taču  visi grāmatvedības dokumenti ir kārtībā! Padomājiet, cil-
vēki loģiski! Vai kompānija ar 70 miljonu apgrozījumu riskētu 
ar divu tūkstošu it kā fiktīvi veiktu maksājumu, kas ir iegrāma-
tots, kur ir visas atskaites un par kuru jebkurā diennakts laikā 
var paskaidrot par katru punktu! Neredzu pilnīgi nekādu moti-

Aldis Gobzems: 
Pati lielākā bīstamība ir, 
ka valsti turpinās vadīt 
korumpanti
Pretēji KNAB priekšnieka Jēkaba Straumes pirms gada solītajam ierobežot ārēji redzamas ažiotāžas  
ar izmeklēšanas darbībām, partijas “KPV LV” līdera Artusa Kaimiņa, “KPV LV” valdes locekļa Ata  
Zakatistova un uzņēmēja Viestura Tamuža aizturēšana ne vien notika maksimāli skaļi un publiski,  
bet arī izsauca pamatīgu ažiotāžu sabiedrībā. Sīkāk par notikušo iztaujājām zvērinātu advokātu,  
partijas “KPV LV” biedru un premjerministra amata kandidātu Aldi Gobzemu.

vāciju, lai šāda kompānija riskētu salīdzinoši tik nelielas naudas 
summas dēļ. Otra epizode – it kā esot bijuši fiktīvi nodarbināti 
cilvēki. Bet tādā gadījumā ir ļoti interesanti, ka partijas birojā 
nebija kratīšanas, Kaimiņa kunga kabinetā nebija kratīšanas, 
nepārbaudīja ne viņa telefonu, ne datoru, toties pārbaudīja 
viņa vecmāmiņas māju un gribēja pārbaudīt arī viņa mammas 
māju, bet tur papīri bija nepareizi sataisīti. Par kādu profesio-
nalitāti mēs varam runāt, ja kratīšanas lēmumi ir sagatavo-
ti kļūdaini! Mēs sakām – nāciet, kratiet mūs, nāciet uz biroju, 
ja reiz jūs pārmetiet mums, ka partija ir nelikumīgi finansē-
ta! Taču uz biroju neviens nenāk, un par to nav jābrīnās. Jo ko 
mēs redzam, uzmanīgi lasot Poikāna kunga iesniegumu? Visi 
fakti, par kuriem viņš tajā runā, ir par 2015.gadu vai 2016.gada 
sākumu, taču partija “KPV LV” tika dibināta 2016.gada 3.maijā! 
Tieši kā varēja nelikumīgi finansēt partiju, kuras vēl nebija?! Un 
vēl trešā lieta – ja reiz bija tas nelikumīgais finansējums, tad 
parādiet, kur ir nauda? Kā mēs esam to iztērējuši? 

Respektīvi, Zakatistova kungam kā privātpersonai 
maksātā atlīdzība ir viņa privātā lieta…

Tas ir tieši tāpat, kā es, būdams advokāts, arī šodien darīšu 
savu advokāta darbu un saņemšu par to atlīdzību. Man jopro-
jām jāuztur ģimene, man ir jāstrādā. Vai tad es nedrīkstu strā-
dāt, ja man ir kaut kādi politiskie uzskati un es esmu iesaistī-
jies politiskajā procesā? Protams, nē! 

Visas tās  kratīšanas, kuras ir veiktas nevis tur, kur vajadzē-
tu darīt, bet gan tur, kur tīri emocionāli varētu sāpēt visvairāk, 
visas tās cilvēktiesībām neatbilstošās procedūras… Izolatorā 

darbības. Taču tas bija PR teksts, kas galīgi nav Jutas Strīķes 
valodā, viņai nav tāds vārdu krājums. Ja viņa pateica “a”, 
tad vajadzēja pateikt arī “b”, un paskaidrot, kāpēc savā laikā 
viņa pieļāva tieši tādas pašas cilvēku pazemojošas darbības. 
Domāju, mūsu  pretinieks nav pieradis, ka beidzot ir opozīcija, 
kas nebīstas un nebīsies, lai arī ko pret mums darītu.

Ja drošības iestādes domā, ka varēs uzurpēt varu Latvijā, tā 
nebūs. Tas laiks tuvojas noslēgumam, kad šeit valda čekistu, 
komunistu metodes.

Kas ir šis jūsu minētais pretinieks? 
Šodienas apstākļos, kad esam parādījuši savu spēku, savu 

pārliecību, mūs beidzot sāk patiesi lamāt. Kas tad mūs lamā? 
Piemēram, Baltijas mediju izcilības centra izpilddirektore 
Gunta Sloga, sakot, ka mēs esam dumji, nekompetenti 
un neizglītoti, un mūsu vēlētājs Īrijā un Latgalē arī dumjš, 
nekompetents un neizglītots. Viņa to saka raidījumā "Tieša 
runa”. No otras puses mūs lamā arī ar Aivaru Lembergu sais-
tītas personas. Tātad tie, kas ir publiskajā telpā cīkstējušies un 
saukājušies par sorosītiem, tagad metušies kopējā kaujā pret 
mums. “Neatkarīgajā Rīta Avīzē” katru dienu var izlasīt tādus 
tekstus. Vai arī Rīgas centrā uz māju sienām ir reklāmas, kurās 
Artuss Kaimiņš tiek saukāts dažādos vārdos. Patiesībā tas ir 
labi, jo mūsu pretinieki, tajā skaitā Aivars Lembergs, ir sapra-
tuši, ka “KPV LV” kļuvusi par ļoti jaudīgu organizāciju, un šī 
jauda slēpjas ļoti vienkāršā atbildē. Lai arī mums pārmet, ka 
esam saistīti ar Šķēli, ar Šleseru, ar Kremli, ar Māri Sprūdu un 
ko tik vēl ne, mūsu spēks ir tur, ka mēs runājam patiesību, 
un patiesībai nav pretargumentu. Tīri intuitīvi cilvēki labāk 
izvēlas ticēt nevis it kā intelektuālai, pareizi nolaizītai valo-
dai, bet gan patiesībai – skarbai, apbružātai un spurainai, bet 
patiesībai. 

Nesen saņēmām videoklipu, ar mūsu krekliņos tērpušos 
jauniešu iedziedātu dziesmu. Tas nebija iepriekš sarunāts, 
mēs nezinājām par šo faktu. Mēs saņēmām gatavu produk-
tu, kas liecina – cilvēki ir ar mums. Lielveikalos un citur cilvēki 
nāk klāt sasveicināties un izteikt atbalstu. Cilvēki mūs dzird. 
Manā "feisbukā' ievietotie video sasniedz vidēji virs simts 
tūkstošiem un lielāku auditoriju, jo cilvēkiem ir interesanti, ko 
mēs sakām, viņi grib uzzināt, kā ir patiesībā. Un es domāju, 
ka šis process ir neapturams. 

Ir lietas, arī politiskās korupcijas jomā, kuras lai 
arī savulaik skaļi izskanējušas, rezultātus nav devu
šas. Piemēram, 2006. gadā daudz runāja par Aivara 
Lemberga stipendiātu sarakstu. No grāmatvedes Gitas 
Grasmanes datora izņemtajos failos bija minēti maksā
jumi politiskajiem spēkiem un atsevišķiem politiķiem. 
Tajos iešifrētās abreviatūras, segvārdus u.tml. nebija 
grūti atšifrēt, tomēr nekas nenotika. Kāpēc?

Tas ir jautājums drošības  iestādēm, kāpēc nav nekādas 
virzības. Tie cilvēki visi ir dzīvi, izņemot Laimoni Junkeru,  un 
izsekot šīs naudas plūsmai ir salīdzinoši vienkārši. Jautājums, 
kādēļ to nevēlas izdarīt, kādēļ tas viss ir noklusis? Manuprāt, 
te atbilde ir ļoti vienkārša. Mūsu tiesībsargājošās institūcijas, 
tajā skaitā ģenerālprokurors Ēriks Kalnmeijers, arī ir saistīti 
ar valdošo koalīciju, ar vecajiem, pie varas esošajiem politi-
ķiem, un tas teātris, kas tiek spēlēts sabiedrībai, ir tikai teāt-
ris… Reāla izmeklēšana nenotiek, tāpat kā nenotiek reālas 
darbības tur, kur ir pierādāma korupcija ļoti augstā līmenī un 
ļoti plašā apmērā.

Nav svarīgi, vai kādu no mums 
ieliks cietumā, vai, nedod Dievs, 
nošaus, šis process uzņem arvien 
lielākus un lielākus apgriezienus.

viņi kopumā pavadīja 36 stundas, un Artusu Kaimiņu pat 
nenopratināja! Viņš vienkārši tur sēdēja un lasīja grāmatu… 
Pēc tam izlaida ārā. Nekādas procesuālas darbības, kamēr 
viņš tur tika turēts, nenotika. Es nemaz nerunāšu par tiem 
pietupieniem…  Ir tāda procedūra, ka aizturēto aizved uz izo-
latoru, liek izģērbties kailam un trīsreiz pietupties. Turklāt pre-
tējā dzimuma klātbūtnē. Es atvainojos, būšu tagad rupjš. Vai 
Artuss Kaimiņš kā Saeimas deputāts uz parlamentu iet ar kaut 
kādiem bīstamiem priekšmetiem dibenā?! Kāpēc ir vajadzī-
gas tādas procedūras? Un par to ir jāatbild gan policijas vadī-
bai, gan KNAB vadībai. KNAB vadībai jāatbild arī par Anitas 
Ringo pieņemtajiem pretlikumīgajiem lēmumiem attiecībā 
uz drošības līdzekļiem, kas tagad jau ir atcelti, jāatbild par 
nekvalitatīvajiem lēmumiem attiecībā uz kratīšanu, jo kas 
gan tā par izmeklētāju, kas neprot pat dokumentus sakārtot! 
Kad izmeklētāji viņai telefoniski lūdza, ka pie Artusa astoņ-
desmitgadīgās vecmāmiņas varbūt objektīvi neviens nav bijis 
un kratīšanu tur var neveikt, tad viņa telefonā burtiski klie-
dza, ka tas obligāti jādara. 

Interesanta ir arī nākamajā dienā sekojošā Askolda Kļaviņa 
it kā aizturēšana. Šis cilvēks jau bija paziņojis, ka nekandidēs 
vēlēšanās. Es atvainojos, bet vai viņi vispār bija tajā Liepājā 
un veica tur kratīšanu, vai arī tas bija tāds šovs? Varbūt nāka-
majā dienā viņi vienkārši saprata, ka pieļāvuši kļūdu ar Artusa 
Kaimiņa aizturēšanu? Kāpēc tieši tad, kad vēl nebija skaidrs, 
vai Artusu izlaidīs piecos vai astoņos, vajadzēja uztaisīt šo 
šovu ar kratīšanu pie Askolda Kļaviņa? Kāda bija izmeklēša-
nas nepieciešamība? Tā ir klasiska čekistu metode uzmanības 
novēršanai. Līdzīgi kā Jutai Strīķei, kura "feisbukā" it kā Artusu 
atbalstot ierakstījusi, ka viņai arī ir nepieņemamas šādas 
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Lielākais atbalsta pieaugums 
“Saskaņai”, “Atīstībai/Par!”, 
JKP un “KPV LV”
Jūnijā palielinājies atbalsts partijai 
“Saskaņa”, partiju apvienībai “Attīstībai/
Par”, Jaunajai konservatīvajai partijai 
(JKP) un “KPV LV”, liecina pēc Latvijas 
Televīzijas pasūtījuma veidotais jaunā-
kais SKDS pētījums par partiju popula-
ritāti. Lielākais pieaugums – par 1,8% 
– ir “Saskaņai”. Lielākais kritums bijis 
“Jaunajai Vienotībai”, kuras atbalstītāju 
skaits sarucis par 1%. Ja vēlēšanas būtu 
notikušas jūnijā, sadalot neizlēmušo bal-
sis proporcionāli, Saeimā iekļūtu sešas 
partijas.

Pagaidām neesot plānu 
ievest lēto darbaspēku
Latvijas valdībai šobrīd nav plānu piesais-
tīt lēto darbaspēku, Latvijas Televīzijas rai-
dījumā “Rīta panorāma” sacīja premjers 
Māris Kučinskis. “No uzņēmējiem nāk liels 
spiediens, mūsu cilvēki brauc prom lie-
lākas algas meklējumos. Dabiski, ka šeit 
paliek tukšums. Bet tajā pašā laikā mums 
nav tādu plānu šobrīd [piesaistīt] lēto dar-
baspēku,” sacīja premjers.

Aizdomas par krāpniecību 
“kapu tramvaja” līnijā
Pašvaldības uzņēmuma “Rīgas satik-
sme” iepirkumā par būvprojekta izstrādi 
Skanstes tramvaja līnijas izbūvei biedrībai 
“Sabiedrība par atklātību – “Delna”” ir aiz-
domas par dokumentu viltošanu. Jau pērn 
“Rīgas satiksmes” Iepirkumu komisija 
konstatēja, ka divi pretendenti savos pie-
dāvājumos kā dzelzceļa sliežu projektētā-
ju ir norādījuši vienu un to pašu personu. 
Vēlāk šis projektētājs parakstīja piekriša-
nu sadarbībai šajā iepirkumā tikai vienam 
pretendentam, savukārt par dokumentā-
ciju, kas iekļauta otra pretendenta pietei-
kumā, nav informēts. Abi pretendenti bija 
parakstījuši apliecinājumu, ka viņš nav 
iesaistīts cita pretendenta piedāvājumā 
un  nav interešu konflikta situācijā. 

Nevēlas ierobežot ārstu 
strādāšanu vairākās 
darbavietās
Ierobežojot ārstu iespēju ar Nacionālo 
veselības dienestu noslēgtā līguma ietva-
ros strādāt vairākās medicīnas iestādēs, 
var būtiski pasliktināties veselības aprū-
pes pakalpojumu, piemēram, speciālistu 
konsultāciju pieejamība, brīdina privāto 
medicīnas iestāžu pārstāvji. Īpaši izveido-
ta darba grupa valdībā prezentēja priekš-
likumus, kurā viens no tiem paredz iero-
bežot ārstu iespējas sniegt valsts apmak-
sātus pakalpojumus vairākās ārstniecības 
iestādēs.

Dziesmu svētki nozīmīgi 
39% Latvijas sabiedrības
Vispārējie latviešu Dziesmu un deju svēt-
ki ir nozīmīgi vairāk nekā trešdaļai jeb 
39% Latvijas sabiedrības, tikmēr 52% 
iedzīvotāju tie ir vai nu noteikti vai drīzāk 
nenozīmīgi, liecina pētījumu kompānijas 
“Kantar TNS” veiktā aptauja. Latviešiem 
gan pēc tautības, gan valodas ģimenē 
svētki ir būtiski biežāk nozīmīgi nekā cit-
tautiešiem – attiecīgi svētki ir nozīmīgi 
54% latviešu tautības cilvēku pretstatā 
16% cittautiešu.

Strauji pieaug tēriņi veikalos
Mazumtirdzniecības apmērs Latvijā šā 
gada maijā, salīdzinot ar attiecīgo mēne-
si pirms gada, palielinājies par 6,9%, kas 
ir krietni straujāks kāpums nekā Eiropas 
Savienībā vidēji. Straujāks kāpums vēro-
jams vien Ungārijā un Rumānijā.

LATVIJĀ

AS “Ventbunkers” kravas izgaroju
mu emisiju savākšanas un attīrīšanas 
iekārta testa režīmā nodrošina tiesību 
normām atbilstošu gaisa kvalitāti. Tādu 
paziņojumu par pārbaudēs secināto 
izplatījis Valsts vides dienests (VVD) un 
kategoriski noraida Aivara Lemberga 
paustos apgalvojumus par dienesta 
bezdarbību. Dienests uzsver: VVD veic 
smaku kontroli Ventspils pilsētā atbilsto
ši likuma prasībām un līdz šim pārkāpu
mi nav konstatēti.

Bet dokumenti, piemēram, tie paši  
“Gitas faili”, taču ir?

Šajā konkrētajā gadījumā ir ne tikai doku-
menti un “Gitas faili”. Ir jāsaprot viena 
juridiska nianse – var elementāri pārbaudīt, 
kādi pārskaitījumi ir bijuši, kas konkrēti un 
kādos datumos ir izņēmis naudu, kādās 
konkrētās kompānijās un no kādiem kon-
tiem. Ņemot vērā, ka šajos “Gitas failos” 
naudas pierakstījumi ir līdz santīmam, var 
elementāri salīdzināt, vai tādā un tādā 
datumā tikusi izņemta nauda no attiecī-
ga bankas konta. Ja šajos pieraktos minē-
tais sakrīt ar naudas summu, tad tas jau ir 
apstiprinājums, ka failos rakstītais nav izdo-
mājums, bet realitāte.

Patiesībā mēs priecājamies, ka mums ir 
spēcīgs pretinieks, tas mūs padara spēcī-
gākus, un šī cīņa, lai arī grūta, vienlaikus ir 
arī vienkārša un aizraujoša. Motivācija ir ļoti 
vienkārša – mums tāpat vairs nav ko zaudēt, 
arī man personīgi nav – uz kārts esmu uzlicis 
visu savu dzīvi un karjeru. Sajūta, ka tev nav 
alternatīvu, bezgalīgi atbrīvo un ļauj iet uz 
priekšu. To procesu, kurš tagad iesācies, vairs 
nav iespējams apturēt. 

Nav svarīgi, vai kādu no mums ieliks cie-
tumā, vai, nedod Dievs, nošaus, šis process 
uzņem arvien lielākus un lielākus apgriezie-
nus. Tauta vēlas izmaiņas, tā grib, lai vara, kas 
Satversmes 2.pantā tai ir nostiprināta, tiktu 
atgriezta tautai. Tautai ir jāatdod nozagtais 
referendums, jāatdod iespēju pašai referen-
dumā izlemt būtiskos politiskos jautājumus. 
Ir jālikvidē Satversmei neatbilstošā Koalīcijas 
padome, kurā lēmumus par Latvijas valsti, 
valsts budžetu pieņem neievēlētas personas. 
Visi šie lēmumi ir antikonstitucionāli. Ja raugā-
mies uz tiem no juridiskā viedokļa, tad oligar-
hu sarunas ir tikai ziediņi. Šie pretlikumīgie, 
antikonstitucionālie lēmumi rezultējušies reā-
lās sekās, un tas jau ir pietiekams pamats šo 
personu saukšanai pie atbildības. 

Aldis Gobzems: Pati lielākā bīstamība 
ir, ka valsti turpinās vadīt korumpanti

Kas būs saucēji? 
Cīņa ar korupciju un pretlikumīgu varas 

uzurpāciju nav jautājums, par kuru ir skaļi 
jārunā. Tas vienkārši jāņem un jāizdara. Kā 
tas tiks izdarīts – jārisina jau pēc 6.oktobra. 

Jūs teicāt, ka esat gatavs uz visu. Atis 
Zakatistovs jau paziņojis, ka viņa privāt
īpašumā notikusi nelikumīga iekļūšana. 
Vai domājat, ka gaidāmi vēl kādi līdzīgi 
pārsteigumi?

Gar manu māju kustība apstājās Līgo svēt-
kos. Pa svētkiem bija miers. Bet ikdienā mana 
māja ir diezgan iekārojams objekts. Šorīt 
kārtējo reizi bija kustība gar žogu, kur ikdie-
nā neviens nestaigā. Tas ir tāds psiholoģisks 
instruments, ka tev visu laiku stāv ceļa galā 
kaut kādas nesaprotamas mašīnas, mežā ir 
vietas, kurās ir izsmēķu kaudzes. Kāda jēga 
un motivācija ir stāvēt kādā konkrētā vietā 
mežā ar skatu pret māju un pīpēt visu laiku? 
Es dzīvoju tādā vietā, kur faktiski gar mājas 
žogu nobrauc trīs mašīnas, kuras mēs visi 
zinām… Pēdējā laikā rodas jautājumi – kāpēc 
pēkšņi nepazīstama mašīna tur desmit reizes 
brauc garām? Kāpēc gar žoga malu lien kaut 
kādi cilvēki, ko viņi tur vēlas darīt? Izskatās, ka 
tas tiek apzināti darīts spriedzes uzturēšanai. 
Arī tas mani nebiedē. Esmu ar to rēķinājies, 
nogriezis saites ar savu pagātni, mani nebie-
dē, ka par mani kāds mēģinās pateikt kādu 
kompromātu. Pēdējos piecus gadus esmu 
aizstāvējis cilvēkus Zolitūdes lietā un darījis 
to godprātīgi. Mani klienti ir saņēmuši kom-
pensācijas. Man nav palikušas nekādas saites 
no pagātnes, esmu šajā ziņā brīvs. Šo brīvī-
bu nevar ierobežot psiholoģiski bombardējot 
manu māju vai rakstot negatīvus komentā-
rus avīzēs vai sociālajos portālos. Varu teikt – 
vai jūs apcietināsiet manus kolēģus vai mani 
pašu, mani pilnīgi tas neuztrauc… 

Pēc jūsu skarbajiem izteikumiem inter
vijā “Dienas Biznesam” un "TV 24" var tie
šām piekrist, ka atpakaļceļa vairs nav…

Šobrīd par mani iesniegtas sūdzības 
Zvērinātu advokātu padomē. Piemēram, 

kolēģis Vonsovičs iesniedzis sūdzību. Taču 
man nav bail arī pazaudēt advokāta statusu. 
Atpakaļceļa vairs nav – vai nu visu, vai neko. 
Vai nu 7.oktobrī mēs veidosim valdību, vai 
arī 7.oktobra rītā es sakrāmēšu čemodānus 
un ar savu ģimeni pametīšu Latviju. 

Kāpēc tāds lēmums?
Pati lielākā bīstamība ir, ka valsti turpinās 

vadīt korumpanti. Cilvēkus visus šos gadus 
mēģina iebiedēt ar to, ka nāks krievi vai vēl 
kaut kas. Es šobrīd nerunāju par kaut kādām 
koalīcijām. Krievi jau sen ir atnākuši, un ļoti 
daudzi no viņiem ir lojāli valstij. Arī mēs kā 
partija esam taisījuši pasākumus krievvalodīgo 
auditorijai un zinām, ka vienai daļai ir aizvai-
nojums par pēdējos 28 gados notikušo, citai 
tāda nav, bet viņi visi ļoti labi runā latviski, 
un atbilstoši Satversmes 2.pantam arī viņi ir 
Latvijas tauta. Sabiedrības rīdīšanai ir ļoti sva-
rīgi uzturēt šīs te bailes, taču galvenā prob-
lēma ir cita. Mūsu valsti pazudinās korupci-
ja. Korupcija ir visās jomās – justīcijā, iepirku-
mos, politikā, medicīnā. Visiem tas ir zināms, 
un nekas nemainās. Vai kāds var paskaid-
rot, kā vienam pašvaldības vadītājam, valsts 
amatpersonai, iespējams kļūt par miljonāru? 
Kā tas ir iespējams cilvēkam, kurš strādā valsts 
darbā? Es domāju, atbilde ir visiem zināma. 
Taču viņu laikam pienācis beigu sākums. Šie 
procesi vairs nav apturami. 

“Ventbunkers” iekārtas nodrošina 
atbilstošu gaisa kvalitāti

V 
entspils pilsētas dome nosūtī-
ja vēstuli vides aizsardzības un 
reģionālās attīstības ministram 
Kasparam Gerhardam, norādot, 
ka Ventspils ostā strādājošais 

uzņēmums “Ventbunkers” turpinot pārkraut 
naftas produktus bez nepieciešamajām 
tvaiku savākšanas iekārtām. Pēc Lemberga 
paustajiem apgalvojumiem, pieļaujamo 
smaku koncentrāciju Ventspils pilsētā kon-
trolē deviņi tā sauktie elektroniskie deguni, 
kas reālajā laikā fiksē gadījumus, kad ir pār-
kāpti pieļaujamie normatīvi. Pēc viņa paustā, 
situācija esot teju traģiska, jo kopš 1. jūnija 
esot konstatēti jau 78 gadījumi, kad pārkāpta 
pieļaujamā smaku koncentrācija. Taču Valsts 
vides dienests to visu esot ignorējis.

“Valsts vides dienesta Ventspils reģionālā 

vides pārvalde sma-
kas Ventspils brīv-
ostas teritorijā kon-
trolē atbilstoši liku-
mā noteiktajām pra-
sībām. Ir notikušas 
vairākas tikšanās 
gan ar pašvaldības, 
gan brīvostas pār-
stāvjiem, lai nodro-
šinātu visas nepie-
ciešamās darbī-
bas emisiju kontro-
les veikšanai kravu 
kraušanas laikā,” 
norādīja VVD pārstā-
ve Maruta Bukleviča. “Turklāt dienestā jau ir 
izstrādāti turpmāk veicamo darbību priekšli-
kumi, kas veicami no dienesta puses, par kuru 
kārtību un īstenošanu Ventspils Brīvostas pār-
valdei informācija ir sniegta.”

Atbilstoši dienesta rīcībā esošajai informā-
cijai laika posmā no 1. jūnija līdz 27. jūni-
jam “Ventbunkers” ir krāvis mazutu vienā 
tankkuģī. “Šo darbu laikā ar Ventspils pašval-
dības atļauju tika darbināta kravas izgaroju-
mu emisiju savākšanas un attīrīšanas iekār-
ta testa režīmā. Pamatojoties uz izsniegto 
testēšanas pārskatu, ir secināts, ka emisi-
ju savākšanas un attīrīšanas iekārta darbo-

jās atbilstoši prasībām, nodrošinot tiesību 
normām atbilstošu gaisa kvalitāti,” uzsvēra 
Bukleviča.

Ventspils Brīvostas pārvalde un VVD ir vie-
nojušies par kārtību, kādā tiek īstenota emi-
siju kontroles monitoringa sistēmas darbī-
ba. Sadarbības kārtība ir noteikta uz diviem 
mēnešiem. Savukārt pēc noteiktā termiņa 
beigām kopīgas tikšanās laikā tiks pārrunāts, 
vai esošā kārtība darbojas efektīvi, un kādi 
papildinājumi vai izmaiņas būtu nepiecie-
šamas, lai sasniegtu labas gaisa kvalitātes 
nodrošināšanu ikvienam Ventspils pašvaldī-
bas iedzīvotājam.

OSTAS ZIŅAS
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LEMBERGU VĀRDS JAU PIRMAJĀ 
“PANAMAS DOKUMENTU” SKANDĀLĀ

Toreiz no “Mossack Fonseca” nopludinātajos 
dokumentos parādījās 12 bijušo vai esošo val-
stu līderu vārdi un vismaz 60 personas, kuras bija 
saistītas ar esošajiem vai bijušajiem valstu līde-
riem. Tāpat tajos bija atrodami arī dažādu slave-
nību, biznesmeņu un ar noziedzīgo pasauli sais-
tītu darboņu vārdi. Tagad “Panamas dokumentu” 
skandālā ierautajām personām piepulcējusies arī 
Aivara Lemberga meita Līga Lemberga. Jāatzīmē 
gan, ka Aivara Lemberga un viņa meitas vārds 
publiskajā telpā parādījās arī saistībā ar pirmo 
“Panamas dokumentu” skandālu. Jau 2016.gada 
pavasarī "Re:Baltica" ziņoja, ka starp “Panamas 
dokumentos" minētajām fiziskajām personām atrodami arī 
Ventspils mēra Aivara Lemberga un viņa meitas vārdi, kā arī 
citas Latvijā zināmas personas. Daļa “Panamas dokumentos” 
atrodamo materiālu par Aivaru Lembergu un viņa meitu bija 
zināmi jau iepriekš  no tiesu materiāliem saistībā ar joprojām 
izskatāmo krimināllietu. Lembergs masu medijiem gan šo 
saistību noliedza.

Protams, pašas par sevi ārzonas firmas vai “ofšori” nav 
nekas nelikumīgs. Likuma pārkāpumi sākas tad, kad aiz 
šādām firmām slēpjas dažādu valstu augstas amatpersonas, 
kuras slēpj, ka ir patiesā labuma guvējas dažādos uzņēmu-
mos, kā arī tad, kad uz “ofšoriem”, apejot nodokļu sistēmu, 
tiek aizpumpētas lielas, visbiežāk nelegālā ceļā iegūtas nau-
das summas, vai arī tajos nogulst attiecīgajā valstī nedekla-
rēti finanšu līdzekļi.

NO DIREKTORES LĪDZ ĪPAŠNIECEI
Ziņas par Lemberga meitas īpašumu vismaz daļēju vērtī-

bu Latvijas publiskajā telpā nonākušas pirmoreiz. "Re:Baltica" 

"Panama-2" skandāls. Kā miljonu 
ieguvēja parādās arī Lemberga meita

Proti, šādi likuma grozījumi iedragāšot pašvaldību autono-
miju, jo Konkurences padomes lēmumi tad būšot svarīgā-
ki, nekā vietējo domju saistošie noteikumi. Esot sagaidāma 
pārāk liela kontrole! Kāpēc pašvaldību lobijs tā cīnījās pret 
minētajiem Konkurences likuma grozījumiem? Atbilde ir vien-
kārša – nauda. “Lursoft” aprēķini rāda, ka, piemēram, 2015.
gadā pašvaldību kapitālsabiedrības kopumā nopelnījušas 
6,31 milj. eiro. Savukārt visu valstij un pašvaldībām piedero-
šo kapitālsabiedrību peļņa ir apmēram 64% no visas Latvijas 
tautsaimniecības peļņas. Teorētiski visi šie labumi pieder 
sabiedrībai, kura ar saviem nodokļiem šai uzņēmējdarbī-
bai devusi sākuma kapitālu, taču realitātē sabiedrība no tā 
tik vien iegūst, kā pamatīgus (iespējams, nereti “uzpūstus”) 
rēķinus par komunālajiem pakalpojumiem un citiem pašval-
dību uzņēmumu sniegtajiem pakalpojumiem.  

Sākotnējā variantā KP vēlējās tiesības atcelt pašvaldību 
saistošos noteikumus, kas deformē tirgu, taču Latvijas Lielo 
pilsētu asociācijas un Pašvaldību savienības spiediena rezul-
tātā likuma grozījumi tapa daudz maigākā redakcijā. Proti, 
šobrīd likumprojekts paredz, ka KP, lai novērstu konkurences 
ierobežojumus, veic pārrunas ar konkrēto iestādi vai kapitāl-
sabiedrību, bet ja pārrunu ceļā konkurences ierobežojumu 
nav iespējams novērst, KP ir tiesīga pieņemt lēmumu, ar kuru 
uzliek kapitālsabiedrībai tiesisko pienākumu, kas novērš kon-
kurences kavēšanu. Tāpat jaunais regulējums ļaus KP vērsties 
pret tirgus dalībniekus diskriminējošiem materiāliem pašval-
dību laikrakstos, vai arī caur Vides aizsardzības un reģionālās 
attīstības ministriju vērsties pret diskriminējošu pašvaldības 
nodevu noteikšanu.

KAS SEDZ ZAUDĒJUMUS?
Visvairāk pašvaldībām piederošo uzņēmumu ir Latvijas lie-

lajās pilsētās – Rīgā (18), Daugavpilī (14), Liepājā (14) un 
Ventspilī (11). Kā liecina “Lursoft” 2017. gadā veikta pētīju-
ma dati, ir gana daudzi tādi pašvaldību uzņēmumi, kuri pēdē-
jo gadu laikā nesuši peļņu, bet ir arī daudz tādu, kuriem ir 
negatīva bilance, daži no tiem nes pat smagus zaudējumus. 
Piemēram, saskaņā ar statistikas datiem visu Latvijā reģis-
trēto uzņēmumu kopējais rezultāts negatīvs bijis tikai 2009. 

Pašvaldību uzņēmumiem 
nāksies samazināt apetīti

Pirms mēneša 
– 5. jūnijā – latvju 
tauta no Aivara 
Lemberga ierak-
sta “Twitter” 
kontā uzzinā-
ja, ka viņu pie-
meklējusi ķibe-
le – priekšsē-
dis lauzis kāju, 
un šī iemesla 
dēļ uz laiku bijis 
spiests nozust 
no sabiedrī-
bas redzes loka. 
Mediji ziņoja, ka pat labākie draugi teikušies nezinām, 
kur ir Aivars un kas ar viņu noticis. Neziņu kliedēja 
pats A.Lembergs paziņojot: “Daudzi izrādījuši interesi 
par manu klāt neesamību dažādos pasākumos, kuros 
iepriekš vienmēr esmu iesaistījies. Klātienē nevaru pie-
dalīties kājas traumas/lūzuma dēļ, bet visiem notiku-
miem un procesiem aktīvi sekoju līdzi – mūsdienās tas 
nav grūti!”

Ne viens vien gan mēļoja, ka kājas traumas vaina, 
iespējams, slēpjoties tiesā – proti, traumētās/lauztās 
kājas dēļ no amata pienākumu pildīšanas atstādināta-
jam Ventspils mēram līdz jūnija beigām izsniegta darba 
nespējas lapa, un, kā jau slims cilvēks, tiesā viņš ieras-
ties nevar. Un tiešām! Jūnijā Lemberga darba nespē-
jas dēļ notika tikai viena sēde, un tā pati izmantota, lai 
paziņotu, ka nākamā sēde gaidāma vien 20.augustā, jo 
sēdēs iesaistītajiem sākušies atvaļinājumi. 

Toties priecē, ka pat ar traumētu/lauztu kāju Lembergs 
13. jūnijā rada spēkus piedalīties pasākumā par godu 
basketbola kluba “Ventspils” desmitajam Latvijas čem-
pionu titulam. Un pats jaukākais, ka šajā dienā portā-
lā Ventasbalss.lv publiskotajās fotogrāfijās uz priekšsē-
ža kājas nav ne miņas no ģipša, un nav pat štociņa, uz 
kura traumēts cilvēks balstītos. Kājas trauma/lūzums 
Lemberga kungam nesagādāja arī nekādas neērtības 
piedaloties Dziesmu un deju svētku atklāšanas gājie-
nā. Un arī šajā reizē ne no ģipša, ne spieķa, un pat no 
pieklibošanas nav ne miņas! Vai tiešām mediķi nekau-
nīgi mānās, teikdami, ka lauztas kājas jāliek ģipsī, bet 
pat pie vislabvēlīgākā lūzuma jārēķinās ar atveseļošanās 
periodu mēneša un pat sešu nedēļu garumā!? 

Vai tiešām varētu būt tā, ka kungam ir nevis tik smagi 
traumēta/ lauzta kāja, ka tās dēļ nekādi nevar iet uz 
tiesu, bet gan apskādēts kājas lielais pirksts? Vai tiešām 
viņš būtu ieskrējis ar šo neapšaubāmi svarīgo kājas plez-
nas daļu krēsla kājā? Negribētos ticēt, ka tik godīgs cil-
vēks tā šmauktu tiesu!

Starp citu, Dziesmu un deju svētku gājiena skatītā-
ja, kura iemūžināja minēto kungu bildē, savā "face-
book" profilā ierakstījusi šādas rindas: “Vai tikai pašam 
velnam ātri kauli dzīstot? Aivars pirms neilga laika tika 
pie nopietna lūzuma, bet šodien jau baltās čībiņās. Bez 
kruķiem. Un arī bez sirdsapziņas.” 

Vai varētu būt tā...?

un 2010. gadā – krīzes laikā, kamēr pašvaldību uzņēmumi 
ar zaudējumiem strādājuši laikā no 2011. līdz 2014. gadam. 
Visbūtiskākos zaudējumus pašvaldību uzņēmumi cieta 2011. 
gadā, kad kopējie zaudējumi veidoja 12,61 miljonus eiro. 
Trijiem uzņēmumiem togad zaudējumi pārsniedza pat vienu 
miljonu eiro. Visbēdīgāk klājās pašvaldības SIA “Rīgas satiks-
me”, kas gadu noslēdza ar 4,54 miljonu eiro zaudējumiem 
un pašvaldības SIA “Ventspils siltums” ar 1,21 miljonu eiro 
zaudējumiem.

Tas raisa vielu pārdomām, cik efektīvi notiek pārvaldība, 
vai tiešām aiz pašvaldību vadību saukļiem par iedzīvotājiem 
piedāvātajām “draudzīgajām cenām” neslēpjas kas cits, proti, 
par zaudējumiem netieši jāmaksā vien pašiem iedzīvotājiem. 
Tanī pašā laikā minētajiem uzņēmumiem neefektīva darbība 
nebūt vēl nenozīmē slēgšanu, jo piederība pašvaldībai tiem 
garantēti nodrošina ne vien zaudējumu segšanu no pašval-
dības, t.i. iedzīvotāju līdzekļiem, bet arī klientus un līdz ar to 
naudas plūsmu.  

KO DOD NEVIENLĪDZĪGA KONKURENCE?
Pēdējo astoņu gadu laikā to uzņēmumu skaits, kuros paš-

valdības ieguldījums ir vismaz 51%, samazinājies par trešda-
ļu. Vienlaikus, baudot piederību vietvarām un iespēju strādāt 
īpašos konkurences apstākļos, vidējais apgrozījums audzis par 
40%.  Teicamos apgrozījuma rādītājus gan nodrošinājusi nevis 
pakalpojuma unikalitāte, inovācijas vai izcils mārketings, bet 
gan piederība pašvaldībai un darbošanās minimālas konku-
rences vai bezkonkurences apstākļos. Par to vislabāk liecina 
fakts, ka Latvijā reģistrēto uzņēmumu vidējais apgrozījums 
2015.gadā bijis 21,5 tūkstoši eiro, kamēr pašvaldību uzņēmu-
mu vidējais rādītājs – 745,17 tūkstoši eiro uz vienu uzņēmumu. 

Jācer, ka pēc grozījumiem Konkurences likumā un 
Konkurences padomes pilnvaru paplašināšanas situācija mai-
nīsies uz labo pusi. Jo, kā norāda Ekonomikas ministrijā, no 
konkurences tiesību viedokļa nav pieļaujamas situācijas, kad 
iestādes nepamatoti nosaka ekskluzīvas tiesības vai rezervē 
tirgu publisku personu uzņēmumiem, diskriminē tirgus dalīb-
niekus, rada nevienlīdzīgus konkurences apstākļus, izņemot 
tos gadījumus, ja šāda rīcība izriet no likuma vai to attaisno 
sabiedrības intereses un tirgus patstāvīgi nevar nodrošināt 
pakalpojumus vai preces. 

 turpinājums no 1. lpp.

izdevās dokumentiem piekļūt kā Starptautiskā pētniecis-
kās žurnālistikas konsorcija (ICIJ) biedram, ar kuriem vācu 
avīze “Suddeutsche Zeitung” dalījās ar jaunajiem “Mossack 
Fonseca” dokumentiem. Ja iepriekšējie attiecās uz laiku līdz 
2015.gada beigām, tad “Panama 2” noplūde atspoguļo laika 
posmu līdz 2017.gada beigām. Līdz tam “Panamas dokumen-
tos” Lemberga meita figurēja tikai kā jau zināmas ārzonu fir-
mas direktore.

Līgas Lembergas kā “Cerise Trust Savings” patiesā labu-
ma guvēja statuss atklājās pēc tam, kad skandāliem apvītā 
“Mossack Fonseca” vēlējās atteikties no sava klienta, Britu 
Virdžīnu salās reģistrētā uzņēmuma “Hoshen Limited”,  jo 
informācijas daudzums par to neatbilda vietējo likumu pra-
sībām, tādējādi padarot šo firmu par pārlieku riskantu klien-
tu. Pērnā gada maijā “Mossack Fonseca” saņēma Līgas 
Lembergas parakstītu dokumentu, kurā viņa apliecina patiesā 
labuma guvējas statusu, kā arī norāda – firmā esošās naudas 
izcelsme ir viņai piederošs trasts “Cerise Trust Savings”, kur 
aktīvu summa ir vismaz 10 miljoni ASV dolāru. Minētā firma 

dibināta 1992. gadā, bet Lemberga meita par patiesā labu-
ma guvēju trastā kļuva 2003. gadā. “Cerise Trust Savings” 
ir Aivara Lemberga ģimenes trasts, kas pārvalda virkni citu 
kompāniju. Citā tiesas prāvā Londonā trastā kā labuma guvēji 
norādīti abi Lemberga bērni, izpētījusi "Re:Baltica".

KO DARĪS KNAB UN VID – 
JAUTĀJUMS PALIEK ATKLĀTS

Pats Aivars Lembergs "Re:Baltica" e–pastā norādījis, ka viņa 
bērniem ir 42 un 43 gadi un viņi ir savās neatkarīgajās dzīvēs 
jau gadsimta ceturksni. Uz jautājumiem par trasta rašanos 
1992. gadā un vai tā aktīvi saistīti ar viņa darbību laikā, kad 
bijis Ventspils mērs, A.Lembergs neatbildēja. Savukārt biju-
šais Korupcijas novēršanas un apkarošanas biroja darbinieks 
Juris Jurašs pēc informācijas par Lemberga meitas ofšoru tīklu 
vērsās ar iesniegumu KNAB, aicinot iestādi izvērtēt žurnālistu 
publicētos materiālus. Tikmēr ne KNAB, ne arī Valsts ieņēmu-
mu dienests nav snieguši skaidru atbildi, vai šī lieta tiks pār-
baudīta. Iestādes vien norāda, ka tās reaģē uz mediju ziņām 
un citās līdzīgās reizēs pārbaudes bijušas.

Interesanti, ka saskaņā ar 2016. gada datiem “Mossack 
Fonseca” no Baltijas valstīm tieši Latvijā bijis visvairāk klientu 
– 1380 uzņēmumi, 10 klienti, 21 patiesā labuma guvējs, 81 
akcionārs; Igaunijā  880 uzņēmumi, 7 klienti, 22 patiesā labu-
ma guvēji, 8 akcionāri; Lietuvā – 33 kompānijas, divi klienti, 
trīs patiesā labuma guvēji un 26 akcionāri. Ļoti iespējams, ka 
pēc “Panama 2”dokumentu noplūdes, šis saraksts vēl palie-
lināsies. 
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LAI IZSKAN ARĪ AIZGĀJUŠO PRIEKS
Kopš tiem laikiem daudzi genocīda gados represētie vīri 

aizgājuši debesu ceļos, citos dziedātvarēšanu pārmākušas 
izsūtījumā iegūtās slimības, un “Ziemeļzvaigznes” vārdu un 
karogu tālāk nest turpina vairs tikai sievietes. Daļai no viņām 
joprojām ir tieša vai pastarpināta saistība ar represijas pie-
dzīvojušajiem cilvēkiem, citas skanīgo balsu īpašnieces korim 
piepulcējušās, draudzeņu aicinātas, jo “Angelika ir baigi foršā 
diriģente”. Un tā nu jau gandrīz trīs gadu desmitus  vairāk 
nekā trīs desmiti dāmu divas reizes nedēļā kājām, brauk-
šus, daža arī uz “štociņu” paļaudamās, mēro ceļu uz mēģi-
nājumiem pilsētas Kultūras centrā. Lai slīpētu skanējuma 
meistarību un krātu spēkus un emocijas lielajam piedzīvoju-
mam un pārdzīvojumam – kārtējiem  Dziesmu svētkiem, kas 
šogad paiet īpašā, Latvijas simtgades zīmē. Un starp svētku 
gavilēm ar klusu vārdu atceroties, ka daudzu politiski repre-
sēto “Ziemeļzvaigznes” dibinātāju kvēlākais sapnis bija šo 
gadskārtu piedzīvot. Angelikai nav pat jāatgādina, lai tagad 
caur “Ziemeļzvaigznes” meitenēm izskan arī viņu spēks un 
prieks. Jo daudzām pieredzējušākajām (apzīmējums “vecāka-
jām” korī esot tabu) vēl atmiņā kopīgās to gadu pasēdēšanas 
un balles, kad dancinātāju pulkā bija brašie,  represiju nesa-
lauztie, dziedošie vīri... 

PASARGI DIEVS PALIKT BEZ BRUNČIEM
Starp tām, kam kora atmiņu lāde vispilnākā, kolēģes kā 

pirmo min Vārves pagasta iedzīvotājas Irinas Adamovičas 
vārdu. Viņai dziesma liktenī ievijusies lībiešu ciemā Mazirbē, 
kā piecgadīgai  meitenei kopā ar māti Salamoniju vakaros 
raugoties plīts dzīvajā ugunī: “Viņa klusām izdziedāja  garīgos 
tekstus, es vilku līdzi, vēl īsti nesaprotot, ka tās ir lūgšanas 
debesīm mūsu ģimenes labākai nākotnei. Vecāki nebija fanā-
tiski kristieši, mātes senču saknes iestiepās brīvdomīgajos 
Sāmsalas igauņos, bet lūgšanas laikam taču tika uzklausītas, 
jo par savu likteni, kaut reizēm arī paskarbu, grēks sūdzēties,” 
atzīst Irina, kurai pa dzīvi iet visu laiku palīdzējusi dziesma. 
Šie viņas mūžā būs jau desmitie Dziesmu svētki, ko apstiprina 
biezs agrāko gadu fotogrāfiju albums un pie tautiskās sedzi-
ņas piestiprināto Dziesmu svētku nozīmīšu klāsts. Prātā pali-
kusi pati pirmā piedalīšanās tajos, kad lietus gāzis straumēm 
un ar abām rokām bijuši jātur piemirkušie tautiskie brunči, lai 
tie nenobruktu no vidukļa uz grīdas.

Uz mēģinājumiem viņa dodas ar savu mazo, ņipro “Audi’, 
ar kuru tā vien gribas pārsniegt atļauto ātrumu, jo šoferē-
šanas pieredze, tanī skaitā pildot pagasta pastnieces pienā-
kumus, pārsniedz četrdesmit gadu. Diemžēl aizkļūšanai līdz 
transportlīdzeklim reizēm gan nākoties ņemt palīgos “štoci-
ņu”, bet vai tāpēc kāds mēģinājums nokavēts? Nē, taču! 

EŅĢELISKĀ DIRIĢENTE ANGELIKA
Atšķirībā no Irinas, viņas draudzene un kolēģe altos Velta 

Kanenfelde uz kora mēģinājumiem no Gāliņciema uz centru 
un atpakaļ iet tikai kājām, kā ieteicis dakteris. Ar laiku tādas 
izstaigāšanās pat iepatikušās, varētu izturēt arī svētku gājie-
nu Rīgā, bet kundzei bažas, ka lielpilsētas svelmē nepieme-
tas kāda cita kaite, tāpēc no braukšanas uz Rīgu viņa šoreiz 
atturēsies. 

“Visādam gadījumam, lai pārējām meitenēm ņemšanās ar 
mani nesabojātu svētkus. Es savai “Ziemeļzvaigznei” aizbrau-
cot, lūk, tā no savas sētas pamāšu ar roku, skatīšos gājienu 
un koncertus televizorā un turēšu par savējiem īkšķi,” Velta 
neskumst, jo iespaidos varēs dalīties, kad atkal atsāksies 
mēģinājumi. Tiesa gan, to nedrīkstēs darīt, kad tiek mācīta 

Ar “Ziemeļzvaigzni” karogā un sirdī

dziesma, jo “čaukstēšanu” Angelika mēdzot pārtraukt bez 
apsaukšanas, vien uzsitot ar dūri pa taustiņiem un pārmetoši 
paskatoties pļāpiņu virzienā. 

“Varbūt kopā sanāksim pat agrāk, jo diriģentei tūlīt pēc 
svētkiem apaļa jubileja. Viņa pret mums ir eņģeliski iejūtī-
ga, nekad nepaceļ balsi un nelieto nievājošus izteicienus, 
kaut reizēm pat apzināmies tos pelnījuši kaut vai par precīzi 
neiemācītu tekstu,” Veltiņa var būt arī paškritiska, bet ir gan-
darīta, ka apaļu gadskārtu atzīmēšana korī kļuvusi par jauku 
tradīciju. 

GAN “PIGORI”, GAN ATBILDĪBA
Mārīte Pastore, kurai uzticēts kora “Ziemeļzvaigzne” vecā-

kās amats un tādi kā menedžeres pienākumi, uz senioru 
kolektīvu atnākusi salīdzinoši nesen. Viņa ar dziesmu, deju 
un skatuvi draugos kopš deviņu gadu vecuma, bijusi solis-
te, ansambļu un koru dalībniece gan dzimtajā Melnsilā, gan 
vēlāk, mācoties tehnikumā Mālpilī un strādājot būvuzrauga 
darbu Ventspils pilsētā un rajonā. Savos pirmajos Dziesmu 
svētkos piedalījusies 1977. gadā un ir pateicīga ģimenei, 
kas vienmēr viņu  atbalstījusi ceļā uz Mežaparka estrādi. Uz 
“Ziemeļzvaigzni” Mārīte pārnākusi no cita kora, dodot tur 
vietu dabiskajam sastāva atjaunināšanās procesam un ir bez-
gala gandarīta, ka tagadējā kolektīvā ātri vien pieņemta kā 
savējā.

visām “Ziemeļzvaigznes" koristēm, tikpat viedas un cilvēcīgas 
ir arī viņu paustās atziņas par Latvijas sabiedrību un kultūru, 
jo šīs sievietes par personībām lielā mērā ir izveidojusi un 
turpina pilnveidot tieši dziesma, kurai sekotājus viņas rauga 
saskatīt un atbalstīt arī savu tuvinieku vidū. 

“Jā, bērni, mazbērni un pat mazmazbērni tiek ņemti līdzi 
uz koru mēģinājumiem, jo ...  reizēm viņus mājās šai laikā 
vienkārši nav kam pieskatīt. Vairākumā gadījumu viņi kopā 
ar dziedātājām jūtas pat ļoti komfortabli, bet mājās dzies-
mu viegli izkonkurē svešās mēlēs runājošs televizors,  dators 
vai mobilais telefons,” atzīst dāmas.  Piesardzīgu  optimismu 
viņās viešot statistika, ka pirms Latvijas simtgadei veltītajiem 
Dziesmu svētkiem skaitlisku pieaugumu uzrādījuši gan  dzie-
dātāji, gan dejotāji un šī tendence varbūt izrādīsies paliekoša. 

IZTAISNOJAM MUGURU UN – DARĀM!
“Ventspilī sevi pilnveidot dažādos pulciņos un kursos kā lie-

liem, tā maziem ir gandrīz neierobežotas iespējas. Starp tām 
ir mūsu mentalitātei tik atbilstošā dziedāšana un dejošana, 
kas veido pozitīvu pieradumu visam mūžam. Ar to nodarbo-
joties, cilvēki uzskata par pašsaprotamu kustināt miesu un 
garu, būt sabiedrībā, ierobežot savu egoismu un ziedoties 
kopīgam labumam. Un vai gan nav tā, ka, rīkojoties pretē-
ji,  noslēdzoties četrās sienās, cilvēks nevis atpūšas, bet vairo 
sevī depresiju un kļūst uzņēmīgs pret dažādām kaitēm,” 
Mārīte šādu atziņu pieņēmusi rīcībai, pārliecinājusies par tās 
nekļūdīgumu un ar smaidu piebilst, ka iespēju robežās cenšas 
to popularizēt tuvinieku un draugu pulkā. 

“Ja kāds par to šaubās, iesaku pavērot “Ziemeļzvaigznes” 
dziedātājas un diriģenti. Katrai no mums savureiz gribas 
pačīkstēt un nekas nebūtu pretī, ja kāds  mūsu vietā pada-
ra grūtāku darbiņu. Bet tad iztaisnojam muguru, atceramies 
un pārfrāzējam kora saukli: Mēs pašas! Varam! Spējam! Un 
darām!  Un mums izdodas!!!

Kas netic – nāciet mūsu pulkā: parādīsim un iemācīsim, kā 
dzīvot ilgi, krāšņi un skanīgi! 

• • •
Kad raksts jau bija sagatavots publicēšanai, no diriģentes 

uzzinājām, ka “Ziemeļzvaigznes” dāmas pēc pacilājošās pie-
dalīšanās gājienā un senioru koru koncertā no Rīgas īsai atel-
pai atgriezušās Ventspilī. 

 “Kā mums lielajos svētkos līdz šim veicās? Lieliski! Gājienā 
turējāmies braši un dziesmas senioru koncertā skanēja tik 
labi, kā nekad iepriekš! Savukārt es tiku pagodināta ar iespēju 
dažām dziesmām būt par senioru koru virsdiriģenti. Skaisti un 
neaizmirstami! Piektdien atkal izbraucam uz Rīgu, lai piedalī-
tos Dziesmu svētku noslēguma koncertā Mežaparka estrādē. 
Gaidām šo notikumu ar prieku un atbildības sajūtu vienlaicīgi. 
Lai veicas mums un Latvijai!" 

Mūsu mīļā, nepārspējamā diriģente: “Mēs varam! Un darām!” Mārīte Pastore savā vasaras mājā, zaļajā 
miera ostā.

Velta Kanenfelde: “Laimīgu ceļu un uz redzēšanos!“

Irina Adamoviča gatava ceļam uz saviem desmitajiem  
Dziesmu svētkiem.

Dziesmas senioru 
koncertā skanēja tik 
labi, kā nekad iepriekš!

“Pieredzē esmu pārliecinājusies, ka savs jaukums ir gan 
jauniešu, gan pieaugušo koros, kuros piestāv gan trakulī-
bas, gan neizbēgama ir sadalīšanās starp pašdarbību, ģime-
ni un maizītes pelnīšanu. Protams, savu reizi “pigorus” taisa 
arī seniori; arī viņiem nākas rēķināties ar mazbērnu pieskatī-
šanu un pašu slimībām. Bet nenovērtējami simpātiska man 
“Ziemeļzvaigznē” atklājās senioru atbildības sajūta pret pārē-
jām kora dalībniecēm – savlaicīgi brīdināt par neierašanos 
uz mēģinājumu un kavēšanas iemesliem, gatavību palīdzēt, 
lai kādās arī grūtībās kolēģes būtu nonākušas, ar dziļu cieņu 
pret diriģentes darbu un Kultūras centra personāla atsaucī-
bu,” Mārīte saka, ka šāds rāmums, pamatīgums un  labestī-
ba sabalsojas ar viņas pašreizējo dzīvi. Viņa  gada silto laiku 
pavada ārpilsētas dārzkopības kooperatīvā, pašas projektēta-
jā un daļēji arī celtajā vasarnīcā, kur vienmēr var aprunāties 
ar pašas stādītiem augļu kokiem, ogulājiem un puķēm, ar 
prieku palīdzēt tiem stiepties pretī saulei, ziedēt un dot ražu.  
“Tas ir mans zaļais, daudzstāvīgais un daudzkrāsainais koris, 
kura vidū nekad nav garlaicīgi,” atzīst kādreizējā celtniecības 
speciāliste. 

KĀ DATORU SARADOT AR DZIESMU? 
Gan viņa, gan Velta un Irina pārliecinātas, ka “dziesmu gars 

uz laiku laikiem”, ar kuru latvieši tā lepojas, dzimst ģimenē 
un izaug no tās saknēm. Un nedaudz saskumst, ka šodienas 
dzīves, viņuprāt, mākslīgi sasteigtais ritms un augsto  tehno-
loģiju piedāvātie kultūras jautājumu risinājumi otrajā plānā 
atvirza ģimeniskuma uzturēšanu, kas vēl nesenā pagātnē 
nozīmēja arī kopīgu dziedāšanu un muzicēšanu. Līdzīgus stās-
tus par nonākšanu dziesmu varā būtu iespējams uzrakstīt par 
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Svētki 
Ventspilī kā 
Mežaparka 
estrādē!
Jā, tā var teikt, ka Vispā
rējie latviešu Dziesmu un 
Deju svētki pieskandinās arī 
Ventspils pilsētu, un sajūtas 
būs tuvu tām, kādas būtu, 
esot pašiem klāt Mežaparka 
Lielajā estrādē vai atdzi
mušajā Daugavas stadio
nā! Protams, tādas sajūtas 
pilnībā var izjust vien tad, ja 
patiešām esi tur, Mežaparka 
jaunajā un skaistajā estrā
dē vai plašajā stadionā, bet 
patiešām nebūs melots arī par 
Ventspili. Līdzīgi kā vēl citviet 
Latvijā, arī Ventspils pilsētā 
iedzīvotājiem piedāvā iespēju 
bez maksas uz liela ekrāna un 
augstākajā kvalitātē skatīties 
un klausīties nozīmīgākos 
koncertus un uzvedumus. 

D 
ziesmu un Deju svēt-
ku kultūrvēsturis-
kā nozīme Latvijas 
iedzīvotājiem vis-
vairāk saistoties 

tieši ar ģimenes kopības sajū-
tu, piederību konkrētai grupai 
vai kopienai, kā arī tradīciju cie-
nīšanu. Tas apstiprina Dziesmu 
un Deju svētku nozīmi tieši lat-
viešu kopienā – īpaši ģimenēs, 
kolektīvos, kuri ir iesaistīti, pie-
dalās un paši rada šos svētkus. 
Tiesa, kopumā gan pētījumu 
centra “Kantar TNS” dati parādī-
ja, ka šie svētki ir nozīmīgi vien 
vairāk nekā trešdaļai jeb 39% 
Latvijas sabiedrības, kamēr 52% 
iedzīvotāju tie ir vai nu noteik-
ti vai vienkārši nenozīmīgi. Lai 
kā arī būtu, domājams, ka būs 
gana daudz tādu ventspilnieku, 
kuri dosies uz Ventspils pilsētas 
Kultūras centru. Vieniem nebija 
iespēja tikt pie biļetes kasē vai 
arī to iegādi neļāva rocība, bet 
vēl dažs labs domā, ka šos svēt-
kus skatīties televizorā nudien 
nav pienācīgi. Vēl kādam tā ir 
iespēja iziet cilvēkos un, jā, dzie-
dāt līdzi, nevis skatīties mājās 
vienatnē.

Teju katru dienu pa kādam 
koncertam, bet tā svētku kul-
minācija ir tieši nedēļas noga-
lē. Vispirms piektdienas pēc-
pusdienā no plkst. 17.00 tieš-
raidē varēs baudīt pūtēju orķes-
tru dižkoncertu. Sestdien no 
plkst. 22.00 translācijā iespaidī-
gais deju kolektīvu lieluzvedums 
“Māras zeme”, bet kulminācija 
svētdien no plkst. 20.00 ar noslē-
guma koncertu “Zvaigžņu ceļā” 
no Mežaparka Lielās estrādes. 
Jārēķinās, ka pēdējie divi pasāku-
mi nudien noslēgsies vien krietni 
pēc pusnakts.

Kā skaidro centrā, tieši nesen 
Kultūras centrs ir ticis pie aug-
stākās kvalitātes un izšķirtspējas 
iekārtām, arī skaņa maksimāli 
pietuvināta klātbūtnes efektam. 
Tas darīts ar nolūku, lai pagūtu 
uz Dziesmu un Deju svētkiem. 
Nākotnē šādi saieti iecerēti bie-
žāk, lai pilsētā dzimtu jauna tra-
dīcija – vērot nacionālas nozī-
mes pasākumus, koncertus, izrā-
des un citus pasākumus tiešraidē 
kopā. 

20. gadsimta sešdesmitie gadi patiešām 
bija trauksmes un nemiera dziņu laiks. 
Šī faktos un notikumos balstītā atziņa 
mazliet komiski, taču pamatā atbilsto
ši saskan ar toreiz populārās krievu 
komponistes Aleksandras Pahmutovas 
dziesmas nosaukumu – „Dziesma par 
trauksmaino jaunību”, kas bija koru un 
ansambļu, un estrādes solistu obligātajā 
repertuārā.

Trauksmainie sešdesmitie

D 
esmitgades pašā sākumā, kas aiz-
ritēja 50. gadu otrās puses atslā-
binātajā inercē, neviens nespēja 
pat iedomāties, cik trauksmaini 
notikumi risināsies turpmāk, ska-

rot pilnīgi visas dzīves un sadzīves jomas.
Latvijas ļaužu materiālās labklājības līme-

nis 60. gadu sākumā bija diezgan augsts. Par 
visai turīgu iedzīvotāju slāni izvērtās zvejnie-
ki, kā arī zvejnieku kolhozu darbinieki vispār. 
Arī lauku iedzīvotāju (kolhoznieku) pārticī-
bas līmenis jūtami paaugstinājās, – vismaz 
salīdzinājumā ar iepriekšējo periodu. Pārtikas 
veikalos un tirgos plaukti bija pilni; cukura, 
sviesta un miltu rindas pamazām piemirsās, 
taču zināmu robu maciņos iesita 1961. gada 
naudas reforma (apmaiņa attiecībā 10:1) un 
cenu paaugstinājums vairākām pārtikas pre-
cēm. Piemēram, sviests, kas agrāk maksā-
ja 2,70 (pirms reformas 27) rubļus kilogra-
mā, nu maksāja 3,50 rbļ. Tā kā tālaika PSRS 
kompartijas ģenerālsekretārs Ņikita Hruščovs 
pēc sava Amerikas brauciena bija apsēsts ar 
kukurūzu, labības, tostarp, kviešu, sējumu 
platību samazināja, tāpēc veikalos bieži trūka 
baltmaizes. Par kukurūzu rakstīja avīzēs, žur-
nālos, brošūrās, tā iekļuva pat daiļliteratūrā 
un... bērnu dzejolīšos. Lūk, pants no dzejiņas, 
kas iespiesta 1961. gada „Zīlītes” numurā:

„Veikalā par jauno naudu
Atnāk vista iepirkties.
„Kilo kukurūzas graudu
Dodiet man, un liels paldies!””
Taču 1961. gads bija ne vien „jaunās nau-

das” un kukurūzas, bet arī pirmo kosmis-
ko lidojumu gads. 12. aprīlī zemi pirmoreiz 
aplidoja Jurijs Gagarins, 5. maijā – ameri-
kānis Alans Šepards  (par to PSRS praktiski 
noklusēja). Pirmajiem orbitālajiem lidoju-
miem sekoja citi, un tūkstošiem zēnu (droši 
vien arī meiteņu) sapņoja kļūt par kosmo-
nautiem. Rakstnieki, dzejnieki, mākslinieki, 
komponisti un kinematogrāfisti radīja jauna 
veida romantiku – tālu ceļojumu, atklājumu, 
grūtību pārvarēšanas un miera laika varonī-
bas kultu, kas bija adresēts galvenokārt jau-
niešiem. 60. gadu jaunatne – pirmā pēckara 
paaudze, dzimuši un auguši padomju „inku-
batorā”, apzināti vai neapzināti uzlādēti ar 
padomju ideoloģiju, kas kosmisko lidojumu 
un tālo ceļojumu kontekstā izvērsās visai pie-
vilcīga. Taču šis jaunības kults sev līdzi atnesa 
arī ko citu. Kultūras namu un klubu vadītāji, 
tā arī nespējuši pievarēt no Rietumiem ieva-
zāto rokenrolu, tika nostādīti jaunu „izaicinā-
jumu” priekšā – savu triumfa gājienu uzsā-
ka tvists, kam drīz pievienojās arī šeiks! Līdz 
1966. gadam tvistotājus dzina laukā no deju 
zālēm, zīmēja karikatūrās, aprakstīja feļeto-
nos, bet tad vietējos padomju tradīciju slu-
dinātājus kā zibens no skaidrām debesīm 
ķēra uz visiem lielajiem ekrāniem parādī-
jusies padomju (!) kinokomēdija „Kaukāza 
gūstekne”, kur dedzīgi un aizrautīgi tvisto 

studente, sportiste, komjauniete Ņina! Gadu 
vēlāk oficiālajās sarīkojumu deju program-
mās tiek iekļauts arī tvists, protams, parei-
zais, bez visādiem tur „hali-gali”. Taču uzbrūk 
vēl viena nelaime – „The Beatles” un „Rolling 
Stones”. Restorānos, kafejnīcās, ballēs muzi-
kanti laiž vaļā „vaboļu” un „ripojošo akme-
ņu” hītus, un šo kaitīgo ietekmi nevar apka-
rot nekādiem līdzekļiem.

Tai pašā laikā no Rietumiem – ar sociālis-
tisko valstu Čehoslovākijas, VDR, Ungārijas 
un Polijas starpniecību – PSRS iefiltrējās jauni 
apģērbu un frizūru modeļi. Kuplo svārku un 
„uz figūras” piegriezto kleitu vietā dāmas, kā 
izrādās, tagad nēsā elegantus kostīmiņus – 
īsa jaciņa ar lielām pogām, šauri svārciņi līdz 
celim, plata, no kakla atstāvoša apkakle. To 
visu papildina apaļa, šiki piešķiebta cepurīte 
un prāvi klipšu auskari. Kopskats apmēram 
tāds kā ASV pirmās lēdijas Žaklīnas Kenedijas 
bēdīgi slavenais rozā kostīms. Kas attiecas 
uz frizūrām, arī mūsu sievietes uzzina, kas ir 
modeļgriezums – pretstatā divus gadu desmi-
tus valdījušajiem ilgviļņiem. Tie no frizētavu 
arsenāla, protams, nepazūd, taču pārstāj būt 
vidusskolnieču ilgu objekts. 60. gadu sportis-
kās jaunietes izvēlas „ungāru galviņu”, vēlāk 
„francūzieti”. Vēl modē ir uzkasītās frizūras; 
krievu sievietes dod priekšroku milzīgam, 
apaļi noķemmētam kamolam, kam iekšpusē 
konservbundža, latvietes – fantastiskam pinu-
mam, kas izskatās pēc puķu kurvīša. Un tad 
– apmēram 1967. gadā – sieviešu apģērbos 
sākas pilnīgs neprāts, ko vienā vārdā sauc par 
minisvārkiem! Šim trakumam pievienojas arī 
vīriešu mode; agrāk „stilīgo” iecienīto stabulī-
šu bikšu vietā kas pilnīgi pretējs – „kļošenes”! 
Puišu bikšu gali nu ir tikpat plati kā meiteņu 
svārki; kļošenes tiek gan faltētas, gan plisē-
tas, ielokos spiež spožas kniedes, šuj pogas 
vai rāvslēdžu pusītes, pat mazus krampīšus 
vai milzu saspraužamās adatas! Pie kļošenēm 
piederas neilona krekls – neiedomājami grūti 
dabūjams, dārgs (20–25 rubļi), sviedrējošs, 
toties neburzīgs. Padomju kultūrai naidīgās 

bikses papildina bītlu frizūras – mati priekšā līdz uzacīm, 
aizmugurē pāri apkaklei. Garmatainos uz ielām tvarsta 
kārtības sargi un miliči, spaidu kārtā ved uz frizētavu, 
bet visus jau neapcirpt.

60. gadi bija apvērsums ne vien apģērbu un frizū-
ru modē; pirmoreiz kopš vairākām desmitgadēm mai-
nījās arī latvieša dzīvoklis. Tieši tolaik sākās masveida 
dzīvojamo namu, t. sauc. „hruščovku” celtniecība. Lai 
gan pie jauniem dzīvokļiem galvenokārt tika iebrau-
cēji, arī vietējie aizvien biežāk svinēja jurģus. Jaunajos 
dzīvokļos bija zemi griesti, arī platība gaužām pieticī-
ga, tāpēc vecajām, solīdajām mēbelēm tur vienkār-
ši trūka vietas. Trauksmaino gadu mēbeļrūpniecība 
piedāvāja jaunu stilu – tā saucamās sekcijas (plauktu 
un skapīšu kombinācijas), zemus, spickājainus „žurnā-
lu galdiņus”, kas aizstāja ēdamgaldus, un „tūtiņkrēs-
lus” agrāko atzveltnes krēslu vietā. Arī televizoriem un 
radiolām pievienoja tievas, uz āru izvērstas kājiņas. 
Gultu vietā – tahtas vai izvelkamos dīvānus. Lauztas 
līnijas, asimetrija, abstrakti zīmējumi uz mēbeļaudu-
ma, aizkariem, pat traukiem – lūk, 60. gadu inter-
jers! Nekad Latvijā netika izmests tik daudz vecu stila 
mēbeļu kā sešdesmitajos.

Tai pat laikā dzīvē ienāca arī daudz skaistu lietu. 
Pasaules popularitāti ieguva latviešu dokumentālais 
kino, arī aktierfilmu jomā parādījās īsti šedevri (to pie-
rāda arī tas, ka vairākas filmas padomju vara aizlie-
dza demonstrēt). No jauna atzēla daiļamatniecība un 
dzintara apstrāde. Viena no modernākajām sieviešu 
rotaslietām šajā desmitgadē bija liels dzintara kulons 
parupjā bronzas vai sudraba ķēdītē. Tāpat modē nāca 
linu audums; no tā šūtās minikleitas rotāja bārkstis, 
mezglojumi un izšuvumi. Pie tāda apģērba piederējās 
sandales ar garām siksniņām jeb auklām („jēzenes”) 
un plecā uzkārta audekla tarba. Tieši tā tērpās meite-
nes, dodoties pavadīt vakaru jauniešu kafejnīcā.

60. gadu otrajā pusē ballīšu „bītliem” un „rollingsto-
ņiem” radās nopietna konkurente – jaundzimusī latvie-
šu estrāde. Rīgas Estrādes orķestris ar jauno komponis-
tu Raimondu Paulu, pirmie īstie latviešu hīti „Mežrozīte” 
un „Noktirne” izraisīja vēl vienu apvērsumu. Šos skaņ-
darbus spēlēja klubos, kultūras namos, skolas ballēs, 
dziedāja ansambļi un kori. Estrādes koncerti, kuros pub-
liku žilbināja dīva Margarita Vilcāne un šarmēja blon-
dais zēns Ojārs Grīnbergs, piesaistīja skatītāju tūkstošus. 

Varbūt toreiz jau modās apzi-
ņa – arī mēs varam, arī mūsē-
jie spēj... Un tikai uz sešdesmito 
gadu fona kļūst saprotami tālai-
ka jauno dzejnieku Ojāra Vācieša 
un Imanta Ziedoņa patiesas, aiz-
rautīgas trauksmes, vilinoša un 
līdz galam nepateikta aicināju-
ma pilnie dzejoļi. „Krāces apiet 
nav laika...” Jā, sešdesmitajos 
tiešām nebija laika, dzīve stei-
dzās, un mēs steidzāmies tai 
līdzi. 

Dzintaru 20a, Ventspils, LV-3602, Latvija
Tālr.: 63602501, E-mail: unifreight@unifreight.lv

Ar AS Unifreight Logistics  
Jūsu bizness ir drošās rokās!

Uzticiet savu kravu 
pārvadāšanu 
profesionāļiem!
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A U N S
Dažādas domas un jaunas idejas, ko varētu mainīt dzīvē. 
Brīvdienās īstais laiks apspriesties ar ģimeni un pievērsties svarī-

giem saimniecības darbiem. Kādu brīdi velti arī mierīgai atpūtai, jo nāka-
mā nedēļa nāks ar atbildīgiem pienākumiem un darbā iespējamas neplā-
notas pārmaiņas.

V Ē R S I S
Nedēļas nogali labprāt pavadīsi ar savējiem, būs interesantas 
sarunas un kopā veiksies saimniekošana. Vienīgi esi apdomīgs 

tēriņos un neļaujies atlaižu vilinājumam. Brīvajiem ļaudīm piemērots laiks 
attiecību veidošanai un nostiprināšanai. Darbā derētu papildināt profesio-
nālās iemaņas.

D V Ī Ņ I
Ja brīvdienās plāno iepirkšanās tūri, tad vispirms derētu izvei-
dot nepieciešamo lietu sarakstu, jo nauda var aizplūst pavisam 

nemanot. Nepērc uzreiz visu, ko sirds kāro! Turklāt tas var izraisīt arī nelie-
lus strīdus par ģimenes budžetu. Labs laiks ceļojuma plānošanai un izklai-
des izbraucienam.

V Ē Z I S
Daudz emociju un vēlme parūpēties par citiem. Ir tikai viens 
„bet”... Necenties kādu „glābt”, ja viņš pats tev to nelūdz. Tas 

tikai sarežģīs situāciju, jo visvairāk parasti tiek tam, kurš pa vidu. Ar pilnu 
atdevi pievērsies darbam un biznesam, negaidīti var pavērties jaunas 
iespējas izcelties un labi nopelnīt.

L A U V A
Atstāsi uz cilvēkiem patīkamu iespaidu un kāda nejauša tikša-
nās var pārvērsties nopietnās attiecībās. Galvenais – neielais-

ties avantūrās. Darbā var nākties risināt strīdīgas situācijas, kā arī uzņem-
ties jauns pienākumus. Noskaiti līdz desmit, neiesaisties intrigās, gan viss 
sakārtosies.

J A U N A V A
Nedēļas nogale piemērota saimniecības darbiem – sarīko ģene-
rāltīrīšanu, nopļauj mauriņu, paveic sīkus remontdarbiņus. Neko 

lielu uzsākt gan nevajadzētu, šis nav labvēlīgs laiks. Aizraujoši notikumi 
iespējami privātajā dzīvē. Brīvajiem ļaudīm iepazīšanās, kam ir nozīme 
tālākā nākotnē.

S V A R I
Visus jaunos plānus, iespējas un piedāvājumus rūpīgi izvērtē, jo 
var gadīties, ka solījumi ir lielāki nekā „segums”. Jāuzmanās no 

pārrēķināšanās. Atceries, ka svarīgās lietās labāk paļauties tikai uz sevi. 
Brīvdienās prieku sagādās mākslas vai izklaides pasākuma apmeklējums 
vai pievēršanās radošam hobijam.

S K O R P I O N S
Diezgan saspringts laiks un daudz pienākumu. Ne viss ies tik gludi, 
kā tu vēlētos, tāpēc vajadzētu orientēties uz projektiem, kas dod 

labumu ilgtermiņā. Prieku, spēku un veldzi no ikdienas straujā ritma gūsi 
divvientulībā ar mīļoto cilvēku. Brīvajiem ļaudīm iespējami romantiski 
piedzīvojumi.

S T R Ē L N I E K S
Darbā vai biznesā gaidāmi interesanti izaicinājumi un iespējas 
pavairot ienākumus. Tomēr esi piesardzīgs un apdomīgs – izrē-

ķini visus par un pret. Nedēļas nogalē vislabāk jutīsies mājās. Apdari saim-
niecības darbus un sarīko radiem un draugiem dārza svētkus vai spirdzino-
šu kokteiļvakaru.

M E Ž Ā Z I S
Uz kādu brīdi derētu nolikt malā darba, biznesa un arī mājas pie-
nākumus. Gana daudz esi strādājis un pūlējies, lai būtu pašam un 

ģimenei. Tagad pienācis laiks izbaudīt vasariņu. Kopā ar tuviem cilvēkiem 
un mīļiem draugiem vari doties uz tālākām zemēm, kas vilina ar bagātīgu 
vēsturisko mantojumu.

Ū D E N S V Ī R S
Mazliet stresiņš un mazliet tā kā uz strīdiem velk... Tas tikai liecina 
par to, ka gana strādāts un nedēļas nogalē noteikti jāatpūšas. Jā, 

vajadzētu arī pavērtēt, vai darbā uz taviem pleciem „nekrauj” pārāk daudz 
un vai atalgojums ir atbilstošs. Ģimenē gādā par saticību un respektē māji-
nieku domas un vēlmes.

Z I V I S
Svarīgas būs rūpes par ģimeni un atmosfēru mājās. Brīvdienās 
vari sarīkot „pasēdēšanu” ar tuviniekiem un draugiem, valdīs 

pozitīva gaisotne. Iedvesmojošs būs arī kopīgs kultūras pasākuma apmek-
lējums. Darbā daudz pienākumu, bet arī iespējas sevi parādīt no vislabākās 
puses un izvirzīties.
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Guna 
Kārkliņa, 
sertificēta 
astroloģe
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Ja policists jums jautā, vai pēdē-
jo 24 stundu laikā esat lietojis 
narkotikas, paskatīties pulkste-
nī nav tā labākā ideja…

Ārsts izskata analīzes:
- Viss, ko varu jums ieteikt, 
esiet tuvāk pie dabas. Svaigs 
gaiss, koki… Varbūt iegādājie-
ties nelielu zemes gabaliņu, ietei-
cams ar jauku granīta apmalīti.

- Kungs, vai jums gadījumā nebū-
tu autobusa biļete? 
- Nē, kungs, diemžēl nē! 
- Bet kungs, es jūs lūdzu, pamek-
lējiet! Varbūt jums tomēr atradī-
sies biļete? 
- Es taču jums jau teicu, ka nav! 
Jūs ko, tik nabadzīgs esat, ka 
nevarat atļauties nopirkt autobu-
sa biļeti? 
- Nē, kungs,  es esmu kontrolieris!

Džeks pie stacijas, pērkot belašu, 
ar smīniņu prasa: 
- Pirms tam ņaudēja vai rēja? 
Pārdevēja ar vēl platāku smīniņu: 
- Pudeles lasīja!

Indiānis atnāk uz imigrācijas die-
nestu un saka, ka vēlās mainīt 
vārdu: 
- Kāpēc tā? 
- Ziniet, man viņš tāds pagarš. 
- Kā jūs sauc? 
- Lielais platspārnu ērglis, kurš krīt 
no debesīm kā akmens. 
- Jā, tiešām garš vārds. Kādu tad 
jūs gribētu? 
- Bums.

Cik spēcīgi jāviļas sabied-
rībā, lai cilvēks motorzā-
ģi nosauktu par “Družba”!

Sēž bārā divi kovboji. Pēkšņi 
pa logu iekāpj zirgs, pa gries-

tiem aiziet līdz bāra letei, pasū-
ta skābu gurķi un glāzi viski-
ja, iedzer, uzkož un aiziet.
Pēc īsa klusuma brīža viens 
kovbojs saka otram:
-Tu redzēji?!
-Jā, murgs kaut kāds! Kur tas 
redzēts, viskijam gurķi uzkost!

Divi vīrieši lielveikalā uzskrien 
viens otram virsū. 
- Atvainojos! 
- Nē, nē, es atvainojos! Es aizskatī-
jos. Ziniet, es meklēju savu sievu. 
Veikalā izšķīrāmies un tagad viņu 
meklēju. 
- Es ar meklēju savu sievu. Kā 
jūsējā izskatījās? 
- Skaista sieviete ar kupliem zel-
tainiem matiem, garām kājām, 
skaistām krūtīm. Bija apģērbta 
sarkanā mini kleitiņā ar lielu deko-
ltē. Un jūsējā? 
- Nav svarīgi. Meklēsim jūsējo!

Viens draugs prasa otram:
- Ko darīt, ja pakaļ dzenas zilonis, 
kamielis, lauva, zebra un žirafe? 
- Lekt nost no karuseļa!

- Man vienkārši sirds asiņo, kad 
ieraugu šos mazos dzīvnieciņus, 
kuri iemērkti kolbā ar spirtu! 
- Nu tu ko, tur ir tikai trīs vardītes... 
- Tieši tā – trīs vardī-
tes, bet tik daudz spirta!

Ārsts jautā pacientam pirms ope-
rācijas: 
- Kādu narkozi tad izvēlēsimies? 
Dārgo vai lēto? 
- Protams, lēto. 
- Nu labi. Aijā, žūžū, lāča bērni...

Māmiņa strostē savu mazo dēliņu: 
- Tu ko iedomājies? To domā, 
ja uzdzersi alu ar šņabi, tad 
es nejutīšu, ka esi pīpējis?

Tiesa. Tiesnesis saka: 
- Apsūdzētā, spriežot pēc proto-
kola, jūs esat sabraukusi 4 cilvē-
kus, turklāt tas noticis pēdējās 3 
nedēļās. 
- Nē, tikai 3! 
- Bet te ir rakstīts, ka četrus. 
- Lieta tāda, ka tam vienam idio-
tam es uzbraucu 2 reizes.

Sieva sūdzas ārstam:  
- Dakter, man liekas, ka manam 
vīram ir piemetusies kāda slimī-
ba. Es viņam lūdzu, lai viņš man 
nopērk jaunu mašīnu, kažoku, bet 
viņš neko nedzird. Kas tā viņam 
par slimību?  
- Tā nav slimība, tas ir talants.

Darbinieku sapulce firmas 10 gadu 
jubilejas priekšvakarā: 
- Uz 5 gadu jubileju mēs same-
tāmies un aizvedām bosu uz 
Himalajiem... Ko dāvināsim šogad? 
- Varbūt šogad sametamies 
un atvedam viņu atpakaļ?

Vīrs pārrodas mājās uz rīta pusi, 
galīgi piedzēries. 
Sieva, protams, dusmīga : 
- Kur Tu biji? 
- Kapos. 
- Vai tad kāds nomiris? 
Vīrs raudošā balsī: 
- Neticēsi,  bet viņi 
visi tur ir miruši.

Blondīņu dialogs. 
- Es nesaprotu, kāpēc hokejistiem 
vajadzīgas nūjas? Būtu spēlējuši 
ar kājām! 
- Kājas viņiem vajadzīgas, lai sli-
dotu! 
- Tad ar rokām! 
- Rokas – lai kautos! 
- Un galva? 
- Galvā ir ķivere. 
- Ārprāts, cik tas viss ir sarežģīti!

NO “VENTSPILNIEKS.LV” LASĪTĀJA VĒSTULES:

“Skatījos televīzijā mūsu Dziesmu svētku atklāšanas gājienu. Nezinu, varbūt tikai man šķita, ka ventspilniekus 
valsts televīzijā nemīl, jo mūsu pilsētas kolektīvus pārraidīja tikai īsu brīdi, kamēr kaut kāds tur nomaļš novads 
tika rādīts teju desmit minūtes,” redakcijai raksta ventspilnieks Dzintars.

• • •

REDAKCIJAS PIEBILDE. Redakcijas vadība īpaši sasauktā sapulcē vēlreiz atkārtojumā noskatījās gājienu visā tā 
garumā (tas ilga astoņas stundas). Ierastās pilsētu simbolizējošās sejas tiešām nemanījām pārāk lielā pietu-
vinājumā... Kas zina, varbūt Latvijas Televīzija specdienestu, sorosītu vai uzpirkto politikāņu uzdevumā ir izde-
vusi kādu īpaši slepenu direktīvu par Ventspils un ventspilnieku izsvītrošanu no zilajā ekrānā rādāmo vietu un 
personu loka, bet Latvijas novadu un pilsētu alfabētiskajā uzskaitījumā starp nosaukumiem “Vecumnieki” un 
“Viesīte” tagad ir ar treknu melno marķieri aizkrāsota rindiņa... Varam mierināt sevi ar faktu, ka vismaz kolek-
tīvus no Ventspils tomēr valsts lielākais sabiedriskais mēdijs neiegrožoja – tie tika parādīti līdzvērtīgi citiem 
(redakcijas vadības sapulce precīzi hronometrēja Ventspils kolektīviem atvēlēto laiku).



ОВЕН
Вас посетят различные новые мысли, возникнут идеи, которые 
могут изменить жизнь. В выходные стоит обсудить с семьей и 

заняться важными хозяйственными делами. Важно не забывать и об отды-
хе, поскольку следующая неделя принесет с собой ответственные обязан-
ности, на работе возможны внеплановые перемены. 

ТЕЛЕЦ
Выходные вы с удовольствием проведете с близкими, вас 
ожидают интересные беседы, вместе вы быстро справитесь 

и с хозяйственными заботами. Стоит тщательно обдумывать траты и не 
поддаваться желанию потратить деньги во время скидок. Для свободных 
представителей знака походящее время, чтобы создавать и укреплять 
отношения. Рекомендуется также совершенствовать профессиональные 
навыки. 

БЛИЗНЕЦЫ
Если в выходные вы планируете отправляться за покупками, 
то стоит составить список, потому что деньги словно утекают 

сквозь пальцы. Не стоит приобретать все, что попалось на глаза. К тому 
же, это может привести к небольшим ссорам в семье по поводу семейного 
бюджета. Подходящее время, чтобы спланировать путешествие или отпра-
виться в развлекательную поездку. 

РАК
Вы испытаете множество эмоций и желание позаботиться о 
других. Есть лишь одно «но»… не пытайтесь кого-нибудь спа-

сти, если сам он этого не желает. Это лишь осложнит ситуацию, ведь всегда 
больше всего достается тому, кто посередине. Займитесь работой и бизне-
сом, так как неожиданно вам может представиться возможность выделить-
ся и хорошо заработать. 

ЛЕВ
Вы будете производить на людей приятное впечатление, и кака-
я-то нечаянная встреча может перерасти в серьезные отноше-

ния. Главное – не пускайтесь в авантюры. На работе, возможно, придется 
разрешать спорные ситуации, а также взять на себя новые обязанности. 
Досчитайте до десяти и не ввязывайтесь в интриги, все уладится. 

ДЕВА
Выходные – подходящее время для дел по хозяйству, устройте 
генеральную уборку, постригите газон, займитесь мелким ремон-

том. Не стоит начинать ничего грандиозного, это не самое подходящее 
время. Увлекательные приключения возможны в личной жизни. У свобод-
ных представителей знака – знакомства, которые могут иметь продолже-
ние в будущем. 

ВЕСЫ
Все новые планы, возможности и предложения тщательно оце-
ните, так как может случиться, что обещанное превышает воз-

можности. Не просчитайтесь, и помните, что в важных делах лучше пола-
гаться только на себя. В выходные вам доставит удовольствие посещение 
культурно-развлекательных мероприятий или творческое хобби. 

СКОРПИОН
Достаточно напряженное время, много обязанностей. Не все 
будет проходить так гладко, как вам хотелось бы, поэтому нужно 
ориентироваться на проекты, которые принесут пользу в долго-

срочной перспективе. Отдохнуть от суеты вы сможете рядом с любимым 
человеком. У свободных представителей знака возможны романтические 
приключения.

СТРЕЛЕЦ
На работе или в бизнесе ожидаются интересные вызовы и воз-
можности увеличить доход. Однако будьте осторожны – взвесь-

те все «за» и «против». В выходные лучше всего вы будете чувствовать 
себя дома. Сделайте работу по дому и устройте вечеринку для родствен-
ников и друзей. 

КОЗЕРОГ
На какое-то время стоит отложить все дела и домашние обя-
занности. Вы достаточно много работали на благо себя и семьи. 

Пришло время насладиться летом. Вместе с близкими людьми и любимы-
ми друзьями вы можете отправляться в далекие страны, которые интерес-
ны богатым историческим наследием. 

ВОДОЛЕЙ
У вас как будто небольшой стресс, хочется поругаться… Это 
говорит лишь о том, что вы много работали и пора отдохнуть. Да, 

нужно оценить, не слишком ли много на вас возложено на работе, и соот-
ветствует ли вашим усилиям оплата труда. В семье сохраняйте взаимопо-
нимание и уважайте мнение домочадцев. 

РЫБЫ
В этот период важны отношения в семье и атмосфера в доме. 
В выходные хорошо было бы устроить посиделки с друзьями и 

близкими, будет царить позитивная атмосфера. Вдохновляющим окажется 
и совместное посещение культурного мероприятия. На работе много обя-
занностей, но представится и возможность показать себя с наилучшей сто-
роны и выделиться.
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На базаре мальчик долго стоит перед горкой апельси-
нов. Хозяин товара не выдержал: 
- Я вижу, ты пытаешься украсть апельсин! 
- Наоборот, я пытаюсь не украсть…

Медленный танец на дискотеке: 
- Девушка, Вы танцуете?! 
- Нет! 
- Прекрасно, помогите машину толкнуть.

Мужик, потерявший вчера барсет-
ку. Знай. Семь тостов было за тебя!!!

Толстый – это когда делаешь селфи 
в режиме панорамы.

- Боря, тебе какие дамы нравятся: с большой грудью 
или с попой? 
- Мне, Виталий, нравятся умные. 
- Не, ну, я же серьезно.

- Вы рождены в законном браке? 
- Да, наполовину. 
- Наполовину? Как это понять? 
- Мой отец был женат, а мать нет...

- Чем отличается стопка глаженого белья от стопки 
неглаженого? 
- На стопке глаженого отдыхает кот.
 
- Доктор, ваша яблочная диета для похудения мне не 
помогает! 
- А вы яблоки моете? 
- Да. 
- Попробуйте не мыть.

- Сегодня мы, наконец-то, будем одни, – говорит 
парень девушке. Я купил три билета в кино. 
- Почему три? 
- Твоим матери, отцу и брату!

Женщины могут научиться всему – зарабатывать день-
ги, водить машину, растить детей, сажать деревья... 
Для этого нужно лишь одно – неудачно выйти замуж!

Вовочка: 
- Мама, помнишь, ты говорила, что если я получу чет-
верку, то буду гулять целый день? 
- Помню! А что? 
- Значит, сегодня я буду гулять полдня!

- Беру кредит: 5 миллионов на жизнь, еще миллион на 
пластическую операцию. 
- Да зачем тебе с 5 миллионами пластическая опера-
ция? 
- Чтоб кредит не отдавать.

Что-то в последнее время все больше и больше гово-
рят о волонтерах.  
Думаю, это неспроста.  
Видимо дело идет к отмене зарплат!

В деревне после первой брачной ночи, по тради-
ции, жених выносит окровавленную простыню. А 
следом выходит невеста… с разбитым носом.

Здорово было бы депутатов заменить роботами! 
Ведь по первому правилу робототехники, робот 
не может причинить вред человеку…

- Дед, а что ты делал, когда вам пенсионный возраст 
поднимали?  
- Я вышел на улицу вместе со всеми и орал.  
- Что орал?  
- Гоооол!!!
 
- Как ты зарабатываешь на жизнь? 
- Зарабатываю тем, что пишу. 
- И что же ты пишешь? 
- Я пишу своим родителям, чтобы прислали денег.

Парень девушке: 
- Привет, ты обиделась? 
- Нет, но мне будет приятно, если ты извинишься.

- Абрам, как жизнь? 
- Сара, я тебя не понял! Шо это за вопрос? Мы 
шо уже не в одном государстве живём?

- Папа, а где та фигня, чтобы картошку чистить? 
- Ушла в магазин...

- Деда! Ты не видел мой телефон? 
- Хреновый у тебя мобильник внучок, 
всего лишь два пузыря водки дали...

Существует два способа не захмелеть. Лёгкий и 
сложный. Лёгкий — это за два часа научиться уси-
лием воли вырабатывать в организме фермент, 
который полностью нейтрализует весь алкоголь, и 
сложный – отказаться от предлагаемого напитка.

АНЕКДОТЫ

ИЗ ПИСЬМА ЧИТАТЕЛЯ «VENTSPILNIEKS.LV»:
«Я смотрел по телевизору праздничное шествие в честь открытия Праздника песни. Не знаю, может быть, мне пока-
залось, что вентспилчан на государственном телевидении не любят, потому что наши городские коллективы показали 
лишь на короткий миг, тогда как какой-то отдаленный край показывали почти десять минут», – написал в редакцию 
вентспилчанин Дзинтарс. 

• • •
ПРИМЕЧАНИЕ РЕДАКЦИИ. Руководство редакции на специально созванном собрании еще раз посмотрело повтор 
шествия (который длился восемь часов). Привычных символизирующих город лиц действительно не заметили слиш-
ком крупным планом… Кто знает, может быть, Латвийское телевидение по заданию спецслужб, сороситов или про-
дажных политиканов издало какую-нибудь специальную секретную директиву, чтобы Вентспилс и вентспилчан вычер-
кнули из круга лиц, показываемых на голубом экране, а среди латвийских краев и городов в алфавитном порядке 
между названиями «Вецумниеки» и «Виесите» теперь зачеркнутая жирным черным маркером строчка… Мы можем 
успокаивать себя тем фактом, что, по крайней мере, коллективы из Вентспилса крупнейшее государственное обще-
ственное медиа не ограничивало – они всего лишь были показаны на протяжении такого же времени, как и другие 
(на собрании руководства редакции велся четкий хронометраж времени, отведенного вентспилсским коллективам). 
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Песни на концерте 
хоров сениоров звучали 
настолько хорошо, как 
никогда ранее!

ПУСТЬ ЗВУЧИТ И РАДОСТЬ УШЕДШИХ…
С тех пор многие репрессированные в годы геноцида муж-

чины уже ушли в мир иной, кто-то больше не мог продолжать 
петь из-за полученных в ссылках болезней, и дальше имя 
хора “Зиемельзвайгзне» и флаг продолжили нести уже толь-
ко женщины. У части из них по-прежнему непосредственная и 
достаточно сильная связь с пережившими репрессии людьми, 
другие обладательницы звонких голосов присоединились к 
хору по приглашению подруг, потому что “Ангелика – отличный 
дирижёр». И вот уже почти три десятилетия более тридцати 
женщин два раза в неделю, пешком, на колёсах, кто-то, опира-
ясь на тросточку, меряют длинный путь на репетиции в город-
ском культурном центре. Чтобы оттачивать мастерство звуча-
ния и накапливать силы и эмоции для предстоящего большого 
и важного события – очередного Праздника песни, который в 
этом году проходит под особым знаком – столетия Латвии. И 
среди праздничного ликования тихим словом вспомнить, что 
самой пламенной мечтой многих политически репрессиро-
ванных основателей «Зиемельзвайгзне» было дожить до этой 
юбилейной даты. Ангелике даже не надо напоминать, чтобы 
теперь, через женщин хора «Зиемельзвайгзне» звучала их 
сила и радость… Потому что у многих самых опытных (словам 
“самых старших» в хоре – табу» еще в памяти общие  встре-
чи и балы, когда на танец приглашали крепкие, несломленные 
репрессиями, поющие мужчины…  

НЕ ДАЙ БОГ ОСТАТЬСЯ БЕЗ ЮБКИ 
Среди тех, у кого ларец воспоминаний самый полный, колле-

ги первой называют имя жительницы Варвской волости Ирины 
Адамович. С песней судьба её связала в ливском посёлке в 
Мазирбе, где ещё в пятилетнем возрасте вместе с матерью 
Саламонией она смотрела на живой огонь в печи: «Она тихо 
напевала духовные тексты, я пыталась повторять за ней, 
по-настоящему ещё даже не понимая, что это мольба небесам 
о лучшем будущем для нашей семьи. Родители не были фана-
тичными христианами, корни предков матери тянутся к свобо-
долюбивым эстонцам Острова саамов (Сааремаа), но мольбы, 
видимо, всё же были услышаны, так как на свою судьбу, хоть 
порой и суровую, грех жаловаться», признаёт Ирина, которой 
идти по жизни всё время помогала песня. Это в её жизни уже 
десятый Праздник песни, что подтверждает толстый альбом 
с фотографиями прежних лет и число прикреплённых к наци-
ональному покрывалу значков. В памяти ярче всего осталось 
участие в самом первом празднике, когда шёл проливной 
дождь и обеими руками приходилось держать намокшую наци-
ональную юбку, чтобы она не сползала с талии на пол.  

На репетиции она ездит на своём маленьком “Audi”, на 
котором так и хочется превысить разрешённую скорость, 
потому что опыт вождения, в том числе выполняя обязан-
ности почтальона волости, превышает сорок лет. К сожа-
лению, чтобы добраться до транспортного средства иногда 
в помощь приходится брать тросточку, но разве из-за этого 
хоть на одну репетицию она опоздала? Нет, конечно! 

АНГЕЛЬСКИЙ ДИРИЖЁР АНГЕЛИКА 
В отличие от Ирины, её подруга и коллега по альтам Велта 

Каненфелде на репетиции хора из Галиньциемса в центр и 
обратно ходит только пешком, как посоветовал доктор. Со 
временем такие длительные «прогулки» даже понравились, 
теперь можно будет выдержать и праздничное шествие в 
Риге, но женщина переживает о том, чтобы в жару в боль-
шом городе какая-нибудь другая хворь не прилипла, поэтому 
от поездки в Ригу она на сей раз отказалась.   

«На всякий случай, чтобы остальным «девушкам» 
возня со мной не испортила бы праздник. Я своему хору 
«Зиемельзвайгзне» со своего двора помашу рукой и буду 
смотреть праздничное шествие и концерты по телевизору, 
буду держать кулаки за своих», Велта не грустит, потому что 
впечатлениями можно будет поделиться, когда снова нач-
нутся репетиции. Правда, этого нельзя будет делать, когда 

будут учить песню, так как болтовню Ангелика умеет прер-
вать, только стукнув кулаком по клавишам и неодобрительно 
посмотрев в сторону болтушек.  

«Может быть вместе встретимся ещё и раньше, потому что 
у дирижёра сразу же после праздника круглый юбилей. Она 
по отношению к нам ангельски внимательна и очень чуткая, 
никогда не повышает голоса, не использует уничижительных 
выражений, хотя иногда мы осознаем, что порой их заслу-
живаем, хотя бы потому, что не точно выучили текст песни», 
Велтиня может быть и самокритичной, но она удовлетворе-
на тем, что отмечать круглые юбилеи в хоре стало прекрас-
ной традицией.   

И ШУТОЧНЫЕ ПРОДЕЛКИ, И ОТВЕТСТВЕННОСТЬ
Марите Пасторе, которой доверена “должность» старшей 

по хору и исполнение обязанностей как бы менеджера хора, 
в коллектив сениоров пришла сравнительно недавно. Она 
дружит с песней, танцем и сценой с девятилетнего возраста, 
было солисткой, участницей ансамблей и хоров как в род-
ном Мелнсилсе, так и позднее, когда училась в техникуме 
в Малпилс,е и в должности специалиста по строительному 
надзору в городе Вентспилсе и Вентспилсском районе.  В 
первом для неё Празднике песни участвовала в 1977 году и 
благодарна семье, которая всегда её поддерживала на пути 
на эстраду в Межапарке.  В хор «Зиемельзвайгзне» Марите 
перешла из другого хора, дав там место естественному про-
цессу обновления состава, и она бесконечно удовлетворена, 
что в нынешнем коллективе принята как своя. 

«На опыте я убедилась, что своя прелесть есть как в моло-
дёжных, так и в хорах взрослых, в которых присутствует и 
озорство, и неизбежный выбор и разделение между само-
деятельностью, семьёй и необходимостью зарабатывать на 
хлеб. Конечно, иногда «шалят» и сениоры; и им приходит-
ся считаться с необходимостью присматривать за внуками 
и с собственными болезнями. Но бесконечно положитель-
ной в хоре «Зиемельзвайгзне» мне кажется ответственность 
сениоров по отношению к другим участницам хора – своев-
ременно предупредить о том, что не смогут быть на репети-
ции и объяснить причины опозданий, готовность помочь, в 
каких бы сложных ситуациях коллеги не оказались, глубо-
кое уважение к работе дирижёра и к отзывчивости персона-
ла культурного центра», Марите говорит, что такое спокой-
ствие, отзывчивость и доброжелательность очень созвучны 
с её теперешней жизнью. Тёплое время года она проводит 
вне города, в садоводческом кооперативе, на ею же спроек-
тированной  и частично построенной даче, где всегда можно 
поговорить с посаженными ею плодовыми деревьями, ягод-
никами, с радостью помочь им тянуться к солнцу, цвести и 
плодоносить.  “Это мой зелёный, многоэтажный и многоцвет-
ный хор, среди которого никогда не бывает скучно», признаёт 
бывший специалист по строительству.  

КАК КОМПЬЮТЕРУ СЖИТЬСЯ С ПЕСНЕЙ?  
И она, и Велта, и Ирина уверены, «песенный дух», кото-

рым латыши так гордятся, во все времена рождается в семье 
и произрастает из её корней. И немного грустят о том, что в 
сегодняшней жизни, по их мнению, искусственно убыстрен-
ный ритм и предлагаемые высокими технологиями решения 
вопросов культуры отодвигают на второй план поддержание 
семейных традиций, что ещё в недавнем прошлом означа-
ло совместное пение и музицирование. Подобные рассказы 
о том, как они оказались во власти песни, можно было бы 

написать обо всех хористках «Зиемельзвайгзне», такие же 
разумные и человечные их мнения в отношении латвийского 
общества и культуры, потому что большую роль в формиро-
вании личностей этих женщин играла и продолжает играть 
именно песня, последователей которой они видят и поддер-
живают и среди своих близких.  

«Да, детей, внуков и даже правнуков берём с собой на 
репетиции хора, потому что… иногда за ними дома просто 
некому присматривать. В большинстве случаев они вместе с 
хористками чувствуют себя очень комфортно, но дома песню 
легко может вытеснить говорящий на чужих языках телеви-
зор, компьютер или мобильный телефон», признают дамы.  
Осторожный оптимизм им внушает статистика, показавшая, 
что численный рост среди участников Праздника песни 
перед столетним юбилеем Латвии показали и певцы, и тан-
цоры, и, возможно, эта тенденция сохранится.    

РАСПРЯМИЛИ СПИНЫ И – ДЕЛАЕМ! 
«В Вентспилсе есть практически неограниченные возмож-

ности самосовершенствования как для взрослых, так и для 
детей. Среди них так соответствующие нашему менталитету 
пение и танцы, которые формируют положительные привыч-
ки на всю жизнь. Занимаясь пением и танцами, человек счи-
тает само собой разумеющимся шевелить мозгами и трени-
ровать тело, быть в обществе, ограничивать свой эгоизм и 
жертвовать чем-то на благо общего дела. И разве не так, что 
человек, поступая противоположно, закрываясь в четырёх 
стенах, не отдыхает, а только впадает в депрессию и стано-
вится восприимчив ко разным болезням”, Марите эти выво-
ды приняла к действию, убедилась в их безошибочности и с 
улыбкой добавила, что по мере возможности старается попу-
ляризировать их среди своих близких и друзей. 

«Если кто-то в этом сомневается, советую понаблюдать 
за хористками и дирижёром «Зиемельзвайгзне». Каждой из 
нас иногда хочется посетовать, и никто из нас не был бы про-
тив, если бы кто-то сделал за нас самую сложную работу. Но 
потом мы распрямляем спину, вспоминаем и перефразиру-
ем девиз хора: Мы сами! Сможем! Сумеем! И делаем! И у 
нас получится!!! 

Кто не верит – приходите к нам: покажем и научим, как 
жить долго, ярко и звонко!  

• • •
Когда статья уже была готова к публикации, от дирижёра мы 

узнали, что дамы «Зиемельзвайгзне» после участия в празд-
ничном шествии и концерта хоров сениоров в приподнятом 
настроении вернулись в Вентспилс для небольшого отдыха. 

«Как начался для нас большой праздник? Чудесно! Во 
время шествия держались бодро, и песни на концерте хоров 
сениоров звучали настолько хорошо, как никогда ранее! В 
свою очередь мне была предоставлена честь быть главным 
дирижёром нескольких песен хоров сениоров. Красиво и неза-
бываемо! В пятницу снова поедем в Ригу, чтобы принять уча-
стие в заключительном концерте Праздника песни на эстраде 
в Межапарке. Ждём это событие с радостью и чувством ответ-
ственности одновременно. Успехов нам и Латвии! 

Наш любимый бесподобный дирижёр: «Мы можем! И делаем!». Марите Пасторе в своём летнем доме,  
в зелёной гавани покоя. 

Велта Каненфелде: «Счастливого пути и до свидания!».

Ирина Адамовича готова к дороге на свой десятый  
Праздник песни. 

С «Северной звездой» на флаге и в сердце
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Да, так можно сказать, что 
Всеобщий латышский праздник 
песни и танца зазвучит и в горо-
де Вентспилсе и по своим эмо-
циям будет близок к тем, которые 
вы испытали при личном при-
сутствии на Большой эстраде в 
Межапарке или на возрожденном 
стадионе «Даугава»! Конечно, 
такие эмоции можно испытать 
только в том случае, если дей-
ствительно находишься там, 
на новой и красивой эстраде в 
Межапарке или на большом ста-
дионе, но и в Вентспилсе всё на 
самом деле будет именно так. 
Как и в других городах Латвии, 
и в городе Вентспилсе жителям 
предложат возможность бесплат-
но послушать и посмотреть на 
большом экране, в высоком каче-
стве самые важные концерты и 
представления праздника. 

К ультурно-историческое 
значение Праздника 
песни и танца для жите-
лей Латвии больше 
всего связано именно 

с чувством единства семьи, при-
надлежностью к конкретной группе 
или сообществу, а также уважени-
ем к традициям. Это подтверждает 
значение Праздника песни и танца 
именно для латышского общества 
– особенно в семьях, коллективах, 
которые сами вовлечены, участву-
ют и сами создают этот праздник. 
Хотя в целом данные исследо-
вательского центра «Kantar TNS» 
показали, что этот праздник имеет 
важное значение для 39% латвий-
ского общества, в то время ка для 
52% жителей он либо определен-
но, либо скорее неважен. Как бы 
там не было, думается, что будет 
достаточно много таких вент-
спилчан, которые отправятся в 
Вентспилсский городской культур-
ный центр. Одни не смогли купить 
билеты в кассе, кто-то не смог 
приобрести билеты по финансо-
вым причинам, а кто-то просто 
думает, что смотреть этот празд-
ник по телевизору не полагается, 
для кого-то это возможность выйти 
в люди и петь вместе с участника-
ми и другими вентспилчанами, а 
не смотреть праздничные концер-
ты дома, в одиночестве.

Почти каждый день по концерту, 
а кульминация праздника в конце 
недели. Сначала в пятницу, в 17.00 
в прямой трансляции можно будет 
насладиться большим концер-
том духовых оркестров. В суббо-
ту, в 22.00 – трансляция большого 
представления танцевальных кол-
лективов «Земля Мары», а куль-
минация в воскресенье, с 20.00 
– с заключительным концертом 
«Звёздный путь» с Большой эстра-
ды в Межапарке. Необходимо счи-
таться с тем, что последние два 
мероприятия закончатся хорошо за 
полночь. 

Как пояснили в центре, недавно 
Культурный центр приобрёл новое 
оборудование высокого качества 
с высокой разрешающей способ-
ностью, и звук максимально при-
ближен к эффекту присутствия. 
Это сделано с целью, чтобы успеть 
именно к Празднику песни и танца. 
В будущем такие встречи- трансля-
ции планируется проводить чаще, 
чтобы в городе родилась новая 
традиция – смотреть мероприятия 
национального значения, концер-
ты, спектакли и другие меропри-
ятия в прямой трансляции и всем 
вместе. 

Шестидесятые годы ХХ века были полны 
тревоги. И это оправданное фактами и 
основанное на происходивших событи-
ях утверждение, хоть и немного комич-
но, но перекликается с названием песни 
популярного композитора того времени 
Александры Пахмутовой «Песня о трево-
жной молодости», которая была в обяза-
тельном репертуаре у хоров и ансамблей, 
а также эстрадных солистов. 

Тревожные шестидесятые

В самом начале десятилетия, кото-
рое прошло по инерции спокой-
ной второй половины пятидеся-
тых, никто не мог представить, 
насколько тревожные события 

произойдут впоследствии, затронув абсолют-
но все сферы жизни. 

Уровень материального благополучия лат-
вийского народа в начале шестидесятых 
был достаточно высок. Вполне обеспечен-
ным слоем общества стали рыбаки, а также 
работники рыболовецких колхозов. Уровень 
жизни сельских жителей (колхозников) 
заметно повысился – по крайней мере, по 
сравнению с предыдущим периодом. В про-
дуктовых магазинах и на рынках полки были 
полными; очереди за сахаром, маслом и 
мукой понемногу уменьшились, однако неко-
торую финансовую брешь в кошельках про-
била денежная реформа 1961 года (денеж-
ный масштаб был изменен в соотношении 
10:1) и повышение цен на многие продукты. 
Например, масло, которое раньше стоило 
2,70 (до реформы 27) рублей за килограмм, 
теперь стоило 3,50 рубля. Поскольку гене-
ральный секретарь компартии СССР Никита 
Хрущев после поездки в Америку был одер-
жим кукурузой, площади зерновых культур, 
в том числе, пшеницы, сократили, поэтому 
в магазинах часто не хватало белого хлеба. 
О кукурузе писали в газетах, журналах, бро-
шюрах, она попала даже в художественную 
литературу и даже детские стихотворения. 

Однако 1961 год был не только годом 
«новых денег», но и годом полета в космос. 
12 апреля первый космический полет совер-
шил Юрий Гагарин, 5 мая – американец 
Алан Шепард (об этом СССР практически 
умолчал). За первыми орбитальными поле-
тами последовали другие, и тысячи маль-
чиков (наверное, и девочек) мечтали стать 
космонавтами. Писатели, поэты, художники, 
композиторы и кинематографисты создава-
ли новый вид романтики – дальние путеше-
ствия, открытия, преодоление трудностей и 
культ геройства в мирное время, что было 
адресовано, главным образом, молодежи. 
Молодежь шестидесятых – первое послево-
енное поколение, которое родилось и вырос-
ло в советском «инкубаторе», осознанно или 
неосознанно заряженное советской идеоло-
гией, которая в контексте космических поле-
тов и дальних путешествий выглядела весь-
ма привлекательно. Однако этот культ принес 
с собой и кое-что другое. Руководители домов 
культуры и клубов, которые так и не смогли 
побороть завезенный с Запада рок-н-ролл, 
теперь были поставлены перед новым вызо-
вом – свое триумфальное шествие начал 
твист, к которому вскоре присоединился и 
шейк! До 1966 года тех, кто танцевал твист, 
выгоняли из танцевальных залов, рисовали 

на них карикатуры, описывали в фельето-
нах, как вдруг как гром среди ясного неба для 
приверженцев советских традиций – появле-
ние на больших экранах советской (!) кино-
комедии «Кавказская пленница», в которой 
с большим удовольствием танцует твист 
студентка, спортсменка, комсомолка Нина! 
Годом позднее на официальных вечерах тан-
цев в программу уже включены твист, конеч-
но, правильный, без всяких там «хали-гали». 
И тут еще одна напасть – «The Beatles» и 
«Rolling Stones». В ресторанах, кафе, на вече-
ринках музыканты играют хиты «битлов» и 
«роллингов», и с этим «тлетворным влияни-
ем» просто невозможно бороться. 

В то же время с Запада – через социа-
листические Чехословакию, ГДР, Венгрию 
и Польшу в СССР просачиваются новые 
модели одежды и причесок. Вместо пыш-
ной юбки и платья, скроенного по фигу-
ре, дамы, оказывается, носят элегантные 
костюмы – короткий жакетик с большими 
пуговицами, узкая юбка до колен, широкий 
воротник. Образ дополняет круглая, наде-
тая набок шляпка и крупные клипсы на 
ушах. Выглядит это приблизительно так, как 
печально знаменитый розовый костюм пер-
вой леди США Жаклин Кеннеди. Что каса-
ется причесок, то и наши женщины узнали, 
что существуют модельные стрижки – вме-
сто химической завивки, которая царила два 
десятка лет. Конечно, завивка не исчезла из 
арсенала парикмахеров, однако переста-
ла быть предметом мечтаний учениц сред-
ней школы. Спортивные девушки шести-
десятых выбирают «венгерскую стрижку», 
позднее «французскую». В моде также наче-
санные волосы; русские женщины предпо-
читают огромный круглый начесанный клу-
бок с консервной банкой внутри, латышки – 
фантастическое плетение, которое выглядит 

как цветочная корзинка. А потом 
– приблизительно в 1967 году – 
в женской одежде начинается 
полное безумие, которое одним 
словом называется «мини-юб-
ка»! К чему присоединяется и 
мужская мода; вместо стильных 
брюк-дудочек полная противопо-
ложность – клеши! Теперь у юно-
шей брючины книзу такие широ-
кие, как юбки у девушек; клеши 
были в складочку, плиссирован-
ные, с заклепками на отворо-
тах, к ним пришивали пугови-
цы или половинки застежки-мол-
нии, даже маленькие крючочки 
или огромные булавки! К клешам 
надевалась нейлоновая рубаш-
ка – ее было невероятно труд-
но достать, она дорого стоила 
(20–25 рублей), была из неды-
шащей ткани, зато не мялась. 

Ненавистные для советской культуры брюки допол-
няли прически «битлов» – спереди волосы спускают-
ся до бровей, а сзади оставляются ниже воротнич-
ка. Длинноволосых на улицах задерживали стражи 
порядка и милиционеры, принудительно вели в парик-
махерскую, но всех было не постричь. 

Шестидесятые годы стали переворотом не толь-
ко в моде на одежду и прически; впервые за многие 
десятилетия изменилась и квартира латыша. Именно 
тогда началось массовое строительство жилых домов, 
так называемых «хрущевок». Несмотря на то что 
новые квартиры в основном доставались приезжим, 
и местные все чаще праздновали новоселье. В новых 
квартирах были низкие потолки, площадь довольно 
скромная, поэтому для старой, солидной мебели там 
просто не было места. Мебельное производство того 
времени предлагало новый стиль – так называемые 
секции (комбинации полок и шкафчиков), низкие жур-
нальные столики с острыми ножками, которые заме-
нили обеденные столы. К телевизорам и радиолам 
также приделали тонкие ножки, направленные кнару-
жи. Вместо кроватей – тахты или раскладные дива-
ны. Ломаные линии, асимметрия, абстрактный рису-
нок на мебельной ткани, занавесках, даже на посуде 
– вот интерьер шестидесятых! Никогда в Латвии не 
выбрасывалось так много мебели в старом стиле, как 
в шестидесятые. 

В то же время появилось множество красивых 
вещей. Мировую популярность приобрело латышское 
документальное кино, и среди художественных филь-
мов появились настоящие шедевры (это доказывает 
и тот факт, что некоторые картины советская власть 
запретила демонстрировать). Возродилось приклад-
ное искусство и обработка янтаря. Одним из самых 
модных украшений в этом десятилетии стал большой 
янтарный кулон нa грубоватой бронзовой или сере-
бряной цепочке. В моду вошла льняная ткань: сши-
тые из нее мини-платья украшали оборками, макра-
ме и вышивкой. К такой одежде полагалось носить 
сандалии с длинными ремешками или веревками, а 
на плечо вешать торбу из ткани. Именно так одева-
лись девушки, когда отправлялись проводить время в 
молодежном кафе. 

Во второй половине шестидесятых на вечерин-
ках у «битлов» и «роллингов» появилась серьез-
ная конкуренция – новорожденная латвийская эстра-
да. Рижский эстрадный оркестр с молодым компо-
зитором Раймондом Паулсом, первые настоящие 
латышские хиты «Межрозите» («Дикая розочка») и 
«Ноктюрн» вызвали еще один переворот. Эти про-
изведения исполняли в клубах, домах культуры, на 
школьных вечеринках, их пели ансамбли и хоры. 
Эстрадные концерты, на которых перед публикой бли-
стали Маргарита Вилцане и блондин Оярс Гринбергс, 
привлекали тысячи зрителей. Может быть, именно 
тогда пробуждалось сознание: и мы можем, и наши 
способны… И только на фоне шестидесятых годов 
становятся понятными стихи молодых в то время поэ-
тов Ояра Вациетиса и Иманта Зиедониса, полные 
неподдельной тревоги, манящие, зовущие, с недоска-
занным призывом. «Преграды обходить некогда...» 
Да, в шестидесятые на самом деле не было времени, 
жизнь спешила, и мы спешили вслед за ней. 
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САМАЯ БОЛЬШАЯ 
ПОДДЕРЖКА У «СОГЛАСИЯ», 
«ДВИЖЕНИЯ/ЗА, У НОВОЙ 
КОНСЕРВАТИВНОЙ ПАРТИИ 
И «KPV LV»
В июне повысились рейтинги партий 
«Согласие», партийного объедине-
ния «Движение/За», у Новой консерва-
тивной партии (JKP) и партии Артусса 
Кайминьша «KPV LV», свидетельству-
ет новый опрос SKDS о популярно-
сти партий, который был проведён по 
заказу ЛТВ. Самый большой прирост 
– на 1, 8 % был у партии «Согласие». 
Наибольшее снижение популярно-
сти наблюдается у «Нового Единства», 
количество поддерживающих это поли-
тическое объединение сократилось 
на 1%. Если бы выборы состоялись в 
июне, то при распределении среди всех 
политических сил процента неопреде-
лившихся избирателей, в Сейм прошли 
бы 6 партий.   

ПОКА ЕЩЁ НЕТ ПЛАНА 
ВВОЗИТЬ ДЕШЕВУЮ 
РАБОЧУЮ СИЛУ 
У правительства Латвии в настоящее 
время нет плана привлекать дешёв-
ую рабочую силу, сказал в переда-
че «Утренняя панорама» Латвийского 
Телевидения премьер-министр Марис 
Кучинскис. “От предприятий идёт 
большое давление, наши люди уез-
жают в поисках большей зарплаты. 
Естественно, что здесь остаётся пусто-
та. Но в то же время у нас в настоя-
щее время нет такого плана [привле-
кать] дешёвую рабочую силу», сказал 
премьер-министр.

ПОДОЗРЕНИЕ  
В МОШЕННИЧЕСТВЕ НА 
ЛИНИИ «КЛАДБИЩЕНСКОГО 
ТРАМВАЯ» 
По поводу закупки предприятия «Rīgas 
satiksme» на разработку строительно-
го проекта строительства трамвайной 
линии на улице Сканстес у Общества 
за открытость – «Delna»» есть подо-
зрения в подделке документов. Уже в 
прошлом году комиссия по закупкам 
«Rīgas satiksme» констатировала, что 
два претендента в своих предложени-
ях в качестве проектировщика желез-
нодорожной колеи указали одно и то 
же лицо. Позднее этот проектировщик 
подписал согласие на сотрудничество в 
этой закупке только одному претенденту, 
в свою очередь о документации, которая 
включена в заявку, не информирован. 
Оба претендента подписали заверение, 
что ни один из них не привлечен к уча-
стию в предложении другого претенден-
та и не находится в ситуации конфликта 
интересов.  

НЕ ХОТЯТ ОГРАНИЧИТЬ 
РАБОТУ ВРАЧЕЙ В 
НЕСКОЛЬКИХ МЕСТАХ 
Ограничение возможности врачей в 
рамках заключенного с Национальной 
службой здравоохранения догово-
ра работать в нескольких медицин-
ских учреждениях, может существенно 
ухудшить доступность услуг здравоох-
ранения, предупреждают представите-
ли частных медицинских учреждений. 
Специально созданная рабочая груп-
па презентовала на заседании прави-
тельства предложения, одно из которых 
предусматривает ограничить возмож-
ность оказания оплачиваемых государ-
ством услуг в нескольких медицинских 
учреждениях.   

ПРАЗНИК ПЕСНИ 
ВАЖЕН ТОЛЬКО 
ДЛЯ 39% ЛАТВИЙСКОГО 
ОБЩЕСТВА
Вселатвийский праздник песни и танца 
важен для больше чем третьей части 
или 39% общества Латвии, в то время 
как для 52% жителей он либо опреде-
ленно, либо скорее неважен, свиде-
тельствует опрос, проведенный компа-
нией «Kantar TNS». Для латышей (по 
национальности и по языку в семье) 
Праздник песни и танца важен боль-
ше, чем для нелатышей – соответствен-
но важным его назвали 54% респон-
дентов-латышей и 16% представителей 
других национальностей.

В ЛАТВИИ

ПОРТОВЫЕ НОВОСТИ

Оборудование AО «Ventbunkers» для 
сбора и очистки паров, возникающих во 
время погрузки, в тестовом режиме обе-
спечивает качество воздуха, соответству-
ющее правовым нормам. Такое заявле-
ние после проведенной проверки сдела-
ла Государственная служба среды (ГСС) 
и категорически отвергла утверждения 
Айвара Лембергса по поводу бездеятель-
ности службы. Служба подчеркивает: ГСС 
осуществляет контроль за запахами в 
Вентспилсе в соответствии с требования-
ми закона и до сих пор нарушений не было 
констатировано. 

В ентспилсская городская дума во 
вторник отправила письмо мини-
стру охраны окружающей среды и 
регионального развития Каспарсу 
Герхардсу с желанием привлечь 

его внимание к бездеятельности ГСС в отно-
шении контроля за запахами и указав, что 
работающее в Вентспилсском порту предпри-
ятие «Ventbunkers», по его словам, продолжа-
ет переваливать нефтепродукты без необхо-
димых пароуловителей.  Согласно утвержде-
ниям Лембергса, допустимую концентрацию 
запахов в Вентспилсе контролируют девять 
так называемых электронных носов, которые 
в режиме реального времени фиксируют слу-
чаи, когда нарушаются допустимые нормати-
вы. По его словам, ситуация почти трагиче-
ская, так как с 1 июня якобы констатированы 
уже 78 случаев, когда превышена допустимая 

Оборудование «Ventbunkers» обеспечивает 
соответствующее качество воздуха

концентрация запахов. 
Однако ГСС все это, 
дескать, игнорирует. 

« В е н т с п и л с с к о е 
региональное управле-
ние Государственной 
службы среды запа-
хи на территории 
Вентспилсского сво-
бодного порта контро-
лирует в соответствии 
с установленными тре-
бованиями закона. 
Состоялось несколько 
встреч как с представи-
телями самоуправле-
ния, так и с представи-
телями Свободного порта, чтобы обеспечить 
все необходимые действия для осуществле-
ния контроля за эмиссиями во время погруз-
ки, – отметила представитель ГСС Марута 
Буклевича. – К тому же, службой уже разра-
ботаны предложения, какие действия необ-
ходимы в будущем с ее стороны, о поряд-
ке которых и реализации предоставлена 
информация Управлению Вентспилсского 
свободного порта». 

Согласно имеющейся в распоряжении 
службы информации, в период с 1 июня по 
27 июня «Ventbunkers» переваливал мазут 
в одном танкерном судне. «Во время этих 
работ с разрешения Вентспилсского само-
управления была включена установка для 
сбора и очистки вредных выбросов в тесто-

вом режиме. На основании выданного отчета 
о тестировании сделан вывод, что установ-
ка работает в соответствии с требованиями, 
обеспечивая качество воздуха, соответству-
ющее нормам, определенным в законе», – 
подчеркнула Буклевича. 

Управление Вентспилсского порта и ГСС 
договорились о порядке, в котором будет осу-
ществляться работа системы мониторинга 
контроля эмиссий. Порядок сотрудничества 
оговорен на два месяца. В свою очередь, по 
завершении определенного срока во время 
встречи будет обсуждаться, эффективен ли 
существующий подход и какие улучшения 
необходимы, чтобы добиться обеспечения 
хорошего качества воздуха для каждого жите-
ля Вентспилсского самоуправления. 

Aлдис Гобземс: самая большая опасность – в том, 
что страной продолжат руководить коррупционеры

Но ведь документы, например, те же 
«файлы Гиты» есть? 

В этом конкретном случае имеются не 
только документы и «файлы Гиты». Нужно 
понимать один юридический нюанс – можно 
элементарно проверить, какие перечисле-
ния были, кто конкретно и какого числа снял 
деньги, в каких конкретно компаниях и с каких 
счетов. Учитывая, что в «файлах Гиты» день-
ги записаны до сантима, можно элементар-
но сравнить, были ли такого и такого числа 
сняты деньги с соответствующего банков-
ского счета. Если упомянутое в этих записях 
совпадает с денежной суммой, то это явля-
ется подтверждением того, что записанное в 
файлах не выдумка, а реальность. 

Мы рады, что у нас сильный противник, 
это делает нас сильнее, и эта борьба, хоть 
и нелегка, одновременно является простой 
и захватывающей.  Moтивация очень проста 
– нам и так уже нечего терять, и мне лично 
тоже – на карту я поставил всю свою жизнь и 
карьеру. Ощущение, что у тебя нет альтерна-
тивы, дает абсолютную свободу и позволяет 
идти вперед. 

Не важно, посадят ли кого-то из нас в тюрь-
му или, не дай бог, застрелят, этот процесс 
набирает все большие обороты. Народ хочет 
перемен, он хочет, чтобы власть, которая 
за ним закреплена 2-й статьей Сатверсме, 
была возвращена народу. Народу нужно вер-
нуть украденный референдум, нужно вер-
нуть возможность самому решать существен-
ные политические вопросы. Нужно ликви-
дировать не соответствующий Сатверсме 
Коалиционный совет, в котором решения 
о Латвийском государстве, государственном 
бюджете принимают не избранные лица. Все 
эти решения антиконституционны. Если мы 
посмотрим на них с юридической точки зре-
ния, то «разговоры олигархов» – это толь-
ко цветочки. Эти противозаконные, антикон-
ституционные решения привели к реальным 
последствиям, и это достаточное основа-
ние для того, чтобы призвать этих лиц к 
ответственности.  

И кто же призовет их к ответственности? 
Борьба с коррупцией и борьба с противо-

законной узурпацией власти не тот вопрос, о 

котором нужно громко говорить. Это просто 
нужно взять и сделать. Как это будет сдела-
но – это нужно решать уже после 6 октября.  

Вы сказали, что готовы на все. Атис 
Закатистовс уже заявил, что произошло 
незаконное проникновение в его частную 
собственность. На ваш взгляд, возможны 
ли еще подобные сюрпризы? 

Движение около моего дома прекратилось 
в праздник Лиго. Во время праздников было 
спокойно. Но обычно мой дом – объект, кото-
рый вызывает достаточный интерес. Сегодня 
утром в очередной раз было движение вдоль 
забора, где никто обычно не ходит. Это такой 
психологический инструмент, когда у тебя на 
пути все время стоят какие-то непонятные 
машины, в лесу есть места, где горы окурков. 
Какой смысл и мотивация стоять в каком-то 
конкретном месте с видом на дом и курить 
все время? Я живу в таком месте, где факти-
чески вдоль забора проезжают три машины, 
которые все мы знаем… В последнее время 
возникают вопросы – почему вдруг незна-
комая машина проезжает там десять раз? 
Почему к забору подлезают какие-то люди, 
что они там хотят делать? Похоже, это дела-
ется сознательно, чтобы создать напряжен-
ность. И это тоже меня не пугает. Я считался 
с этим, перерезал связь со своим прошлым, 
меня не пугает, что кто-то обо мне может 
попытаться сказать что-либо компромети-
рующее. За последние пять лет я защищал 
людей в деле о Золитуде, и делал это чест-
но. Мои клиенты получили компенсации. У 
меня не осталось никакой связи с прошлым, 
в этом отношении я свободен. Эту свободу 
нельзя ограничить, психологически бомбар-
дируя мой дом, а также занимаясь написани-
ем негативных комментариев в газетах или 
на социальных порталах. Могу сказать – аре-
стуете ли вы меня, или моих коллег – меня 
это совершенно не волнует… 

После ваших резких высказываний 
в интервью «Dienas bizness» и «TV 24» 
можно согласиться, что обратного пути 
действительно нет… 

Cейчас на меня поданы жалобы в Совет 
присяжных адвокатов. Например, коллега 
Вонсовичс подал жалобу. Однако я не боюсь 
потерять и статус адвоката. Сейчас обратно-
го пути нет – или все, или ничего. Или 7 октя-

бря мы будем формировать правительство, 
или утром 7 октября я пакую чемоданы и со 
своей семьей покидаю Латвию.  

Почему такое решение?
Самая большая опасность – в том, что 

страной продолжат руководить коррупцио-
неры. Людей все эти годы пытаются запу-
гать тем, что придут русские или еще кто-то. 
Я сейчас не говорю о каких-то коалициях. 
Русские уже давно пришли, и очень многие 
из них лояльны к стране. И мы, как партия, 
также устраивали мероприятия для русско-
язычной аудитории и знаем, что у одной 
части имеется обида из-за происходящего 
в последние 28 лет, у другой части – нет, но 
все они очень хорошо говорят по-латышски, 
и в соответствии со 2-й статьей Сатверсме 
они тоже являются народом Латвии. Для 
того чтобы настраивать общество друг про-
тив друга, очень важно поддерживать этот 
страх, однако главная проблема в другом. 
Наше государство погибает от коррупции. 
Коррупция во всех сферах – юстиции, закуп-
ках, политике, медицине. Всем это известно, 
и ничего не меняется. Кто-нибудь может объ-
яснить, как руководитель самоуправления, 
государственное должностное лицо может 
стать миллионером? Как такое возможно для 
человека, который занят на государственной 
службе? Я думаю, что ответ всем известен. 
Однако наступило время, когда его време-
ни приходит конец. Эти процессы необра-
тимы. 
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Месяц назад 
– 5 июня народ 
Латвии из запи-
си Айвара 
Лембергса в 
твиттере узнал, 
что с ним случи-
лось несчастье 
– председатель 
сломал ногу и 
по этой причине 
был вынужден на 
время исчезнуть 
из поля зрения 
общества. Масс-
медиа сообщали, 
что даже лучшие друзья не знали, где находится Айвар 
и что с ним случилось.  Неведению способствовал и сам 
А. Лембергс, сообщив: «Многие проявили интерес к тому, 
что я не присутствую на различных мероприятиях, в кото-
рых раньше всегда принимал участие. Присутствовать 
лично не могу из-за травмы/перелома ноги, но активно 
слежу за всеми событиями и процессами – в наши дни 
это несложно!».  

Многие говорили, что виною травмы ноги, возможно, 
является суд – а именно, из-за травмированной/сломан-
ной ноги отстранённому от исполнения обязанностей 
мэра Вентспилса до конца июня выдан больничный лист, 
и как больной человек, естественно, на суд он явиться не 
может.  И действительно! В июне по причине нетрудоспо-
собности Лембергса состоялось только одно заседание, 
и на этом заседании сообщено, что следующее заседа-
ние ожидается только 20 августа, так как у участвующих 
в заседаниях начались отпуска.   

Зато радует тот факт, что даже с травмированной/
сломанной ногой А. Лембергс нашёл силы, чтобы 13 
июня принять участие в мероприятии в честь десято-
го по счёту титула чемпионов Латвии баскетбольного 
клуба «Вентспилс». И самое интересное, что на опубли-
кованных в этот день на портале Ventasbalss фотогра-
фиях на ноге председателя и в помине нет ни гипса, ни 
даже трости, на которую бы опирался травмированный 
человек. Травма/перелом ноги не доставила господину 
Лембергсу также никаких проблем, чтобы принять уча-
стие в шествии на открытии Вселатвийского праздника 
песни и танца.  И на этот раз тоже ни гипса, ни трости 
и даже никакой хромоты и в помине не было! Неужели 
медики бессовестно обманывают, говоря, что при пере-
ломе ноги на ногу нужно накладывать гипс, и даже при 
самом благоприятном переломе необходим период выз-
доровления в течение месяца или шести недель!? 

Неужели действительно может быть так, что у госпо-
дина не тяжело травмированная/сломанная нога, из-чего 
он ну никак не может идти на суд, а пострадал большой 
палец ноги? Неужели он действительно ударился этой 
безусловно важной частью плюсны ноги о ножку стула? 
Не хочется верить, что такой честный человек так бы 
обманывал суд!

Между прочим, зрительница шествия Праздника песни 
и танца, которая запечатлела упомянутого господина на 
фотографии, написала на своём профиле в Facebook 
такие строчки: “Неужели только у самого чёрта быстро 
кости заживают? У Айвара совсем недавно был серьёз-
ный перелом, а сегодня он в белых тапочках. Без косты-
лей. И без совести». 

Может ли быть так, что…

ПОЧЕМУ ЛОББИ САМОУПРАВЛЕНИЙ ПРОТИВ?
Изменения в Законе о конкуренции в отношении предпри-

ятий самоуправлений были разработаны уже давно, однако 
самоуправления старались затормозить их введение: такие 
изменения в законе нарушат автономию самоуправлений, 
так как решения Совета по конкуренции будут важнее, чем 
обязательные правила местных муниципалитетов. Дескать, 
это приведет к слишком большому контролю! Почему лобби 
самоуправлений так боролся против упомянутых изменений 
в Законе о конкуренции? Ответ прост – деньги. Подсчеты 
«Lursoft» свидетельствуют, что, например, в 2015 году обще-
ства капитала самоуправлений всего заработали 6,31 млн 
евро. В свою очередь, прибыль обществ капитала, принадле-
жащих государству и самоуправлениям, составляет прибли-
зительно 64% от прибыли всего народного хозяйства Латвии. 
Теоретически вся эта прибыль принадлежит обществу, кото-
рое своими налогами дало начальный капитал подобной 
предпринимательской деятельности, однако в реальности 
общество от этого получает большие (возможно, зачастую 
раздутые) счета за коммунальные услуги и прочие услуги, 
предоставляемые самоуправлением.  

Совет по конкуренции хотел обрести право отменять обя-
зательные правила самоуправлений, которые деформиру-
ют конкуренцию, однако в результате давления со сторо-
ны Латвийской ассоциации крупных городов и Союза само-
управлений изменения в законе были приняты в гораздо 
более мягком варианте. А именно, законопроект подразу-
мевает, что Совет по конкуренции, чтобы устранить ограни-
чения по конкуренции, проводит переговоры с конкретным 
учреждением или обществом капитала, а если не удается 
прийти к договоренности, то Совет вправе принять решение, 
которым на общество капитала налагается правовое обяза-
тельство, которое позволяет устранить деформацию конку-
ренции. Изменения также позволят Совету по конкуренции 
выступать против материалов в муниципальных газетах, 
которые дискриминируют участников рынка, или обращаться 
в Министерство охраны окружающей среды и регионального 
развития против установления дискриминирующих муници-
пальных пошлин. 

KТО ПОКРЫВАЕТ РАСХОДЫ?
Больше всего предприятий, принадлежащих самоу-

правлениям, в крупных латвийских городах – в Риге (18), 
Даугавпилсе (14), Лиепае (14) и Вентспилсе (11). Согласно 
данным исследования «Lursoft», проведенного в 2017 году, 
существует достаточно много таких муниципальных пред-
приятий, которые в последние годы приносили прибыль, но 

Муниципальным предприятиям 
придется умерить аппетиты

много и таких, которые имеют негативный баланс, некоторые 
из них несут большие убытки. Например, согласно данным 
статистики, общий негативный результат у зарегистрирован-
ных в Латвии предприятий был только в 2009 и 2010 годах, 
тогда как предприятия самоуправления работали с убытками 
в период с 2011-го по 2014 г. Самые значительные убытки на 
муниципальных предприятиях зафиксированы в 2011 году, 
когда общие убытки составили 12,61 млн евро. У трех пред-
приятий убытки превысили даже миллион евро. Печальнее 
всего обстоят дела у предприятия самоуправления ООО 
«Rīgas satiksme», которое завершило год с убытками в 4,54 
млн евро, а также муниципального ООО «Ventspils siltums», 
убытки которого составили 1,21 млн евро. 

Это дает почву для размышлений, насколько эффектив-
но управление предприятиями, действительно ли за лозун-
гами руководства самоуправлений о «дружественны ценах» 
для жителей не скрывается что-нибудь другое, а именно, не 
покрывают ли убытки сами жители. В то же время для упомя-
нутых предприятий неэффективная деятельность совсем не 
означает закрытия, так как принадлежность самоуправлению 
гарантирует им не только возмещение убытков из средств 
самоуправления, то есть денег жителей, но и клиентов вме-
сте с денежным потоком. 

Что дает неравная конкуренция?
За последние восемь лет число предприятий, в которых 

вложения самоуправлений составляют не менее 51%, сокра-
тилось на одну треть. В то же время с учетом принадлежно-
сти местной власти и возможности работать в особых усло-
виях относительно конкуренции, средний оборот вырос на 
40%. Отличные показатели оборота обеспечивает не уни-
кальность услуг, инновации или выдающийся маркетинг, а 
принадлежность самоуправлению и деятельность в условиях 
минимальной конкуренции или вообще вне таковой. Об этом 
лучше всего свидетельствует то, что средний оборот зареги-
стрированных в Латвии предприятий в 2015 году составил 
21,5 тысячи евро, тогда как средний показатель муниципаль-
ных предприятий – 745,17 тысячи евро на одно предприятие.  

Будем надеяться, что после внесения изменений в Закон о 
конкуренции и расширения полномочий Совета по конкурен-
ции ситуация изменится к лучшему. Поскольку, как указыва-
ет Министерство экономики, с правовой точки зрения в отно-
шении конкуренции недопустимы ситуации, когда учрежде-
ния необоснованно устанавливают эксклюзивные права или 
резервируют рынок для предприятий публичных лиц, дискри-
минируют участников рынка, создают условия неравной кон-
куренции, за исключением тех случаев, когда подобные дей-
ствия производятся в соответствии с законом или оправда-
ны интересами общества и рынок самостоятельно не может 
обеспечить необходимую услугу или товар. 

ФАМИЛИЯ ЛЕМБЕРГСОВ ПРОЗВУ-
ЧАЛА УЖЕ В ПЕРВОМ СКАНДАЛЕ С 
«ПАНАМСКИМИ ДОКУМЕНТАМИ» 

Toгда в ставших известными документах «Mossack 
Fonseca» появились имена 12 бывших или действу-
ющих лидеров государств и по меньше мере 60 лиц, 
которые были связаны с ними. В них появились также 
имена различных знаменитостей, бизнесменов и лиц, 
связанных с преступным миром. Теперь к замешан-
ным в скандале с «панамскими документами» присо-
единилась и дочь Айвара Лембергса Лига Лемберга. 
Нужно отметить, что имя Айвара Лембергса и его 
дочери в публичном пространстве появилось и в 
связи с первым «панамским скандалом». Уже весной 
2016 года центр Re:Baltica сообщил, что в скандале 
замешаны также Айварс Лембергс и его дочь, а также другие 
известные в Латвии личности. Часть материалов, которые 
можно найти в «панамских документах» и которые касаются 
Айвара Лембергса и его дочери, были известны и ранее из 
судебных материалов в связи с уголовным делом, которое 
рассматривается до сих пор. Однако Лембергс в интервью 
масс-медиа эту связь отрицал. 

Нужно отметить, что сами по себе оффшорные фирмы не 
являются ничем незаконным. Нарушение закона начинает-
ся в том случае, когда за этими фирмами прячутся высокие 
должностные лица различных государств, которые скрыва-
ют, что они являются выгодоприобретателями на различ-
ных предприятиях, а также в том случае, если в оффшоры 
в обход налоговой системы направляются большие, чаще 
всего нелегальным путем полученные денежные суммы 
или незадекларированные в соответствующем государстве 
финансовые средства. 

ОТ ДИРЕКТОРА ДО ВЛАДЕЛИЦЫ 
Сведения о частичной стоимости собственности доче-

ри Лембергса в публичное пространство попали впервые. 
Re:Baltica удалось получить доступ к документам как члену 

Скандал «Панама-2». Получателем 
миллионов выступает дочь Лембергса

Международного консорциума расследовательской журна-
листики (ICIJ), с которым немецкая газета «Suddeutsche 
Zeitung» делилась новыми документами «Mossack Fonseca». 
Если прежние документы относились к периоду до конца 2015 
года, то утечка документов в рамках скандала «Панама–2» 
отражает период до конца 2017 года. До этого в «панамских 
документах» дочь Лембергса фигурировала лишь как дирек-
тор уже известной оффшорной фирмы. 

Статус Лиги Лемберги как бенефициара «Cerise Trust 
Savings» раскрылся после того, как скандальная фирма 
«Mossack Fonseca» захотела отказаться от своего кли-
ента – зарегистрированного на Виргинских островах 
(Великобритания) предприятия «Hoshen Limited», посколь-
ку объем информации о нем не отвечал требованиям мест-
ных законов, вследствие чего эта фирма становилась слиш-
ком рискованным клиентом. В мае прошлого года «Mossack 
Fonseca» получила документ, подписанный Лигой Лембергой, 
в котором она подтвердила свой статус выгодоприобретате-
ля, а также указала, что происхождение денег – принадле-
жащий ей траст в «Cerise Trust Savings», где сумма акти-
вов составляет не менее 10 миллионов долларов США. 
Упомянутая фирма основана в 1992 году, а дочь Лембергса 

бенефициаром в трасте стала в 2003 году. «Cerise Trust 
Savings» является семейным трастом Айвара Лембергса, 
который управляет рядом других компаний. Согласно инфор-
мации Re:Baltica, в другом судебном процессе в Лондоне 
в трасте в качестве бенефициаров указаны двое детей 
Лембергса. 

ЧТО БУДУТ ДЕЛАТЬ БПБК И СГД –  
ВОПРОС ОТКРЫТЫЙ

Сам Айварс Лембергс в электронной почте, адресован-
ной Re:Baltica, указал, что его детям 42 и 43 года, и они 
живут независимой жизнью уже четверть века. На вопрос 
о появлении траста в 1992 году и связаны ли его активы с 
его деятельностью в тот период, когда он являлся мэром 
Вентспилса, А. Лембергс не ответил. В свою очередь, быв-
ший сотрудник Бюро по предотвращению и борьбе с корруп-
цией Юрис Юрашс после информации об оффшорной сети 
дочери Лембергса обратился с заявлением в БПБК, призы-
вая его оценить материалы, опубликованные журналистами. 
Ни БПБК, ни Служба госдоходов не дали ясного ответа, будет 
ли это дело подвергнуто проверке. Учреждения лишь указа-
ли, что они реагируют на медиа-новости и в других подобных 
случаях проверки имели место. 

Интересно, что, согласно данным «Mossack Fonseca» от 
2016 года, больше всего среди Балтийских стран клиентов 
было именно в Латвии – 1380 предприятий, 10 клиентов, 21 
бенефициар, 81 акционер; в Эстонии – 880 предприятий, 7 
клиентов, 22 бенефициара, 8 aкционеров; в Литве – 33 ком-
пании, двое клиентов, трое бенефициаров и 26 акционеров. 
Весьма вероятно, что после утечки документов «Панама–2» 
этот список пополнится. 
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Уровень безработицы 
в Вентспилсе 
снизился до 4,0%
Уровень зарегистрированной безработицы 
в городе Вентспилсе среди населения в тру-
доспособном возрасте снизился до 4,0%, 
свидетельствует обнародованная самоу-
правлением информация, основанная на 
данных Государственного агентства занято-
сти. И хотя в течение недели очереди безра-
ботных уменьшились только на пять чело-
век, в процентном соотношении уровень 
безработицы упал до исторически само-
го низкого – до уровня 4,0%. В настоящее 
время в городе официально зарегистриро-
ваны 869 безработных. 

Дети и молодёжь 
будут работать 
и в июле 
В июле, в рамках мероприятия занятости 
Вентспилсского самоуправления, работу 
начали 123 ребёнка и подростка, 15 из них 
в возрасте от 13 до 14 лет, 108 – в возрас-
те от 15 до 20 лет. В июне работу закончили 
102 ребёнка, 14 из них дети в возрасте от 13 
до 14 лет и 88 детей и молодых людей в воз-
расте от 15 до 20 лет.  Ребёнку или молодо-
му человеку работа в рамках этой програм-
мы обеспечивается в течение одного меся-
ца, таким образом возможность работать 
и заработать предоставляется как можно 
большему числу детей.  

Подписан договор 
о финансировании 
строительства теплосетей 
ООО самоуправления Ventspils siltums под-
писало договоров с CFLA (с Центральным 
агентством финансов и договоров) о предо-
ставлении финансирования Фонда кохезии 
инвестиционному проекту, который пред-
усматривает строительство новых тепло-
сетей в Вентспилсе. Будут построены 11 
новых участков теплосетей, вследствие 
чего в зоне котельной на улице Бривибас, 
38 можно будет подключить 19 новых потре-
бителей.   Общие затраты на проект состав-
ляют 1 323 925,91 евро, в том числе софи-
нансирование Фонда кохезии в размере 
40% от общих прямых затрат на проект, или 
436 461,45 евро. 

Приглашаем подать заявки на 
участие в праздничном шествии 
города Вентспилса 
Самоуправление приглашает предприятия, 
службы, учреждения, филиалы, управле-
ния самоуправления с аттрактивными пре-
зентациями работников и парадом техники 
принять участие в праздничном шествии 
города, которое пройдёт 4 августа.  Подать 
заявки можно до 20 июля, отправив заявку 
по адресу э-почты: gajiens@ventspils.lv.

Началась подача заявок на участие 
во Вселатвийском фестивале 
Скандинавской ходьбы  
11 августа в Вентспилсе пройдёт 
Вселатвийский фестиваль Скандинавской 
ходьбы, который ежегодно организует имен-
но Вентспилс. Только что начался приём 
заявок на участие в этом мероприятии, про-
информировало Вентспилсское спортивное 
управление.  Участники смогут состязаться 
на двух дистанциях – 5,3 км и 10,55 км. Девиз 
фестиваля в этом году Nūjojam vasaras 
košumā (Соревнуемся в Скандинавской 
ходьбе в благолепии лета).

Потерпел аварию Мазбанитис 
В конце прошлой недели в Вентспилсском 
приморском парке потерпел аварию поезд 
«Мазбанитис» таким образом, что локо-
мотив врезался в вагоны. Причиной ава-
рии Мазбанитиса стал незафиксирован-
ный перевод стрелок рельс. В происше-
ствии техника существенно не пострадала, 
и Мазбанитис продолжит курсировать по 
привычному маршруту. 

В ВЕНТСПИЛСЕ

Мы уже давно заслужили это! Так хочется высказаться сразу после постановления Конституционного суда и 
комментариев Яниса Нейманиса с оценкой нарушений Саласпилсского самоуправления в отношении депу-
татов меньшинства и соответствующей правовой оценкой юридической примитивности VARAM. Решение 
Конституционного суда – это серьезный удар по проявлениям авторитаризма и правового нигилизма, неред-
ким нарушениям принципов демократии, которые распространены не в одном самоуправлении, и, к сожале-
нию, особенно в Вентспилсской городской думе.  

В одном старом анекдоте говорится, что жизнь как зебра – то чёр-
ная полоса, то белая, но все они всё равно заканчиваются у зебры 
под хвостом. И тогда каждому самому приходится решать, какая же 
эта зебра: белая лошадь с несколькими черными полосами, или 
черная лошадь с несколькими белыми полосами… Именно эта ана-
логия более всего ассоциируется с ожидаемым этой осенью обще-
ственным мероприятием № 1 – выборами в Сейм.  

Главный министр государства Марис Кучинскис только что начав-
шийся предвыборный марафон уже успел назвать настолько «чёрным», 
какого наш избиратель ещё не видел.  И следует сказать – он не далёк 
от истины. Поток «компромата» почти как Ниагарский водопад падает на 
легковерные мозги, охваченные революционной убеждённостью. И если 
в самой «войне компроматов», во всяком случае в предвыборном кон-
тексте, нет ничего нового, то новыми являются формы, в каких эта война 
проявляется. И это тревожит более всего. Раньше было привычным, что 
войны такого формата больше ограничиваются публичными, но очень 
обобщёнными, очерняющими конкурентов выражениями, которые даль-
ше, чем на уровне лозунгов, не заходили: вор, коррупционер, который 
привёл народ к бедности, и т. д., и т. п. Но призыв к действию был удиви-
тельно похожим абсолютно у всех потенциальных слуг народа.  У одних 
– скинуть старую элиту и очистить эти Авгиевы конюшни, чтобы дать 
место новым...  У других – привести страну в солнечную даль нам меша-
ет только шумиха, создаваемая недоброжелателями, и нерешитель-
ность остальных партнёров по коалиции. Именно эти призывы и тира-
жировались в предвыборных дискуссиях и в публикациях в масс-медиа.  

Сейчас времена изменились. И на повестке дне появились новые 
«Х-файлы».  Все чаще и убедительнее публикации газет и порталов и 
телевизионные передачи обращаются к появившимся вдруг ниоткуда 
«бумагам», к разоблачению и фактам из грешного прошлого кандида-
тов, что в нормальных условиях было бы только незначительным фак-
том, или же – в случаях, когда ситуация более серьёзная – никогда бы 
не были обнародованы.  Oсновательно масло в огонь подливают и соци-

Чёрная полоса

альные сети, которые в данном случае хотелось бы назвать “так называ-
емыми социальными сетями», так как самые активные перепубликаторы 
новостей являются «вроде как людьми», которые в огромном количестве 
«предлагают дружить» реальным людям. Ко всему этому ещё добав-
ляются «новости», подрывающие общую ситуацию своим абсолютным 
идиотизмом, но среди людей все же имеющие популярность…  «С 2022 
года в Латвии  будут отменены пенсии», «в Валмиере рухнул супермар-
кет, есть пострадавшие», «Со следующего года снова будет введена 
обязательная военная служба», «Бензин в Эстонии стал наполовину 
дешевле, в Латвии цены растут»… Но в новостях со всей серьёзностью  
обсуждается факт, что «руководитель партии Х» берёт взятки, так как 
его школьный товарищ, которого он не видел 30 лет, пойман на даче 
взятки дорожному полицейскому… Кажется, что каждый пользователь 
социальных сетей замечал такие или им подобные заголовки и статьи с 
указанием на новостные ленты «левых» порталов.  И ввел в заблужде-
ние многих людей, которые поделились этими новостями и бросились 
их комментировать. 

Чёрные кампании, конечно, вдохновились от достижений Трампа и 
некоторых крайних популистов стран Европы, включив в свой арсенал 
полуправду, размахивание несуществующими «документами», исполь-
зуя «доказательства», которые не являются ничем большим, чем 
беспочвенными утверждениями, какие-то «логические цепочки», сфа-
брикованные фотографии и заголовки ложных новостей. Мысль одна – 
сиюминутная задача: уничтожить доверие, аннулировать границу между 
правдой и реальностью. И у белой лошади появляется жирная чёрная 
полоса. Во всей этой «бескомпромиссной борьбе» есть один факт, кото-
рый остаётся невидимым широкой публике: кто дирижёры всего этого 
процесса?  Так как создатели сценария кампании, планировщики и непо-
средственные реализаторы в Латвии – это малочисленное «сообще-
ство», которое до сих пор проводило свои кампании в довольно цивили-
зованной форме. Однако объём, в каком к нам приходит «компромат» и 
ложные новости, заставляет сомневаться в том, что большой генератор 
идей и «войны компромата» находится где-то за рубежом… И это уже 
пугает. Остаётся только задать вопрос: чем эти выборы невидимому 
режиссёру кажутся такими особенными? 

С пожеланиями не растеряться в этом потоке информации и дезин-
формации, правдивых и ложных новостей,

искренне ваша – газета «Ventspilnieks.lv» 

Горячий комментарий Гиртса Валдиса Кристовскиса 
сразу после решения Конституционного суда

За прошедший год мы, четверо депу-
татов меньшинства Вентспилсской город-
ской думы, бесчисленное количество раз 
в самых разных ситуациях делали замеча-
ния по поводу постыдного и целенаправлен-
ного ограничения наших прав на деятель-
ность в думе со стороны руководимого А. 
Лембергсом большинства и думской адми-
нистрации, Комиссии по законности, на то, 
что нас не включают в советы самоуправ-
ления или рабочие группы, на осознанное и 
противоправное лишение доступа к имею-
щейся в распоряжении думы информации, 
на использование ресурсов самоуправле-
ния, то есть ресурсов налогоплательщиков 
и общества, эксклюзивно в интересах боль-
шинства или незаконно захватившего долж-

ность председателя Вентспилсской город-
ской думы депутата. Если VARAM в случае 
упомянутых нарушений не действовало, а 
признавало их, то до сих пор это было удоб-
ным предлогом для А. Лембергса и некото-
рых его близких соратников повторять бли-
зорукую мантру высокомерия, что «здесь не 
Брюссель, здесь Вентспилс»!  

Именно так! Это было близоруко и 
высокомерно по отношению к нашему 
Латвийскому государству! Поэтому ощуща-
ется чувство удовлетворения, что решение 
Конституционного суда стало подтверждени-
ем того, что в нашем государстве справед-
ливость еще существует. Если до сих пор на 
наши неудобные вопросы заместитель пред-
седателя Вентспилсской городской думы Я. 

Витолиньш мог сказать нам: «Оставайтесь при 
своем мнении, а мы останемся при своем», – 
то после решения Конституционного суда эти 
тривиальные приемы больше не пройдут! 
Начался закат авторитаризма и беззакония 
в Вентспилсском городском самоуправлении! 
Наступило время, когда у депутатов мень-
шинства появилась возможность в связи с 
нарушениями в самоуправлении обращать-
ся в административный суд! До сих пор такой 
возможности не было! Это существенно огра-
ничит самоуправство и беззаботность депута-
тов большинства, когда они организуют анти-
народное, недемократическое и циничное 
управление! Вентспилчане, вы долго ждали 
этого! Вы уже давно заслужили это! Спасибо 
Конституционному суду! 

думой. Напомним, что речь идет о противо-
правном ограничении деятельности депута-
тов, представляющих численное меньшин-
ство, со стороны депутатов политическо-
го большинства. Г. В. Кристовскис обратил-
ся в Лиепайский административный районный 
суд с ходатайством о том, чтобы суд обязал 
Вентспилсскую городскую думу выдать ему 
требуемую информацию, а также признать 
противоправными ограничения, которые были 
наложены Вентспилсской городской думой на 
него, как депутата, представляющего полити-
ческое меньшинство, в отношении размещения 
информации на официальном интернет-пор-
тале самоуправления Ventspils.lv. Лиепайский 
суд иск отклонил, а депутат обратился с кас-
сационной жалобой в Верховный суд, который 
принял решение передать ее на рассмотрение 
на общем заседании Департамента по админи-
стративным делам Конституционного суда. 

Комментируя решение Конституционного 
суда в отношении спора между Саласпилсской 
краевой думой и министром Каспарсом 
Герхардсом, судья Янис Нейманис отметил, 
что в постановлении говорится об отношени-

Решение Конституционного суда, с которым  
придется считаться и Вентспилсской думе

ях между самоуправлением и государством, о 
правовом статусе самоуправления в Латвии, о 
правовом статусе депутата самоуправления и 
правовых принципах, в том числе, о соблюде-
нии принципа пропорциональности в работе 
думы самоуправления. Постановление отве-
чает на важный вопрос, имеются ли и како-
вы права депутата самоуправления, и каков 
эффективный механизм защиты этих прав. 
«Это постановление очерчивает и механизм 
индивидуальных прав других депутатов, не 
только принимать участие в работе думских 
комитетов. Например, выступать на заседани-
ях думы, требовать и получать информацию, 
голосовать. Если эти права в индивидуаль-
ном случае дума самоуправления в отноше-
нии какого-либо депутата нарушает или депу-
тат считает, что нарушает, то он имеет право 
защищать свои права в определенном поряд-
ке, подав иск в административный суд», – под-
черкнул Я. Нейманис. 

Каковы последствия решения 
Конституционного суда, которые будут отно-
ситься к Вентспилсской городской думе?

КС признал, что из обязанности представ-
лять интересы жителей самоуправления выте-
кает обязанность думы самоуправления обе-

спечить всем депутатам равные права сотруд-
ничества в работе думы. Другими словами, каж-
дый депутат, независимо от того, представляет 
ли он позицию или оппозицию, имеет право 
участвовать в работе комитетов самоуправле-
ния – в заседаниях и принятии решений. 

КС также указал, что дума самоуправле-
ния обязана соблюдать принцип пропорци-
ональности и впредь, чтобы каждый депу-
тат был полноценным участником ее работы. 
Поскольку дума самоуправления действует 
и посредством своих постоянных комитетов, 
принцип пропорциональности необходимо 
соблюдать, организуя работу думы в коми-
тетах и комиссиях. Отступления от принципа 
пропорциональности не могут быть оправда-
ны политическими взглядами. «Большинство 
не может большинством голосом избрать 
в комитеты только своих представителей. 
Пропорционально необходимо дать возмож-
ность и оппозиции принимать участие в рабо-
те комитетов», – подчеркнул Я. Нейманис.  

Также Конституционный суд постановил, 
что проверку, насколько задеваются субъек-
тивные общественные права депутата думы 
самоуправления, на основании заявления 
депутата проводит административный суд. 

 Окончание. Начало на 1 стр.



№. 25 (68)  6 июля 2018 года Интервью  /  3

 Окончание на 4 стр.

Не важно, посадят ли кого-то 
из нас в тюрьму или, не дай бог, 
застрелят, этот процесс набирает 
все большие обороты.

Как вы оцениваете ситуацию с задержанием Артусcа 
Кайминьша, содержанием его в изоляторе, применением 
меры пресечения и последовавшей ее отменой? Что на 
самом деле произошло?

Произошло нападение на конкретную политическую партию 
– «KPV LV», произошло контролируемое спецслужбами вмеша-
тельство в политический процесс, которое было бы невозмож-
но без участия высших должностных лиц государства. Об этом 
свидетельствуют принятые в Сейме неподготовленные и ано-
нимные решения.  Как адвокат я могу сказать, что там не было 
никакой логики и спешки, так как в тот момент не совершалось 
никаких действий. Речь идет о событиях, которые якобы про-
изошли два года назад – и это тоже шито белыми нитками. 
Нападки на «KPV LV» начались после того, как в пресс-клубе 
«TV24» я начал называть конкретные фамилии и продолжил 
начатую тему в интервью «Dienas bizness». Вскоре после этого 
в передаче «Tieša runa» мы обменялись резкими высказыва-
ниями с министром юстиции Дзинтарсом Расначсом, и в той 
же передаче Дзинтарс Расначс пообещал всех нас посадить 
в тюрьму. 

Я был и в спецслужбах – Полиции безопасности, Бюро по 
предотвращению и борьбе с коррупцией, в Криминальной 
полиции, где я говорил об этих вопросах и указывал на соот-
ветствующие схемы, где я их вижу в Латвии, будучи адвокатом. 
После этого вполне закономерно начались соответствующие 
действия… Я имею основания полагать, что они мотивирова-
ны и одобрены правящей властью, а также, учитывая, что я 
публично назвал имя Юриса Юрашса, в них в известной сте-
пени имеет место элемент мести. Если мы посмотрим на все 
действия, связанные с именем Юриса Юрашса, то интересным 
образом все они образуют тесный круг. Ведь интересно же, что 
пресс-секретарь Расначса – Андрис Витенбергс, который ког-
да-то был человеком Юты Стрике и Юриса Юраша в БПК… 

Будучи присяжным адвокатом, я 
постоянно сталкиваюсь с информаци-
ей в сфере юстиции и внутренних дел, 
и, как и любому другому адвокату, мне 
доступна информация, о которой боль-
шей части общества ничего неизвестно. 
Сейчас, возвращаясь назад, я должен 
признать, что и ранее получал своего 
рода предупреждение, на которое в тот 
момент не обратил никакого внимания. 
Предупреждение звучало так: «Юрашс 
готовит для вас сюрприз».  

От кого оно поступило?
Источников было несколько, однако у меня не было време-

ни этим заниматься, и я действительно не придал значения 
этой информации. Если обобщить, то я могу сказать, что эти 
события демонстрируют, что государственная власть при помо-
щи своих методов пыталась не раскрыть какое-нибудь престу-
пление, а старалась унизить людей и свести счеты с наибо-
лее сильной политической оппозицией. На это ясно указывают 
допущенные в отношении Артусса Кайминьша нарушения прав 
человека и установленные для него ограничения, не соответ-
ствующие Сатверсме, которые через два дня были отмене-
ны. Даже если теоретически допустить, что Кайминьш – самый 
большой бандит в Латвии, не было необходимости задержи-
вать его в Сейме. Ведь он никуда не пытался скрыться. Он сам 
отправился в Сейм, зная, что там произойдет, а не использо-
вал время для того, чтобы куда-то спрятаться. Потому что нам 
нечего скрывать, мы играем в открытую, чего не делают наши 
противники.  

Для чего в таком случае нужно было это шоу? Почему 
Артусса Кайминьша нельзя было просто вызвать для дачи 
показаний в БПБК? 

Не зря существует выражение: был бы человек, а ста-
тья найдется. В данном случае этот метод и был применен. 
Инкриминируются фактически два эпизода – в одном случае 
это претензии к тому, что компания с семидесятимиллион-
ным оборотом, которая принадлежит Виестурсу Тамужсу, офи-
циально заплатила другому ООО 2000 евро в месяц, и этот 
платеж, дескать, был фиктивным! Однако все бухгалтерские 
документы в порядке! Люди, размышляйте логически! Станет 
ли компания с семидесятимиллионным оборотом рисковать с 
якобы фиктивным платежом в две тысячи, который проведен 
через бухгалтерию, где есть все отчеты и каждый пункт кото-
рого можно пояснить в любое время суток! Не вижу абсолют-

Aлдис Гобземс: 
самая большая опасность – 
в том, что страной продолжат 
руководить коррупционеры
Несмотря на то что руководитель БПБК Екабс Страуме год назад пообещал ограничить 
очевидный ажиотаж вокруг следственных действий, задержания лидера партии «KPV LV» 
Артуcса Кайминьша, члена правления «KPV LV» Атиса Закатистова и предпринимателя 
Виестурса Тамужcа прошли не только максимально громко и публично, но и вызвали 
основательный ажиотаж в обществе. Подробнее о происшедшем мы расспросили 
присяжного адвоката, члена партии «KPV LV» и кандидата в премьеры Алдиса Гобземса. 

но никакой мотивации, чтобы подобная компания рисковала 
из-за сравнительно небольшой суммы. Второй эпизод – якобы 
были фиктивно устроены на работу люди. Но в таком случае 
очень интересно, что в бюро партии не было обыска, в кабине-
те господина Кайминьша не было обыска, не проверяли ни его 
телефон, ни компьютер, однако проверили дом его бабушки, 
хотели проверить и дом его матери, но там бумаги были непра-
вильно составлены. О каком профессионализме мы можем 
говорить, если документы, касающиеся обыска, подготовлены 
неверно! Приходите, обыскивайте нас, приходите в бюро, если 
уж вы обвиняете нас в том, что партия финансируется незакон-
но! Однако в бюро никто не приходит, и удивляться тут нечему. 
Что мы увидим, если внимательно прочтем заявление господи-
на Пойканса? Все факты, о которых он в нем говорит, касаются 
2015 года или начала 2016-го, однако партия «KPV LV» была 
основана 3 мая 2016 года! То есть как можно было незаконно 
финансировать партию, которой еще не было?! Как это возмож-
но? Кроме того, если уж было незаконное финансирование, то 
покажите, где деньги? Как мы их истратили? 

Другими словами, вознаграждение, выплаченное госпо-
дину Закатистову как частному лицу, – его личное дело… 

Это то же самое, что я, будучи адвокатом, сегодня буду 
выполнять свои рабочие обязанности в качестве адвоката, 
получая за это вознаграждение.  Я все еще должен содержать 
семью, должен работать. Разве мне нельзя работать, если я 
имею какие-то политические взгляды и принимаю участие в 
политическом процессе? Конечно же, это не так! 

Все эти обыски, которые проводились не там, где это нужно 
было делать, а там, где это было бы эмоционально больнее, 
все эти не соответствующие правам человека процедуры… В 
изоляторе они провели в общей сложности 36 часов, и Артусса 
Кайминьша даже не допросили! Он просто сидел там и читал 
книгу… Потом его выпустили. Никаких процессуальных дей-

ствий, пока он там находился, не совершалось. Я уже не гово-
рю о приседаниях… Есть такая процедура, когда задержан-
ного ведут в изолятор, ему велят раздеться донага и сделать 
три приседания. К тому же, в присутствии противоположного 
пола. Извините, я скажу грубость: Артусс Кайминьш, как депу-
тат Сейма, отправляется в парламент с какими-то опасными 
предметами, спрятанными в мягкое место?! Зачем нужны такие 
процедуры? И за это должно ответить как руководство полиции, 
так и руководство БПБК. Начальство БПБК должно ответить и 
за принятые Анитой Ринго незаконные решения в отношении 
меры пресечения, которые сейчас отменены, должно ответить 
за некачественные решения, касающиеся обысков, ведь что 
это за следователь, который не умеет даже документы офор-
мить! Когда следователи по телефону говорили ей, что у вось-
мидесятилетней бабушки Артусса, возможно, объективно нико-
го не было и обыск там можно не проводить, она буквально кри-
чала, что это нужно сделать обязательно.  

Интересно и произошедшее на следующий день «задер-
жание» Аскольда Клявиньша. Этот человек уже сделал заяв-
ление, что не будет выдвигать свою кандидатуру на выборах. 
Я извиняюсь, но они вообще были в той Лиепае и проводили 
там обыск или это было только шоу? Может быть, уже на сле-
дующий день они поняли, что допустили ошибку с задержани-
ем Артусса Кайминьша? Почему именно тогда, когда еще не 
было понятно, выпустят ли Артусса в пять или в восемь, нужно 
было устраивать это шоу с обыском у Аскольда Клявиньша? 
Какова была следственная необходимость? Это классиче-
ский метод чекистов, чтобы отвлечь внимание. Подобно тому, 
как Юта Стрике, вроде бы поддерживая Артусса, написала в 
«Фейсбуке», что для нее такие действия неприемлемы. Однако 
это был пиар-текст, абсолютно не в стиле Юты Стрике, у нее 
нет такого словарного запаса. Если она сказала «А», то нужно 

было сказать и «Б», и объяснить, почему в свое время она 
допускала такие же действия, которые унижают людей. Думаю, 
что наш противник не привык к тому, что наконец-то есть оппо-
зиция, которая не боится и не будет бояться, что бы против нас 
ни предпринималось. 

Если учреждения безопасности думают, что смогут узурпиро-
вать власть в Латвии, то этого не будет. Близится к завершению 
то время, когда здесь царят методы чекистов, коммунистов. 

Кто является тем противником, которого вы упомянули? 
В сегодняшних условиях, когда мы показали свою силу, свою 

убежденность, нас наконец начали на самом деле хаять. Кто 
нас хает? Например, исполнительный директор Балтийского 
центра развития СМИ Гунта Слога, которая говорит, что мы 
глупы, не компетентны и не образованны, и наш избиратель 
в Ирландии и Латгалии глуп, не компетентен и не образован, 
это прозвучало в передаче «Tieša runa». С другой стороны, 
нас хают и лица, связанные с Айваром Лембергсом. То есть 
те, кто в публичном пространстве боролись и поносили соро-
ситов, теперь кинулись в общую битву против нас. В газете 
«Neatkarīgā Rīta avīzе» каждый день можно прочесть такие тек-
сты, или в центре Риги на стенах домов имеется такая рекла-
ма, в которой Артусса Кайминьша называют разными слова-
ми. На самом деле это хорошо, потому что наши противники, 
в том числе, Айварс Лембергс, поняли, что «KPV LV» стала 
очень мощной организацией, и эта мощь кроется в очень про-
стом ответе. Хоть нас и обвиняют, что мы связаны со Шкеле, 
Шлесерсом, Кремлем, Марисом Спрудсом и бог знает с кем 
еще, наша сила в том, что мы говорим правду, а правда не 
имеет контраргументов. Чисто интуитивно люди выбирают 
верить не выверенному, вроде бы изящному языку, а правде – 
суровой, неудобной, но правде.  

Недавно мы получили видеоклип, в котором молодежь, оде-
тая в наши футболки, поет песню. Это не было оговорено, мы 
не знали об этом факте. Мы получили готовый продукт, который 
свидетельствует о том, что люди – с нами. В супермаркетах и 
других местах люди подходят, чтобы поприветствовать нас и 
выразить поддержку. Люди слышат нас. Видео, размещенные у 
меня на «Фейсбуке», в среднем достигают аудитории более ста 
тысяч, потому что людям интересно, что мы говорим, они хотят 
узнать, как дела обстоят на самом деле. И я думаю, что этот 
процесс невозможно остановить. 

Есть вещи, которые, в том числе и в сфере политической 
коррупции, в свое время громко прозвучали, но результа-
тов это не принесло. Например, в 2006 году много говорили 
о списке стипендиатов Айвара Лембергса. В файлах, кото-
рые были изъяты из компьютера Гиты Грасмане, были 
упомянуты платежи политическим силам и отдельным 
политикам. Зашифрованные аббревиатуры, «подпольные 
клички» и подобное расшифровать сложности не пред-
ставляло, однако ничего не произошло. Почему? 

Это вопрос к спецслужбам, почему все осталось на своих 
местах. Все эти люди живы, за исключением Лаймониса 
Юнкерса, и проследить за этим денежным потоком достаточ-
но просто. Вопрос в том, почему это не хотят делать, почему 
все стихло? На мой взгляд, ответ очень прост. Наши правоох-
ранительные институции, в том числе и генеральный прокурор 
Эрикс Калнмейерс, также связаны с правящей коалицией, со 
старыми, находящимися у власти политиками, и тот театр, кото-
рый разыгрывается перед обществом, – это всего лишь театр… 
Реального расследования не происходит, как нет и реальных 
действий там, где можно доказать коррупцию на очень высоком 
уровне и в очень широком объеме. 



Был ли господин 
Лембергс 
«загипсован»?

Алдис  
Гобзенс:  
Люди с нами!

Мини-юбки 
шестидесятых – из 
истории 20-го века

“Ventbunkers” 
обеспечивает 
соответствующее 
качество воздуха3 стр. 5 стр.
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Благодаря новой утечке информации из налогово-
го рая, впервые в публичном пространстве обозначи-
лась частичная стоимость собственности дочери мэра 
Вентспилса Лиги Лемберги, сообщает центр расследова-
тельской журналистики Re:Baltica. «Cerise Trust Savings», 
где Л. Лемберга указана в качестве получателя выгоды, 
удалось получить активы стоимостью не менее 10 мил-
лионов долларов (около 8,7 млн евро). 

Скандал «Панама-2». 
Получателем 
миллионов выступает 
дочь Лембергса

Первый скандал, связан-
ный с «панамскими докумен-
тами», разразился в апре-
ле 2016 года, когда оказа-
лось, что уклонение от упла-
ты налогов широко распро-
странено в мире. Более 
того, выяснилось, что поли-
тические лидеры многих 
государств, которые долж-
ны были бы яростнее всего 
бороться за соблюдение 

закона и правовых прин-
ципов, использовали услу-
ги панамской юридической 
фирмы «Mossack Fonseca» 
как для того, чтобы скрыть 
свои доходы, так и для того, 
чтобы легализовать деньги, 
полученные путем получе-
ния взяток.  

 Окончание на 2 стр.  Окончание на 5 стр.

Суд Сатверсме отменил распоряжение министра 
охраны окружающей среды и регионального разви-
тия Каспарса Герхардса, которым, в свою очередь, 
было отменено решение Саласпилсской думы о соз-
дании постоянных комитетов. Согласно решению 
Конституционного суда, депутаты по этому вопросу 
смогут искать правды в административном суде. Судья 
Конституционного суда Янис Нейманис отметил, что 
это решение окажет влияние не только в отношении 
урегулирования спора между краевой думой и мини-
стром, но и в более широком контексте. Изменения в законе 

необходимы, поскольку в 
Латвии, в том числе и в 
Вентспилсе, одной из про-
блем в среде предприни-
мательской деятельно-
сти является несоблюде-
ние принципа нейтралите-
та конкуренции в деятель-
ности публичных лиц, что 
проявляется как необосно-
ванные преимущества для 
обществ капитала публич-
ных лиц. В Латвии само-
управления уже давно 
умудряются оказывать не 
только связанные с ком-
мунальной сферой услуги, 
они работают и в сферах, 
в которых традиционно 
заняты частные предпри-
ниматели. Муниципальные 
гробовщики, представите-
ли общепита и гостинич-
ного бизнеса, стоматоло-
ги, строители, грузопе-
ревозчики, специалисты, 
обеспечивающие телеве-

Прочитав в интернете, что кто-то подсчитал и пове-
дал всему миру, каков средний возраст участниц жен-
ского хора сениоров Вентспилсского центра культуры 
«Зиемельзвайгзне», его дирижёр Ангелика Дзинтара вос-
кликнула: «Фу-у-у, насколько неточно! Все они в самом 
ярком певческом возрасте!” 

С «Северной звездой» на флаге и в сердце

Перед праздничным шествием Праздника песни и танца 1 июля.

Д ействительно – какое значение имеют года, если 
дух бодрый, голоса звучат замечательно, и мы в 
пути на очередной Праздник песни в Риге, которо-
го ждали долгие пять лет? Если в сердце непере-
даваемая словами гордость и чувство удовлетво-

рения от того, что можем как равноправные участники отпра-
виться в столицу и быть частью большой семьи (почти шесть-
сот певцов и танцоров) участников праздника из Вентспилса. 
И помог нам в этом большой жизненный опыт и о-о-чень 
упорный труд. Участницы хора сениоров как мантру каждый 
день повторяют слова дирижёра Ангелики: «Мы можем! И 
делаем!». 

С ДАННОЙ БОГОМ И УНАСЛЕДОВАННОЙ 
НАПОРИСТОСТЬЮ  

Сами дамы считают, что эта напористость и активность 
у них не только в генах, она также получена в наслед-
ство от коллег с того времени, когда в 1989 году был осно-
ван самодеятельный коллектив со значимым названием 
“Зиемельзвайгзне” («Северная звезда» или «Полярная звез-
да») как первый в Латвии смешанный хор политически 
репрессированных лиц. Название хора косвенно напомина-
ло, что в хоре много людей, перенесших каторгу в Сибири и 
на Дальнем Севере СССР, несломленных советским режи-
мом, с ярким духом патриотизма, в которых силу духа даже 
в лагерях смерти поддерживала не только тоска по родине 

и близким, но и воспоминания о песнях, которые они пели в 
свободной Латвии.  Эти песни как своеобразный протест на 
чужбине повторялись в мыслях и пелись вполголоса с това-
рищами по судьбе. Из воспоминаний бывших хористов пони-
маешь, что объединиться в хор после возвращения в Латвию 
и использовать возможность петь патриотические, народные 
и национальные песни уже в полный голос они считали не 

только проявлением в то время только относительно полу-
ченной свободы, но гражданским долгом, выступая в школах 
и трудовых коллективах с репертуаром лет Атмоды, который 
включал ранее неслышанные песни.  

Муниципальным 
предприятиям придется 
умерить аппетиты
Предприятиям самоуправлений впредь будет намно-
го сложнее потеснить на рынке в конкурентной борьбе 
частных предпринимателей, так как в соответствии с 
изменениями в Законе о конкуренции, Совету по кон-
куренции даны более широкие полномочия против 
нечестных предприятий самоуправления. Это означает, 
что самоуправления больше не смогут обеспечивать 
своим предприятиям необоснованные преимущества 
по сравнению с другими участниками рынка, предо-
ставляющими аналогичные услуги. 

щание, и даже производи-
тели спирта лишают рабо-
ты частных предпринима-
телей, в результате ком-
мерсант просто вынужден 
уйти с рынка, а сотрудники 
фирм остаются не у дел. 
Предпринимателю, кото-
рый оперирует своими лич-
ными средствами, сложно 
или даже невозможно кон-
курировать с предприяти-
ями, которые вкладывают 
в бизнес средства само-
управления. Kак в свое 
время отметила председа-
тель Совета по конкурен-
ции Скайдрите Абрама, 
«последствия печальны 
– работы не будет. Будет 
общество капитала само-
управления, однако суще-
ствует риск, что в долго-
срочной перспективе это 
будет неэффективное 
предприятие». 

Решение Конституционного 
суда, с которым  
придется считаться  
и Вентспилсской думе

Год назад в Министерство 
охраны окружающей среды 
и регионального развития 
(VARAM) обратился депу-
тат Саласпилсской краевой 
думы с просьбой оценить 
решение краевой думы в 
отношении создания посто-
янных комитетов и избра-
ния в их члены. VARAM при-
звало Саласпилсскую кра-
евую думу внести уточне-
ния в обязательные прави-
ла и число представителей 
политических партий или 
объединений избирателей 
в комитетах установить как 
можно более пропорцио-
нально. Поскольку в четы-
рех комитетах при формиро-
вании состава принцип про-
порциональности соблюден 
не был, министр отменил 
решение Саласпилсской 
краевой думы о созда-
нии постоянных коми-

тетов. В свою очередь, 
Саласпилсская дума обра-
тилась в Конституционный 
суд, который постановил, 
что распоряжение мини-
стра не соответствовало 1-й 
части статьи 49-й закона «О 
самоуправлениях». 

Поскольку постановле-
ние Конституционного суда 
и данная в нем интерпре-
тация соответствующих пра-
вовых норм обязательны 
для всех государственных и 
муниципальных институций, 
а также для судов, поста-
новление КС будет юриди-
чески обязательным в адми-
нистративном судопроизвод-
стве между оппозиционным 
депутатом Вентспилсской 
городской думы Гиртсом 
Валдисом Кристовскисом 
и Вентспилсской городской 


